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روزنامه

محدودیت های کرونایی یک هفته دیگر تمدید شد 
با واحدهای متخلف در برابر محدودیت ها برخورد می شود

معاون اجتماعی بهزیستی استان قم :

کرونا ضربه سختی به مهدکودک ها وارد کرد

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد:

ایجاد مزرعه خورشیدی در بوستان غدیر

گام بلند به سمت توسعه روستاهای قم؛

 بوم گردی فرصت طلایی مغفول 
مانده برای رونق روستاها

مدیر گروه سلامت محیط و کار مرکز بهداشت استان قم تاکید کرد

تشدید بازرسی های کرونایی
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مدیر گروه سلامت محیط و کار مرکز بهداشت استان قم 
فعالیت  نباید  که  واحدهایی  بر  بهداشتی  معاونت  گفت: 
داشته باشند، نظارت می کند و با کسانی که نسبت به این امر 

تخطی کنند برخورد قانونی صورت می گیرد.  نرگس جعفری 
با بیان اینکه در مدت اخیر وضعیت استان قم از نظر بیماری 

نامناسب بوده است، اظهار کرد: تعداد موارد بستری

1فوت 14 بیمار مبتلا به کرونا در قم

 

نایب رییس مجلس شورای اسلامی گفت : هزینه ویروس کرونا در کشور به 
مرز تحمل ناپذیری رسیده است و مردم باید هوشیارانه تر پروتکل های بهداشتی 
را رعایت کنند.  امیرحسین قاضی زاده هاشمی روز پنجشنبه در جلسه ستاد 
مقابله با کرونای مازندران که شهرستان بابلسر برگزار شد ، افزود : ویروس کرونا 
به ما نشان داد که نه تنها مردم ما از تاب آوری بالایی برخوردار هستند ، بلکه 
در چنین شرایطی کاملا متحد و منسجم عمل می کنند که این نشان از قدرت 

جامعه ما دارد. وی  ویروس کرونا را یک بحران چند جانبه توصیف کرد و گفت

امام جمعه قم با اشاره به وضعیت بغرنج بیماران کرونایی گفت: از کادر درمان 
کشور به ویژه قم در این شرایط صمیمانه قدردانی می کنیم و از مردم و خیرین 
می خواهیم کادر خسته درمان را یاری کنند.  آیت الله سید محمد سعیدی در 
یک خطبه مجازی به دلیل قرار داشتن قم در وضعیت قرمز کرونایی و تعطیلی 
نماز جمعه ، بیان کرد: مردم ازنظر معیشتی در رنج و سختی هستند و از 
مسئولان ملی و استانی می خواهیم توجه بیشتری برای کاستن از دردهای این 

قشر داشته باشند. تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( 

نایب رییس مجلس شورای اسلامی: 

هزینه کرونا در کشور به مرز تحمل ناپذیر رسید
آیت الله سعیدی در خطبه مجازی نمازجمعه قم :

مسئولان درپی کاستن از مشکلات معیشتی مردم باشند
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رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: همچون سایر 
استان های کشور هیچ گونه کشت و تولید محصولات تراریخته 
در سطح استان قم انجام نمی شود.  عباس پورمیدانی ضمن 
اشاره به نظارت مستمر کارشناسان سازمان جهاد کشاورزی 
و  کشت  زیر  سطح  تمام  کرد:  بیان  محصولات،  کیفیت  بر 
محصولات کشاورزی تولیدشده در قم غیر تراریخته و به صورت 
طبیعی و سالم است. وی تاکید کرد: حتی در فرآیند تولید 

محصول نهایی نیز از گیاهانی که تراریخته باشد استفاده

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت :عادی انگاری کرونا در بین 
مردم خطر بزرگی است و نباید شرایط برای مردم عادی شود. دکتر 
محمدرضا قدیر در جلسه ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی 
عملیات پاسخ به بحران استان قم اظهارداشت :رعایت پروتکل های 
بهداشتی و زدن ماسک در استان تنها به 60 درصد رسیده است، 
30 درصد جامعه هنوز زیر بار قانون نمی روند از همین رو سازمان های 
متولی باید نظارت های لازم را تشدید کنند وی افزود :از عملکرد 

برخی اصناف در رعایت محدودیت های اعمال شده در استان

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم:

محصولات تراریخته درقم
 تولید نمی شود

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:

عادی انگاری کرونا در بین مردم 
خطرناک است
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 استاد محمد رضا شجریان پس از حدود چهار سال تحمل بیماری سرطان عصرروز 
پنجشنبه هفدهم مهرماه در سن ۸۰ سالگی، چشم از جهان فروبست. در بیمارستان 

جم تهران درگذشت. 
این استاد آواز کشور از دوهفته پیش به دلیل وضعیت وخیم بیماری در بیمارستان 
جم در بخش مراقبت های ویژه بیمارستان جم بستری شد و بعد از چند روز دست و 

پنجه نرم کردن در کُما، برغم تلاش تیم پزشکی، دارفانی را وداع گفت.
پیکر استاد محمدرضا شجریان صبح روزجمعه ۱۸ مهردر  بر  نماز  اقامه  مراسم 
بهشت زهرا با حضور شمار زیادی از اساتید موسیقی و علاقه مندان به خسرو آواز ایران 

برگزار شد. 
سالن عروجیان بهشت زهرا صبح دیروز میزبان هزاران نفر از علاقه مندان استاد 
شجریان، همچنین اهالی فرهنگ و موسیقی بود که برای بدرقه ای کوتاه با استاد خود 

را به این مکان رسانده بودند.  
همایون شجریان :رفتن پدر را باور ندارم 

همایون شجریان نیز در سخنان کوتاهی گفت: رفتن پدر را باور ندارم یا نمی توانم یا 
نمی خواهم. وقتی در برابر تابوت او می ایستم گویا در مزار مولانا ایستاده ام؛ زیرا پدر 
برای من شبیه مولاناست. وی ادامه داد: اگر بخواهم در یک جمله محمدرضا شجریان 
را توصیف کنم این است که آدم های بزرگ مثل او به این کره خاکی می آیند تا پیامی را 

بیاورند و خوش به حال کسانی که این پیام را دریافت می کنند.
همایون شجریان افزود: همانطور که دیشب)پنجشنبه شب( جلوی بیمارستان جم 
عرض کردم و در اینستاگرام هم به اطلاع رساندم، پیکر ایشان به مشهد عزیمت داده 
خواهد شد و در آنجا مراسم تشییع پیکر با رعایت مسائل عمومی بهداشتی انجام می 
شود. وی در پایان برای همه آرزوی سلامتی کرد و گفت: امیدوارم این مراسم باعث 

آسیب کسی نشود و از همه ملت ایران سپاسگزاریم.. 
وزیر ارشاد: شجریان نماد ادبیات و موسیقی ایران بود

سیدعباس صالحی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در حاشیه این مراسم و در جمع 
خبرنگاران گفت: استاد شجریان در تاریخ هنر و موسیقی ایران جایگاه خاصی داشته 
و دارند. یکی از ویژگی های مهم ایشان تلفیق حلاوت موسیقی و حلاوت ادبیات بود. 
بخش قابل توجهی از ادبیات ایران اعم از ادبیات کلاسیک و معاصر، با موسیقی استاد 
شجریان در جان مردم جای گرفته است. وی افزود: مردم ایران از دو گوش صدای 
شجریان را شنیده اند؛ هم از طریق آوای موسیقی او و هم از طریق حلاوت شعر و 
ادبیات فارسی. انتخاب های او و فرصت هایی که برای ارتباط مردم با حکمت ادبی 
ایران به وجود می آورد، از طریق آواز و صدای ایشان به دل مردم راه پیدا کرد. شجریان 

از این منظر نماد ادبیات و موسیقی ایران است.
 علیزاده: شجریان فراموش شدنی نیست

حسین علیزاده در سخنانی کوتاه در این مراسم تأکید کرد استاد شجریان نشان داد 
برای همیشه زنده خواهد ماند و فراموش نمی شود.

داریوش پیرنیاکان سخنگوی خانه موسیقی و از دوستان نزدیک مرحوم شجریان 
هم در این مراسم گفت: واقعاً نای صحبت کردن ندارم من همیشه آرزو داشتم وقتی 
می میرم شجریان برایم آواز بخواند. او دماوند ایران است او تخت جمشید ایران است 
که من تا صبح گریه کردم و نخوابیدم. من به شما تسلیت می گویم و بدانید صدای ملت 

ایران فراموش نمی شود.
داوود گنجه ای عضو هیات مدیره خانه موسیقی نیز در این برنامه بیان کرد: من 
برخلاف همیشه که هیجانی هستم امروز با تمام وجودم می گویم که خیلی خوشحالم 
محمدرضا شجریان در چهلمین روز شهادت مرد عدالت امام حسین )ع( دار فانی را 

وداع گفت.
وی افزود: شجریان یک انسان واقعی بود. من افتخار می کنم که امروز دست دکتر 
حسن عباسی )پزشک معتمد زنده یاد شجریان( را ببوسم و من امید دارم با رفتن 

شجریان عدالت در همه جا نهادینه شود. ما از او درس عشق می گیریم.
بعد از این سخنان به امامت سید محمود دعایی و با حضور وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی بر پیکر استاد شجریان نماز میت را قرائت کرد و حاضران با او همراه شدند 
و پیکر استاد برای رفتن به مشهد عازم فرودگاه و به این شهر منتقل شد. بنا به وصیت 
استاد پیکر وی به شهر توس منتقل و قراراست در کنار مقبره  فردوسی بزرگ به خاک 

سپرده شد.

زمان خاکسپاری پیک استاد شجریان اطلاع رسانی می شود
 مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی خراسان رضوی گفت: زمان دقیق خاکسپاری 
مرحوم استاد محمدرضا شجریان در آرامگاه فردوسی واقع در توس به زودی اطلاع 
رسانی می شود.  جعفر مروارید افزود: مسوولان و خانواده استاد شجریان به دنبال 
برگزاری مراسمی در شان استاد و مطابق با پروتکلهای بهداشتی و مصوبات ستاد 
مقابله با بیماری کرونا هستند و تاخیر در زمان برگزاری مراسم خاکسپاری نیز به دلیل 

رعایت همین پروتکلهای بهداشتی بوده است.
وی از صبوری مردم و علاقه مندان استاد شجریان قدردانی و بیان کرد: زمان دقیق 
مراسم پس از حضور پیکر استاد شجریان و خانواده ایشان در مشهد برنامه ریزی و 

تصمیم گیری می شود و سپس اطلاع رسانی خواهد شد.
جداگانه  پیام های  در  سرشناس  چهره های  و  سیاسی  شخصیتهای  از  جمعی 

درگذشت محمدرضا شجریان را تسلیت گفتند.
رئیس جمهور: یقیناً ملت قدرشناس ایران، نام و یاد و آثار این هنرمند محبوب را 

همواره در خاطره ها، زنده نگاه خواهد داشت.
رئیس جمهور در پیامی با تسلیت درگذشت محمدرضا شجریان؛ استاد آواز ایران 
و هنرمند نامدار به خانواده و همه علاقه مندان و دوستداران ایشان خصوصاً جامعه 
هنری کشور تصریح کرد: یقیناً ملت قدرشناس ایران، نام و یاد و آثار این هنرمند 

محبوب را همواره در خاطره ها، زنده نگاه خواهد داشت.
سیدعباس صالحی: درگذشت ترنم ماندگار ایران استاد #محمدرضا_شجریان 

موجب تأثر و تأسف عمیق گردید.
شجریان نمای موسیقی اصیل ایرانی و از نمادهای هویت هنری این سرزمین است. 
وجوه متنوع  استاد فقید، در کنار هوشمندی کم  نظیر او در انتخاب مناسب از گنجینه 

گرانبهای شعر و ادب فارسی، آواز و موسیقی او را  جاودان و نامیرا ساخت.
بخش مهمی از ادبیات ایران  با نغمه او در گوش و جان نسل جوان و نوجوان راه یافت 

و آنان را با حکمت و ادب این سرزمین پرگهر آشنا و همراه ساخت.
ظریف: با کمال تاسف و تاثر  مطلع شدم اسطوره بزرگ هنر، موسیقی و آواز ایران 
زمین و سفیر پر افتخار پارسی گویان جهان، استاد محمد رضا شجریان در اربعین سید 
و سالار شهیدان حضرت اباعبدالله الحسین )ع(، رخت انا الیه راجعون بر تن کرد، تن 
خاکی را به خاکیان و جان و دل را به افلاکیان سپرد  و از میان ما پرکشید. برای آنانی 
که سالها با صدای روحانی این  شجره هنر ناب افطار کردند، عمری میهمان مناجات 
او در سحرگاهان بودند، و همراه همیشگی نغمه های دل انگیزش در خلوت و جلوت، 

بزم  و رزم و ضیافت و سیاحت بودند، محمدرضا شجریان یک نام همواره مانا است.
سیدحسن خمینی: درگذشت هنرمند بزرگ و کم نظیر استاد محمدرضا شجریان 
را خدمت جامعه هنری کشور و دوستداران ایشان و به خصوص خانواده محترم آن 
مرحوم بویژه فرزند گرامی شان جناب آقای همایون شجریان تسلیت عرض می نمایم.

بی  شک نام و آوازه ایشان فراتر از زمانه ما و در پهنه ای وسیع تر از جغرافیای ما باقی 
خواهد ماند. از خدای متعال غفران واسع را برای ایشان مسألت دارم.

جهانگیری: درگذشت هنرمند نامی و چهره شاخص فرهنگ ایران استاد محمد 
رضا شجریان، ضایعه ای ملی است. هر ایرانی و هرکس که در دور و نزدیک این 
سرزمین به ادب و زبان فارسی و فرهنگ و تمدن ایرانی و اسلامی دلبسته است حق 
دارد که سوگوار فقدان این چهره نام آور و سخت کوش باشد. نام او به یقین در آینده 

نیز همچنان خواهد درخشید چنانکه میراثی گرانقدر در گذشته و حال داشته است.
وزیر ورزش و جوانان: همدم لحظات عرفانی افطار، همراه دقایق روحانی سحر، 
زمزمه گر نواهای پرشکوه و نغمه گر نغمه های عاشقانه بار سفر بست و به سوی خدا 
رفت. استاد محمدرضا شجریان، خسرو آواز ایران و همنوای مردم این سرزمین با کوله 

باری از عشق و ایمان چشم از جهان فرو بست و همه ما را به داغ سوگ خود نشاند.
رئیس کمیته ملی المپیک: خبر تاسف بار ضایعه درگذشت خسرو آواز ایران، استاد 
والامقام و گرانمایه محمدرضا شجریان موجب اندوه همه علاقه مندان آن یگانه آواز ایران 
شد. شجریان در طول عمر هنری خود همواره بازتاب صدای مردم روزگار خویش بود و 

نوای جاودانه اش معنوی ترین لحظات ایرانیان را رنگ و طعمی دوچندان می بخشید.
محمدجواد آذری جهرمی ارتباطات و فناوری اطلاعات در حساب کاربری توییتر 
خود با نوشتن شعر »چندان که گفتم غم با طبیبان درمان نکردن مسکین حریفان 
فوت محمدرضا شجریان را تسلیت گفت و  نوشت: مرغ سحر پرکشید؛ خدایش 

بیامرزد.
به خانواده،  استاد شجریان  تسلیت درگذشت  ایران ضمن  در  فرانسه  سفارت 
نزدیکان وی و تمامی ایرانیان در پیامی آورده است: محمدرضا شجریان واپسین آوازش 

را خواند.   نغمه های خسرو آواز ایران تا ابد در یادمان خواهد ماند.  
مناسبت  به  پیامی  در  فرهنگی  انقلاب  عالی  شورای  عضو  عارف  محمدرضا   
درگذشت استاد محمدرضا شجریان، صدای این استاد آواز ایران را عجین شده با 
فرهنگ و هویت ملی ایران دانست و تاکید کرد:چه اندوهبار که با کج سلیقگی مدیران 
صدا و سیما در سالیان اخیر مردم ایران در زمانه افطار از شنیدن ربنای استاد از این 

رسانه محروم ماندند.

خسرو آواز ایران پر کشید

نغمه خوان ربنا ابدی شد نام و یادِ شجریان زنده می ماند

نِ دیرسالِ ایران، به گواهِ تاریخ و تاریخ نویسان، بزرگانِ فراوانی را  سرزمین و تمدُّ
در عرصه هایِ مختلفِ علمی، فکری و هنری در دامن خود پرورانده و به جامعه ی 
بشری تقدیم کرده است. از کوروش کبیر در عالم سیاست و حکومت داری گرفته 
تا ابنِ سینا و رازی در طبّ و علوم طبیعی، و از فردوسی، نظامی، خیام، مولوی، 
سعدی و حافظ در هنرِ شعر و ادب، تا حلاج، بایزید، ابوسعید و خَرَقانی در عالم 
عرفان، همه ستارگانِ پرفروغ و درخشانی هستند که مولد و موطنشان این مرز 

پرگُهر بوده است. 
بر این باورم که سخنِ قابلِ تامّل و حکیمانه ی فردوسی بزرگ که: "هنر نزد 
ایرانیان است و بس"، رسالتی مضاعف بر دوش همه ی کسانی قرار داده که به این 
آب و خاک تعلقِ خاطری داشته و دارند؛ یکی از این ایرانیانِ اصیل که ما افتخارِ 
هم عصریِ با او را داشتیم، محمدرضا شجریان استادِ پُرآوازه ی موسیقی و آواز 
است. او نیز همچون بزرگانی که نامشان ذکر شد، برگِ زرّینی، بر دفترِ افتخاراتِ 

این سرزمین افزود و نهایتاً بنا به سنّتِ الهی، به جریان جاودانه ی حیات پیوست.
البته آنچه محمدرضا شجریان را متفاوت از بسیاری از هنرمندان این عرصه کرده 
بود و محبوبیّتی دوچندان برایش به ارمغان آورده بود - صرفنظر از هنرِ فاخری 
که داشت و عاشقانه آن را به علاقه مندان، پیشکش می کرد - فروتنی نسبت به 
دوستدارانِ خود و همدردی با عموم هموطنانی بود که شرافتشان در گروِ هیچ 
ایران"  ملّتِ  پایِ  را "خاکِ  او، همواره خود  به نحوی که  نبود؛  و قدرتی  ثروت 

می نامید.
بی گمان نام و یادِ شجریان نیز به عنوانِ هنرمندی از هنرمندانِ جامعه ی بشری، 
تا همیشه در دل ها زنده خواهد ماند؛ همان گونه  که یاد و نامِ فردوسی، شکسپیر، 

گوته، حافظ، سعدی، بتهوون، حسین بهزاد، کمال الملک و...زنده مانده است.
شجریان در عُمرِ پُربارِ خود و با استفاده از هنرِ اصیل و ارزشمندش، ضمن 
عرصه ی  علاقه مندانِ  و  طالبان  فارسی،  شاعرانِ  شعرِ  پیشِ  از  بیش  معرفیِ 
موسیقی و آواز را از گرایش پیدا کردن به ابتذال نجات داد و گامی موثر در معرفی 
موسیقی اصیلِ ایرانی و هویت بخشی به آن برداشت؛ بنابراین هر چند که معتقدم 
ایشان نیز همچون سایرِ بزرگانِ عرصه ی دانش و فرهنگ، هرگز فراموش نخواهد 
شد، لیکن لازم می دانم که ثلمه ی فقدانِ ایشان را به همه کسانی که عاشقِ 
هنرِ ارجمن، و اخلاقِ اصیلِ  انسانی هستند، تسلیت عرض کنم و آرزو کنم که 
شاگردانِ برومندش، مُجدّانه و متعهدانه، راهِ و سیره ی این هنرمند فرهیخته و 

استادِ فاضل را ادامه دهند.
*مدرس ادبیات فارسی در دانشگاه

سفیر کرواسی در ایران: 

 شجریان همیشه محبوب خواهد ماند
 سفیر جمهوری کرواسی در ایران با ارسال پیام تسلیت به مناسبت درگذشت 
استاد محمدرضا شجریان نوشت: مردم کرواسی و من، در غم و اندوه مردم ایران 

شریک هستیم؛ شجریان همیشه محبوب خواهد ماند. 
درگذشت  بخاطر  عمیقا  من  است:  آمده  اشتامبوک«  »دراگو  پیام  متن  در 
محمدرضا شجریان، استاد موسیقی کلاسیک ایرانی ناراحتم. آن هنرمندِ بی 
بدیل، روح مردم ایران و قلب همه علاقمندان »بلبل طلایی ایران« را، به پرواز در 
می آورد. جایگاه او پر ناشدنی است. وی افزود: مردم کرواسی و من، سفیر آنها در 
ایران، در غم و اندوه مردم ایران شریک هستیم و نهایت ابراز همدردی را به خانواده 
شجریان و دریای هواداران فداکار و دوستداران موسیقی آسمانی و شخصیت 
منحصر به فرد وی ابراز می داریم. سفیر جمهوری کرواسی در ایران در این پیام 
تصریح کرد: این هنرمند و مرد بزرگ، که زندگی بسیاری از انسانها را با صدای 
فرشته گون خود جذب و آسمان احساس را به آنها هدیه داده است؛ در پوششی از 
گلهای رز سفید و قرمز ایرانی، به ابدیتی فراموش نشدنی رهسپار شد.« اشتامبوک 
که در زاگرب حضور دارد از چهره های ملی فرهنگ و ادب کرواسی است و چندی 

پیش جایزه کتاب سال انجمن نویسندگان این کشور را دریافت کرد.

دکتر مختار فیاض*

خسرو آواز ایران پر کشید

نغمه خوان ربنا ابدی شد
 طبق گفته مسئولان استان زیرساخت های مطلوبی در 
روستاهای استان قم شکل گرفته است و بر همین اساس 
مهاجرت های معکوسی از دل شهرها به سوی این روستاها 

ازنظر  قم  استان  روستاهای  است.   شکل گیری  حال  در 
زیرساخت ها دارای وضعیت مناسبی هستند، تاکنون در همه 

روستاهای بالای 20 خانوار و برخی روستاهای با کمتر از
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رییس قوه قضاییه گفت: مشکلی حل نشدنی در کشور نداریم و مشکلات در 
حوزه مسائل اجتماعی، اقتصادی، فرهنگی و دغدغه های مردم، دانشگاهیان، 

حوزویان و فرهیختگان قابل حل است.
آیت الله سید ابراهیم رییسی عصر چهارشنبه در نشست شورای اداری استان 
خراسان جنوبی افزود: همه گره ها می تواند به دست مدیران، فرهیختگان و 
نیروهای کارآمد گشوده شود و در یک کلمه »ما می ت وانیم«. وی گفت: ما می توانیم 
به عنوان یک شعار در همه عرصه ها می تواند گره گشا باشد و بسیاری از بن بست ها 
را بشکند. رییس قوه قضاییه بیان کرد: بزرگانی در دفاع مقدس داریم که الگوهای 
ما هستند و کارهای بزرگی در دفاع مقدس انجام دادند؛ سرداران سرافراز در 
ارتش، سپاه، نیروهای مسلح و جهاد سازندگی که در دوران دفاع مقدس کارهایی 
انجام دادند و گره های زیادی را باز کردند در حالی که ابراز کار و سلاح در اختیار 
نیروهای مسلح نبود. وی گفت: امروز قدرت دفاعی نیروهای مسلح با همت 
کارشناسان بسیار تقویت شده است و در شرایط بسیار ممتازی در منطقه هستیم 
به ویژه در کنار تامین تجهیزات وقتی ایمان قرار می گیرد به عنوان یک کشور مقتدر 
در جهان می تواند خودنمایی کند. رییسی افزود: این اقتداری نیست که ما از آن 
حرف بزنیم، امروز دنیا به اقتدار ایران اعتقاد دارد و عدد و رقم دستشان است که 
کشور به چه توانایی هایی دست یافته چراکه آن روز نیروی انسانی بود اما بسیاری 
از تجهیزات امروز نبود که با روحیه انقلابی محقق شد. وی گفت: مقام معظم 
رهبری از همه دست اندرکاران کشور می خواهند انقلابی بیاندیشند و انقلابی 

عمل کنند و با این روحیه می توان بسیاری از مسائل را پیش برد.
نماینده مردم استان خراسان جنوبی در مجلس خبرگان رهبری ادامه داد: 
سرمایه دینمداری مردم استان خراسان جنوبی از نکات محوری است که نباید از 

نگاه همه افرادی که اهل تحلیل هستند، دور باشد.
باید همواره نسبت به موضوع انسجام پایبند بود 

رییس قوه قضاییه با تاکید بر اینکه باید همواره نسبت به موضوع انسجام پایبند 
بود عنوان کرد: یکی دیگر از نکات مهمی که باید نسبت به آن خدا را شاکر باشیم 
مساله مدیران و زیرمجموعه آنها است که در حوزه های مختلف با انگیزه و اندیشه 
فعالیت می کنند. وی با اشاره به پرونده های وارده به دادگستری خراسان جنوبی 
یادآور شد: می دانیم میزان اعتباری که در استان جذب شده به کار و فعالیت در 
حوزه اقتصادی، تولید و کشاورزی تبدیل شده است. وی گفت: نظارت درون 
سازمانی توسط مدیران سبب شده اگرچه میزان بودجه و اعتبارات در استان 
افزایش پیدا کرده اما از سلامت برخوردار است نه اینکه اشکال یا تخلفاتی نبوده 
اما پیداست مدیران نظارت درون سازمانی دارند. رییسی گفت: قبل از اینکه 
دستگاه های امنیتی یا نظارتی گزارش بدهند خود مدیران حساس هستند و 
این حساسیت خیلی ارزش دارد مانند اینکه پنجره را باز می کنید تا هوای سالم 
وارد محیط شود در حالیکه باید برای جلوگیری از نفوذ حشرات به پنجره ها توری 
زد. وی افزود: این نگاهی است که مدیران در استان داشته اند و قابل تقدیر است 
به این معنا که ضمن نگاه به توسعه یافتگی، سعی کرده اند آفت ها نیز نباشد که 
نکته قابل توجهی است. وی با تاکید بر اینکه نظارت درون سازمانی بهترین نوع 
نظارت است گفت: کارآمدترین نظارت باید توسط خود مدیران انجام شود تا 
شاهد کجی ها در کنار توسعه یافتگی ها نباشیم. رییس دستگاه قضا سلامت کار 
را حمایت از تولید دانست و گفت: به این معنا که سلامت کار به افزایش؛ رونق و 

جهش تولید کمک می کند در عین حال آفت ها را نداریم و باید از این مهم صیانت 
شود.  رییسی با اشاره به لزوم بازنگری و ضرورت تنقیح برخی قوانین عنوان کرد: 
در وظابف سه قوه یکی از ضرورت ها تنقیح قوانین است چراکه حجم قوانین برای 

مجری و عموم مردم زیاد است که قانون باید شفاف، پویا و کمتر شود.
وی افزود: خوشبختانه سیاست های تنقیح قوانین از جانب مقام معظم رهبری 
ابلاغ شد و هر سه قوه موظف هستند قوانین به صورت منقح در اختیار مجریان 

قرار بگیرد.
حفظ اراضی ملی در تمام کشور ضرورتی اجتناب ناپذیر است 

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام بیان کرد: مدیران دستگاه های اجرایی در 
این زمینه می توانند خیلی نقش ایفا کنند چراکه در اعلام نظر به دستگاه مربوطه 

و بررسی بین سه قوه حتما نقش مدیران میانی بسیار تعیین کننده خواهد بود.
وی با تاکید بر اینکه حفظ اراضی ملی در تمام کشور ضرورتی اجتناب ناپذیر 
است گفت: جنگل ها، اراضی ملی و منابع طبیعی در همه جا مهم است اما منابع 
طبیعی در برخی استان ها مانند شمال کشور و در برخی روستاهای خراسان 

جنوبی باید متفاوت باشد اگرچه قانون به صورت عام وجود دارد.
رییسی گفت: منابع طبیعی در روستایی که قنات آن خشک شده، آب وجود 
ندارد و مردم مانده اند تا چراغ روستا روشن بماند و جلوی مهاجرت به شهرها گرفته 
شود با شمال کشور که درختان برای ویلاسازی قطع می شود متفاوت است لذا 

مجریان و دست اندرکاران باید توجه ویژه کنند و برخوردها با اولویت باشد.
وی اضافه کرد: به برکت انقلاب اسلامی، خون شهدا و نگاه ویژه مقام معظم 
رهبری به این گونه مناطق، چهره استان خراسان جنوبی با ۴۰ سال، ۲۰ سال 
یا ۱۰ سال قبل به هیچ عنوان قابل مقایسه نیست و این استان در شهر و روستا 
توسعه یافته است. وی اظهار داشت: علیرغم همه اقدامات و فعالیت هایی که در 
استان انجام شده اما باز هم محرومیت هایی در این استان وجود دارد و کار بسیار 
است که باید گام هایی بزرگی برداشته شود. رییس قوه قضاییه اظهار داشت: با 
توجه به زیرساخت های استان، دینمداری مردم و انسجام مدیران در این استان 
تلاش مضاعف شده است و مردم نیز قدردان هستند که آثار آن برای نسل های 
آینده ماندگار است. وی تصریح کرد: یقین داریم هرچه کارها براساس قوانین و 
بر وفق مراد انجام شود و کارهای اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی به درستی انجام 

شود، شاهد کاهش جرم و جنایت در کشور هستیم و این قطعی است.
وی گفت: یکی از مسال مهم که می تواند در کاهش جرم نقش مهمی داشته 
باشد مساله گسترش اخلاق و معنویت در جامعه است و رفع مشکلات معیشتی 
مردم نیز در کاهش جرم نقش مهمی دارد، اینکه افراد با چه انگیزه هایی به سمت 
جرم می روند بحث های آکادمیک است که از سوی جرم شناسان دنبال می شود 
اما در میدان باید با سارقان، اشرار، سارقان حرفه ای و افرادی که دل مردم را 
می لرزانند، برخورد شود. رییسی افزود: به دنبال این هستیم کمترین میزان 
پرونده های ورودی را به دادگستری داشته باشیم و نقش مدیران دستگاه عای 
اجرایی در این زمینه بسیار مهم است و همه دستگاه ها در پیشگیری از وقوع جرم 
نقش دارند. وی گفت: یکی از مواردی که در سال های اخیر مقام معظم رهبری 
برای آن وقت گذاشتند، حساس کردن مدیران نسبت به آسیب های اجتماعی 
از جمله طلاق، اعتیاد، حاشیه نشینی و محرومیت ها است که باید آسیب ها را 
شناسایی کنیم. وی با بیان اینکه مردم و مسوولان همه در کاهش آسیب های 
اجتماعی نقش دارند افزود: استان خراسان جنوبی دارای مردم متدین، انقلابی، 
با بصیرت و زمان شناس در عرصه های مختلف سیاسی و اجتماعی است  که در 
صحنه های مختلف نقش آفرینی کردند و خدمت به این مردم افتخار بزرگی برای 

ما و مسوولان است.
راه اندازی دادگاه های ویژه تجاری در کشور

رییس قوه قضاییه از راه اندازی دادگاه های ویژه تجاری در کشور خبر داد و 
گفت: اینکه دادگاه ها نسبت به بخش های اختصاصی تخصص داشته باشد از 
گذشته دنبال می شود و به زودی در مراکز استان ها دادگاه های تجاری تشکیل 
خواهد شد. وی بیان کرد: این دادگاه های تخصصی تجاری با ماهیت قضایی و 
حقوقی و در عین حال نگاه اقتصادی و تجاری که بتواند با شناخت دقیق موضوع 

حکم عادلانه ای صادر کند، راه اندازی می شود.
حجت الاسلام و المسلمین رییسی با بیان اینکه حمایت از تولید در سال جهش 
تولید همچنان در دستور کار است اظهار داشت: در حوزه قضایی حمایت از تولید 
و کارآفرین مدنظر است و باید تولیدکننده در اولویت دریافت تسهیلات باشد، از 
نظر حقوقی باید قوانین و مقررات حمایت کننده از کارآفرین و تولید کننده باشد.

وزیر دفاع: 

نیروهای مسلح خار چشم 
دشمنان هستند

وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح گفت: نیروهای مسلح مایه دلگرمی و اعتماد به 
نفس ملی و خار چشم دشمنان انقلاب اسلامی در دریای طوفانی و مواج هجمه های 

استکبار هستند. 
امیر سرتیپ حاتمی در نشستی با فرماندهان ارشد نظامی ارتش، سپاه و نیروی 
انتظامی  استان خراسان رضوی که به مناسبت چهلمین سالگرد دفاع مقدس با حضور 
برگزار شد، اظهار داشت:  وزارت دفاع در مشهد مقدس  مدیران عامل سازمان های 
ریشه های امنیت امروز ایران اسلامی مرهون خون شهیدان و جانبازان، ایثارگران و 
آزادگانی است که اجازه ندادند ذره ای از خاک ایران در اشغال متجاوز بماند و با جانفشانی 

و شجاعت بی بدیل خود از خاک و حیثیت سرزمین ایران جانانه دفاع کردند.
امر سرتیپ حاتمی با بیان اینکه طی دو جنگ جهانی اول و دوم، کشور ایران به رغم بی 
طرفی مورد تجاوز قرار گرفت و قحطی و سختی های زیادی دامن گیر مردم شد، افزود: 
علت عقب نشینی ایران در آن دوران وجود حاکمانی دست نشانده، بی تدبیر و بی خردی 

بود که از سر استیصال و نداشتن قدرت اعلام بی طرفی کردند.
وی با بیان موقعیت استراتژیک جمهوری اسلامی ایران در منطقه گفت: قرار گیری 
ایران در منطقه غرب آسیا و شرایط جغرافیایی این کشور به گونه ای است که به سبب 
دارا بودن منابع نفت، گاز، انرژی، آبراه ها و ثروت های مولد همواره مورد طمع دشمنان 
خواهد بود و این موضوع نشانگر آن است که ما همواره باید بر قدرت دفاعی و اقتدار 

ملی خود بیفزاییم.
وزیر دفاع کارنامه دفاع مقدس در تاریخ ایران را یک سند پر افتخار و غرور آمیز عنوان 
کرد و گفت: تجربه دفاع مقدس به سبب وجود رادمردان و انسان های تربیت یافته مکتب 
تشیع و همچنین وجود رهبری مقتدر، شجاع و الهی به استکبار جهانی و نظام سلطه 
نشان داد که ایران متجاوز را فقط دفع نمی کند بلکه او را دنبال، تعقیب و تنبیه می کند و 

این فرهنگ با الگوی دفاع مقدس در وجود ملت ایران نهادینه شد.
وی در همین زمینه تاکید کرد: هر کس در ذهن خود نسبت به این سرزمین مقدس 
گمانی بد، تعدی و تجاوز کند ملت ایران اسلامی همچون هشت سال دفاع مقدس 

متجاوزان و بدخواهان را تنبیه خواهند کرد.

نایب رییس مجلس شورای اسلامی: 

هزینه کرونا در کشور به مرز 
تحمل ناپذیر رسید

به مرز  ویروس کرونا در کشور  : هزینه  نایب رییس مجلس شورای اسلامی گفت 
تحمل ناپذیری رسیده است و مردم باید هوشیارانه تر پروتکل های بهداشتی را رعایت 

کنند. 
امیرحسین قاضی زاده هاشمی روز پنجشنبه در جلسه ستاد مقابله با کرونای مازندران 
که شهرستان بابلسر برگزار شد ، افزود : ویروس کرونا به ما نشان داد که نه تنها مردم ما از 
تاب آوری بالایی برخوردار هستند ، بلکه در چنین شرایطی کاملا متحد و منسجم عمل 

می کنند که این نشان از قدرت جامعه ما دارد.
وی  ویروس کرونا را یک بحران چند جانبه توصیف کرد و گفت : در حال حاضر با 
وجود مسایل و مشکلات سیاسی و اقتصادی ناشی از کرونا و همزمانی آن با تحریم های 

ظالمانه ، کشور توانست با این بحران بزرگ رو به رو شده و مقابله کند.
نماینده مردم مشهد در مجلس شوراری اسلامی پرسنل بیمارستانی را مبارزان اصلی 
و خط مقدم جنگ با ویروس کرونا دانست و افزود : شرایط کشور شرایطی سخت است و 

همه اقشار جامعه از جمله پرسنل بیمارستان تحت فشار قرار دارند .
قاضی زاده به مطالبات پرستاران دانشگاه علوم پزشکی شهرستان بابل اشاره کرد و 
گفت : ما دغدغه های پرستاران را درک می کنیم ولی نباید کار به اعتراض علنی کشیده 
شود. وی با بیان اینکه شرایط فعلی باید توسط همه درک شود ، افزود : در این شرایط 
همه باید خویشتن دار باشند زیرا تشدید بحران آسیب بیشتری به مردم وارد می کند و 

سودجویان نیز به دنبال استفاده ابزاری از مطالبات مردم هستند.
نایب رییس مجلس ابراز امیدواری کرد که با تدابیر اتخاذ شده از سوی دولت بزودی 

معوقات باقی مانده پرستاران پرداخت و مشکلات آنها رفع شود.
قاضی زاده هچنین خواستار مدیریت در مبادی ورودی استان ها شد و گفت: امید 
است با تقویت برخی سیاست ها  و اعمال قوانین ، ورودی استان ها مدیریت شود تا 
استان های پر رفت و آمدی مانند مازندران بتوانند با خروج از پیک دوم به سمت بهبودی 
و خروج از وضعیت قرمز بروند. وی با اشاره به اینکه بیماری کویید- ۱۹ هزینه های 
سنگینی را به بهداشت و درمان کشور تحمیل کرده است ، گفت: خواهش ما این است 
که مردم از سفرهای غیر ضروری پرهیز کنند و با رعایت کامل پروتکل های بهداشتی به 

چرخه انتقال ویروس پایان دهند تا زودتر بتوانیم به شرایط عادی برگردیم.
 

نظری عضو کمیسیون کشاورزی مجلس: 

انتخابات ۱۴۰۰، باید تهدیدها را 
به فرصت بدل کند

یک عضو کمیسیون کشاورزی مجلس گفت: مردم برای دولت سیزدهم، خواهان یک 
مدیریت جهادی هستند تا روی ریل مجلس جهادی کار را پیش ببرد. ما نیازمند دولت 

جوان، انقلابی و پرانرژی هستیم تا شرایط تهدید را به فرصت بدل کند. 
علیرضا نظری در گفت وگو با ایسنا، در مورد چالش های رئیس جمهور سیزدهم دوره 
قوه مجریه گفت: با توجه به وضعیتی که کشور الآن دارد و شرایط جنگ اقتصادی و 
تحریمی، اوضاع خوبی نداریم. کشور در شرایط سختی قرار دارد و ناکارآمدی ها مزید 

بر علت شده اند.
وی با بیان اینکه »مجلس برای ریل گذاری آماده است« گفت: قوه مقننه در قالب 
طرح ها و لوایح، ریل گذاری لازم برای حرکت کشور را تعریف می شود. ما برای دولت 
سیزدهم، خواهان یک مدیریت جهادی هستیم تا روی ریل مجلس جهادی کار را پیش 
ببرد. ما نیازمند دولت جوان، انقلابی و پرانرژی هستیم تا شرایط تهدید بدل به فرصت 

شود. مجلس به جد پشتیبان دولت خواهد بود.
این عضو کمیسیون کشاورزی مجلس با استناد به بیانیه گام دوم انقلاب گفت: اگر از 
ظرفیت ها به درستی استفاده کنیم، ظرفیت های بالقوه بالفعل می شود و دولت و اقتصاد 

در تراز نظام و مردم محقق خواهد شد.
وی در مورد اهمیت سوابق اجرایی رئیس جمهور آینده گفت: بی شک سوابق اجرایی 
اهمیت دارد چرا که بر اساس تخیلات تصمیم نمی گیرد. کسی سابقه دار است که 
دوران آزمون و خطا را پشت سر گذاشته است. چنین فردی با رجوع به تجربیاتش با 
محاسباتی کارشناسی، کار را پیش می برد. مردم بعد از چند انتخابات اخیر، به حدی 
از بلوغ سیاسی رسیده اند. نظری با استناد به بیانات رهبری گفت: ایشان همیشه به 
مردن توصیه می کنند که مردم چشمشان را باز کنند و از روی آگاهی تصمیم بگیرند. اگر 
تصمیم غلطی برآمده از بی تدبیری گرفته شود، تاوانش را خود مردم پس خواهند داد. 
این مردم هستند که از انتخابش نتیجه می گیرد. نماینده مردم خمین در مجلس مجلس 
تأکید کرد: بعید است مردم تحت تأثیر تبلیغات رسانه ای قرار بگیرند و به هر کسی رأی 
دهند. مردم به ظرفیتی رسیده اند که بین نامزدها انتخاب بهتری داشته باشند. پشت سر 

گذاشتن هر دوره جمهوری اسلامی باعث تکمیل بلوغ سیاسی مردم ایران شده است.

سخنگوی وزارت امور خارجه:

 از مسدود کردن حق مردم ایران
 دست بردارید

سخنگوی وزارت امور خارجه از آمریکایی ها خواست  حرف و عملشان را یکی کنند و 
تاکید کرد: از مسدود کردن حق مردم ایران برای استفاده از پول  خودشان که در کره 
جنوبی، عراق و ژاپن بلوکه شده دست بردارید تا در میانه این همه گیری کرونا برای خرید 
غذا و دارو استفاده شود.  سعید خطیب زاده روز چهارشنبه در حساب کاربری خود در 
توییتر افزود: ایالات متحده همچنان به تکرار پیشنهادهای پوچ و توخالی برای »کمک« 
ادامه می دهد. خطیب زاده با بیان یک پیشنهاد در این توییت اظهار داشت: عملتان را با 
حرفتان یکی کنید از مسدود کردن حق مردم ایران برای استفاده از پول  خودشان که در 
کره جنوبی، عراق و ژاپن بلوکه شده دست بردارید تا در میانه این همه گیری کرونا برای 
خرید غذا و دارو استفاده شود. وی با تاکید بر این که موضوع ساده است، تصریح کرد: 
از »اوفک« )دفتر کنترل دارایی های خارجی خزانه  داری آمریکا( بخواهید به کره جنوبی 

اجازه دهد که پول ما را به کانال سوییس منتقل کند.

پرستاران رادریابید
آنچه که امروز بر پرستاران در مراکز درمانی می گذرد، 

بدون تردید تاکنون سابقه نداشته است.
خانواده؟  یا  و  خود  کوید ۱۹  به  ابتلاء  کاری،  فشار   
کوید  گرفتار  که  پی همکاران  در  پی  استعلاجی های 

بیماران مستأصل و ضریب اشغال  امان  نیرو، هجوم بی  می شوند، کمبود شدید 
صددرصدی بخش ها، لوازم حفاظت فردی ناکافی، پروتکل های درمانی مدام در حال 
تغییر، افزایش نگران کننده بیماران بدحال، تبدیل بخش های عادی به شبه بخش 
مراقبت های ویژه، شیفت های کاری سنگین و پی در پی، نبود مکان های استراحت 
مناسب که خود از عوامل اصلی ابتلاء پرستاران است، کمبود شدید نیروهای خدماتی و 
نبود کمک بهیار، استفاده از دستیاران پزشکی بی تجربه، نبود سامانه تعمیر و نگهداری 
تجهیزات پزشکی در اغلب مراکز درمانی، و.... همگی باعث اضمحلال توان و انرژی 
پرستاران شده است. همه نیک می دانند که کوید درمان ندارد. آنچه که نجات بخش 
جان بیماران است تیم منسجم، باانگیزه و پرتلاش پرستاری است؛ بااین همه آنچه 
که امروز بر پرستاران می گذرد قابل توصیف نیست. این جان برکفان عرصه سلامت 
با وجود همه نواقصی که اشاره شده، در خط مقدم مقابله با کرونا ویروس سرافرازانه 
ایستاده اند و خم به ابرو نمی آورند. انتظار این بوده و است که همه ارکان  تمام قد برای 
سرپا نگذاشتن سربازان خط مقدم به میدان بیایند؛ چرا که امروز گزینه دیگری برای 
افزایش اعتماد مردم به نظام سلامت و کاهش مرگ و میر وجود ندارد. امروز شوربختانه 
همه راه ها به بیمارستان ها ختم می شوند. موضوع عدم رعایت پروتکل ها دارد به 
یک عادت غلط تبدیل می شود، اجتماعات قابل کنترل نیست و تنها چاره کار تقویت 
خدمات در بخش بستری و ایجاد ظرفیت های جدید است و همه اینها متکی بر دانش 
و تلاش و انگیزه پرستاران است و لاغیر. هر آدرس دیگری که به مردم داده شود اشتباه 
است. عبور از این بحران بدون توجه به استخوان بندی قوی تیم پرستاری بی شک یا 

غیر ممکن است یا هزینه های گزافی برای مردم و دولت در پی خواهد داشت.
 پرداخت کارانه های مضحک چند ده هزار تومانی، به عنوان آب سردی بر پیکره 
رنجور اما تا حالا استوار پرستاران خالی شده است و عصبیتِ شدید بر روح و روان آنها 
حاکم شده است.  این درحالی است که برای گروه اندک از تیم سلامت کارانه های 
چند ده میلیونی واریز کرده اند. متأسفانه گوش شنوایی وجود ندارد، مجلس فعالانه 
وارد مدیریت کوید نشده است، سازمان نظام پرستاری منفعل و بی اطلاع از آنچه که 
امروز بر پرستاران می گذرد بر طبل شادانه می کوبد.  جریان مرموزی که با هدف ایجاد 
نارضایتی و القاء ناامیدی در خط مقدم درمان کرونا ویروس  سلامت و امنیت روانی مردم 

را هدف گرفته اند نیازمند واکاوی سریع و خشکاندن ریشه های آن است. 
امروز روز آزمون دولتمردان است ودر وسط این معرکه خانمانسوز فرصت تعلل و 
مماشات نیست.   اگر سلامت مردم مهم است که هست، برای عبور از این بحران باید به 

پرستاران انگیزه مضاعف داد. پیشنهادات زیر می تواند راهگشا باشد. 
۱_اجرای قوانین برزمین مانده پرستاری 

۲-معافیت از مالیات تا پایان دوران اپیدمی 
۳-توزیع عادلانه و کارانه ها 

۴-افزایش امنیت شغلی و تبدیل سریع وضعیت ۸۹ روزه ها، قراردادی ها، شرکتی هاو... 
۵-اصلاح پاویون ها و فراهم کردن امکانات حداقل رفاهی

۶-برقرای فوق العاده ویژه 
۷-اصلاح فرمول محاسبه اضافه کار 

* عضو شورایعالی دوره چهارم نظام پرستاری کشور

امیر سیاری: 

ارتش با توان بیشتر در خدمت مردم 
خواهد بود

 معاون هماهنگ کننده ارتش در پی صدور فرمان فرماندهی معظم کل قوا به رئیس 
ستاد کل نیروهای مسلح، گفت: ارتش جمهوری اسلامی ایران  همچون ماه های 
گذشته و با توان بیشتر در خدمت مردم شریفمان خواهد بود تا ان شاءالله کمترین 

آسیب را در زمینه بیماری کرونا داشته باشیم. 
امیر دریادار سیاری معاون هماهنگ کننده ارتش اذعان داشت: از آنجایی که ویروس 
منحوس کرونا شیوع فراوانی پیدا کرده است و فرماندهی معظم کل قوا در فرمان اخیر 
ابلاغ فرمودند؛ امکانات بهداشتی نیروهای مسلح به صورت کامل در اختیار ستاد 
ملی مبارزه با کرونا و در خدمت مردم قرار گیرد، ما نیز همزمان با طی مراحل دریافت 
ابلاغیه فرمان فرماندهی معظم کل قوا از ستاد کل نیروهای مسلح، بلافاصله در ارتش 
جمهوری اسلامی ایران اقدامات لازم  را انجام دادیم که اهم آن سیاست گذاری و ابلاغ 
سامانه بهداشت و درمان ارتش در مکاتبه ای به همه مبادی بهداشتی و درمانی نیروهای 
زمینی، پدافند هوایی، هوایی و دریایی بوده که با آمادگی صددرصدی  تمامی ظرفیت  
بیمارستان ها و امکانات درمانی ارتش  را با برنامه ریزی جدید و متناسب با افزایش نیازها 
در خدمت به مردم به کار گیرند. وی افزود: در اسفندماه سال ۹۸ نیز پس از شیوع 
بیماری کرونا، فرماندهی معظم کل قوا تدابیر جدیدی به ستادکل نیروهای مسلح 
ابلاغ فرمودند که قرارگاهی در سطح ستاد کل نیروهای مسلح تشکیل شود و خدمات 
نیروهای مسلح را به مردم توسعه دهند و اقدامات لازم را به عمل آورند، بر مبنای این 
تدبیر امکانات بهداشتی نیروهای مسلح به ویژه ارتش جمهوری اسلامی ایران در سطح 
کشور گسترش فوق العاده ای پیدا کرد به طوری که ۳۸ بیمارستان و ۱۲ هزار نفر از کادر 
درمانی ارتش در خدمت مردم شریفمان قرار گرفت  و صدها تیم پزشکی سیار برای 
کنترل بیماری و بیماریابی شکل گرفت. امیر دریادار سیاری خاطر نشان کرد: نقاهتگاه 
های بزرگ و کوچک در سطح کشور در استان هایی که ارتش جمهوری اسلامی در آنجا 
مستقر است شکل گرفت و دیدیم که یک نقاهتگاه ۲۰۰۰ تخت خوابی در کمترین 
زمان ممکن در تهران شکل گرفت. رفع آلودگی در شهرها به ویژه قسمت هایی که 

شیوع بیماری بیشتر بود در سطح وسیعی انجام شد.
معاون هماهنگ کننده ارتش ادامه داد: تاکنون هم برابر همان دستور قبلی امکانات 
بهداشت و درمان ارتش جمهوری اسلامی ایران تحت کنترل عملیاتی قرارگاه پدافند 
زیستی حضرت امام رضا علیه السلام ستاد کل نیروهای مسلح در حال انجام ماموریت 
است.  وی افزود: ارائه خدمات به مردم در سطح جامعه نیز با استفاده از ظرفیت های 
موجود به بهترین شکل انجام شده که البته با فرمان اخیر حضرت امام خامنه ای عزیز 
)مد ظله العالی( با توان بیشتر  و با هماهنگی قرارگاه بهداشتی امام رضا )ع( ستاد کل 

نیروهای مسلح، یار و یاور وزارت بهداشت  وخدمتگزار مردم عزیزمان  خواهیم بود  .
دریادار سیاری با بیان اینکه بیمارستان های صحرایی ما آمادگی لحظه ای دارند 
که هر جا لازم شود برپا شوند افزود: از آنجایی که نقاهتگاه ها در یک مقطع زمانی 
مورد استفاده قرار نگرفت برخی از آنها برابر درخواست سامانه بهداشت و درمان و 
دانشگاه های استان ها جمع شد اما این آمادگی وجود دارد که هر جا لازم باشد در 
مقیاس کوچکتر که کاربر بیشتری داشته باشد با سرعت بیشتری نقاهتگاه شکل 

بگیرد.

 سخنگو و مسئول روابط عمومی کل سپاه:

کلیه ظرفیت های سپاه به ارائه خدمات 
درمانی مبتلایان به کرونا می پردازد

سخنگو و مسئول روابط عمومی کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: کلیه 
ظرفیت ها و توانمندی های حوزه بهداشت، درمان و علوم پزشکی سپاه با آرایش جدید و 
همه جانبه، عملیاتی و در امتداد خدمت رسانی های هشت ماه گذشته به ارائه خدمات 

درمانی مورد نیاز به مبتلایان ویروس کرونا می پردازد. 
سردار سرتیپ دوم پاسدار رمضان شریف از دستور پنجشنبه  شب گذشته سرلشکر 
حسین سلامی به ستاد فرماندهی کل و کلیه فرماندهان نیروها و سپاه های استانی و 
همچنین رییس سازمان بسیج مستضعفین برای خدمت رسانی فراگیر به مبتلایان به 

کرونا در سراسر کشور خبر داد.
و  ظرفیت ها  کلیه  شده  مقرر  سپاه  کل  فرمانده  دستور   اساس  بر  افزود:  وی 
توانمندی های حوزه بهداشت، درمان و علوم پزشکی این نهاد شامل منظومه مراکز 
درمانی و بیمارستان های ثابت و سیار)صحرایی(، دانشگاه علوم پزشکی بقیه الله 
الاعظم )عج( با آرایش جدید و همه جانبه، عملیاتی و در امتداد خدمت رسانی های 
هشت ماه گذشته به ارائه خدمات درمانی مورد نیاز به مبتلایان ویروس کرونا می پردازند.  
نقش  و  سازماندهی  و  زیستی  دفاع  اقدامات  تقویت  همچنین  شریف  سردار 
آفرینی های بسیجیان در مقابله با موج جدید بیماری کووید ۱۹ برای ارائه خدمات 
بهداشتی پیشگیرانه و تامین و توزیع اقلام مورد نیاز مردم عزیز در سراسر کشور مانند 
ماسک و مواد ضد عفونی را از موضوعات مورد تاکید فرمانده کل سپاه در این دستور 

عنوان کرد.

اخبار

رییس قوه قضاییه :

مشکلی حل نشدنی در کشور نداریم 

 رئیس جمهور، تایید و اجرای مقررات سختگیرانه و 
اعمال یک سلسله محدودیت ها به عنوان یک مطالبه 
عمومی مردم و متخصصان، در روند مقابله با کرونا را 
الزامی خواند و تاکید کرد که شرط نخست موفقیت این 
مقررات و محدودیت ها در مهار بیماری کرونا، بی تردید 

همکاری و همراهی مردم است.
حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی روز 
ملی  ستاد  های  کمیته  روسای  جلسه  در  چهارشنبه 
مقابله با کرونا، گفت: می دانیم تعطیل کردن موقت 
برخی از کسب و کارها برای مردم زحمت درست می کند 
اما در شرایط فعلی چاره ای جز افزایش سخت گیری ها 
و محدودیت ها نداریم. رئیس جمهور با تاکید بر اجرای 
افزود: مرحله  تا خانه،  از خانه  طرح استفاده ماسک 
نخست این طرح از شنبه برای تهران بزرگ اجرا و بنا به 

ضرورت، ممکن است در دیگر استان ها هم اجرایی و 
عملیاتی شود. دکتر روحانی اظهارداشت: برای حسن 
اجرا و موثر بودن جرائمی که توسط کمیته های امنیتی 
- اجتماعی و درمانی ستاد مقابله با کرونا تدوین شده، 
کمیته اطلاع رسانی و تبلیغات مکلف است با همکاری 
رسانه ملی و فضای مجازی و استفاده حداکثری از همه 
رسانه های کشور نسبت به اطلاع رسانی و آموزش این 
موضوع اقدام موثر و مداوم کند. رئیس جمهور وظیفه 
اتحادیه ها، اصناف، صاحبان حِرَف و مدیران و مسوولان 
ادارات را در رعایت پروتکل ها، اعمال نظارت و اجرای 
جرائم، بسیار جدی عنوان کرد و گفت : همه این بخش 
ها موظف به اعمال این جرائم و نظارت دائمی بر آنها 
هستند و این را بخشی از وظایف اولویت دار خود تعریف 
کنند. دکتر روحانی با اشاره به اجرای طرح استفاده 

ماسک از خانه تا خانه ، گفت: با توجه به اجباری شدن 
پوشش ماسک در استان تهران و برخی از مناطق کشور، 
دستگاه ها و مسوولان ذیربط، موظف شده اند که تلاش 
مضاعفی برای تامین ماسک ارزان قیمت انجام دهند و 
همزمان کمیته تبلیغات با همکاری کمیته درمان، باید 
روش ساخت ماسک های خانگی را به مردم آموزش 
و  اربعین  موضوع  به  ادامه  در  جمهور  رئیس  بدهند. 
بهداشتی  های  دستورالعمل  دقیق  رعایت  ضرورت 
اشاره کرد و گفت: خوشبخانه با همکاری مردم متدین 
و منضبط کشورمان تمامی پروتکل ها در اکثر شهرها در 
عزاداری محرم به خوبی اجرا شد و اکنون توقع و انتظار 
این است که در عزاداری های اربعین و دهه آخر ماه صفر 
نیز این پروتکل ها به بهترین شکل اجرا شود به گونه ای 
که حتی دیگر شاهد برخی تخلفات کوچک نیز نباشیم.

روحانی در جلسه روسای کمیته های ستاد ملی مقابله با کرونا؛ 

چاره ای جز افزایش سخت گیری ها و محدودیت ها نداریم

بیماران  بغرنج  وضعیت  به  اشاره  با  قم  امام جمعه 
کرونایی گفت: از کادر درمان کشور به ویژه قم در این 
شرایط صمیمانه قدردانی می کنیم و از مردم و خیرین 

می خواهیم کادر خسته درمان را یاری کنند. 
آیت الله سید محمد سعیدی در یک خطبه مجازی 
و  به دلیل قرار داشتن قم در وضعیت قرمز کرونایی 
تعطیلی نماز جمعه ، بیان کرد: مردم ازنظر معیشتی 
در رنج و سختی هستند و از مسئولان ملی و استانی 

دردهای  از  کاستن  برای  بیشتری  توجه  می خواهیم 
این قشر داشته باشند. تولیت آستان مقدس حضرت 
فاطمه معصومه)س( ابراز داشت: هیات های مذهبی و 
مردم قم در طول ایام محرم و صفر با مصوبات ستاد ملی 

مبارزه با کرونا همکاری مطلوبی داشتند.
به  و  بیستم شهریورماه  روز  از  وضعیت کرونا در قم 
دنبال افزایش قابل توجه بیماران و مبتلایان این بیماری 
فوق قرمز شده است و گزارش ها حاکی از کاهش التزام 

به پروتکل های بهداشتی مرتبط با کروناست. 
از سخنان خود  اهمیت فهم  وی دربخش دیگری 
معارف زیارت نامه های اهل بیت)ع( را موردتوجه قرارداد 
و بیان داشت: یکی از ابعاد مهم در شهادت دادن به مقام 
ائمه اطهار قرار گرفتن در مسیر سیره و سنت بزرگان 
دین است. سعیدی یادآور شد: آمادگی برای یاری کردن 
اهل بیت)ع( ازنظر اعتقادی، اخلاقی و رفتاری یکی از 

جلوه های مهم یاری رسانی ائمه اطهار است.

آیت الله سعیدی در خطبه مجازی نمازجمعه قم :

مسئولان درپی کاستن از مشکلات معیشتی مردم باشند

دبیرکل حزب اسلامی کار گفت:آنهایی که فکر می کنند امنیت کشور در یک 
دست کردن جریان های سیاسی و یا حذف رقیب است، خطا می کنند؛ این خود 

ضد امنیت است. 
حسین کمالی،وزیر اسبق کار و امور اجتماعی و دبیرکل حزب اسلامی کار در 
نشست آنلاین ایران، سیاست حزب ندای ایرانیان اظهار کرد: شورای نگهبان 
با رد صلاحیت های گسترده ای که انجام داد شرایطی را ایجاد کرد که بعضی 
سیاسیون اسم آن را مهندسی انتخابات می گذارند.در این شرایط مجموعه ای از 
چهره های شاخص اصلاح طلب نتوانستند در انتخابات شرکت کنند و طبیعتا 
کنار ماندند؛آن هایی که در صحنه حضور داشتند هم از یک گروه بودند بنابراین 
این انتخابات  را مشابه انتخابات های دیگر کشورها نباید دانست.در مورد انتخابات 

ریاست جمهوری نیز شرایط چنین است. 
وی گفت: به نظر من ما نیز باید مشابه سایز کشورها عمل کنیم بدین معنا که اگر 
دادگاه صالحه کسانی را به دلایل قانونی از فعالیت اجتماعی محروم نکرده باشد 

بتواند در انتخابات شرکت کنند و مردم شایستگان را انتخاب کنند. 
وی در ارتباط با موضوع بورس و وظیفه دولت گفت: دولت باید نقدینگی عظیم 

مردم که در بورس سرمایه گذاری شده را هدفمند مدیریت کند.
دبیرکل حزب اسلامی کار خبر داد: ما بیش از پنج بار در حوزه های اصلی 
مدیریت کشور به دولت برنامه ارائه کردیم. به گزارش ایسنا،وی در بخشی از 
این نشست خاطرنشان کرد:حذف رقبای اصلاح طلب توسط شورای نگهبان 
موجب استحکام نظام نیست. این فعال سیاسی تصریح کرد:آنهایی که فکر 
می کنند امنیت کشور در یک دست کردن جریان سیاسی و یا حذف رقیب است 
،خطا می کنند.این خود ضد امنیت است. وی همچنین گفت: ما اصلاح طلب 
هستیم،اصلاح طلب،نظراتش را بیان  و برای رفرم و تغییر بحث می کند.ما اهل 
جنگ خیابانی نیستیم و خود در نظامیم. کمالی در ارتباط با مرجع تصمیم سازی 
میان اصلاح طلبان یادآور شد: در همه امور جبهه اصلاحات،شورای هماهنگی 

تصمیم گیرنده رسمی در کلیه امور است.

حسین کمالی:

 یک دست کردن جریان های سیاسی ضدامنیت است 

علی اکبر قربانی*
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کدو حلوایی علاوه بر اینکه خوشمزه است و می توان از آن در تهیه انواع غذاها 
و کیک و دسر و غیره استفاده کرد، فواید زیادی نیز برای بدن دارد. به این ترتیب 
که از گوشت آن گرفته تا تخمه هایش قابل خوردن و مفید هستند. در ادامه این 

مطلب شما را با گوشه ای فواید این کدوی نارنجی بیشتر آشنا می کنیم.
قلمبه  و  تره بار کدوهای گرد  و  بازار میوه  آن رسیده است که در  زمان  کم کم 
نارنجی رنگ خودنمایی کنند. خوشبختانه هر روز که می گذرد اطلاعات عامه 
ملاحظات  اگر  و  می شود  بیشتر  سبزیجات  و  میوه ها  فواید  خصوص  در  مردم 
غذایی  مواد  از  می شود  پر  خانواده ها  سبد  شک  بدون  دهند  اجازه  اقتصادی 
سالم. کدوحلوایی نیز جزو آن مواد غذایی سالم و مغذی است که به فصلش 
باید از مصرف آن غافل نشوید. انواع مختلفی از این نوع کدوها وجود دارد که ما 
بیشتر با دو نوع گرد و گلابی شکل آن آشنا هستیم. کدو حلوایی علاوه بر اینکه 
خوشمزه است و می توان از آن در تهیه انواع غذاها و کیک و دسر و غیره استفاده 
تا  از گوشت آن گرفته  ترتیب که  این  به  برای بدن دارد.  نیز  زیادی  فواید  کرد، 
تخمه هایش قابل خوردن و مفید هستند. در ادامه این مطلب شما را با گوشه ای 

فواید این کدوی نارنجی بیشتر آشنا می کنیم.
ارزش غذایی کدوحلوایی

کدوحلوایی یک ماده غذایی بسیار مغذی با میزان کالری اندک است. هر ۱۰۰ 
گرم از این ماده غذایی حاوی مواد زیر است:

انرژی                              ۲۰ کیلوکالری
ویتامین ث                       ۸ درصد نیاز روزانه
پتاسیم                             ۷ درصد نیاز روزانه

مس، منگنز و ریبوفلاوین     ۵ درصد نیاز روانه
ویتامین ای                       ۴ درصد نیاز روزانه

آهن                                ۳ درصد نیاز روزانه
کدوحلوایی سیستم ایمنی بدن را تقویت می کند

در فصل سرما، کدوحلوایی از بدن ما در برابر انواع ویروس ها محافظت می کند. 
چون حاوی ترکیبات آنتی اکسیدانی است و باعث تقویت دستگاه ایمنی بدن 
در  است.  کاروتنوئیدها  از  سرشار  خوشمزه  کدوی  این  نارنجی  رنگ  می شود. 

بین این ترکیبات، بتاکاروتن برای سلامتی فوق العاده است چون به بدن کمک 
می کند تا ویتامین A تولید کند. این ویتامین نیز سیستم ایمنی بدن را تقویت 
کرده و با ابتلا به بیماری های فصل سرما مقابله می کند. نتایج پژوهش های اخیر 
نشان داده است که این ویتامین برای سلامت روده ها بسیار ضروری است چون 
باعث تقویت پرزهایی که سطح آن را پوشانده می شود و به این ترتیب به مقابله 
پیری  از  A می تواند  ویتامین  براین،  زیادی می کند. علاوه  با عفونت ها کمک 

زودهنگام قدرت بینایی پیشگیری کرده و باعث تقویت آن شود.
با  مقابله  برای  ترتیب  این  به  و  است  آهن  از  سرشار  کدوحلوایی  تخمه های 
کم خونی و خستگی مفید هستند. اگر مضطرب هستید و استرس زیادی دارید 
و یا از سندرم پیش از قاعدگی رنج می برید از خوردن تخمه های کدو غافل نشوید

کدوحلوایی مفید برای سلامت چشم ها
دلایل زیادی وجود دارد که نشان می دهد کدوحلوایی برای سلامت چشم ها 
به  و  بتاکاروتن است  از  اینکه همان طور که گفته شد سرشار  اول  مفید است. 
شبکیه چشم کمک می کند تا نور بیشتری جذب کند. بنابراین قدرت بینایی را 
سالم نگه می دارد. علاوه براین ترکیب مواد معدنی و ویتامین های موجود در این 
ماده غذایی باعث حفاظت چشم ها در برابر دژنراسیون ماکولای چشم مربوط به 
پیری می شود. نتایج پژوهشی که در آمریکا انجام شده نشان می دهد افرادی 
که از دژنراسیون ماکولای چشم رنج می برند می توانند با مصرف مکمل حاوی 
ترکیب زینک، ویتامین C، ویتامین E، بتاکاروتن و مس سرعت پیشرفت بیماری 
را کاهش دهند. خوشبختانه کدوحلوایی نیز این ویتامین ها و مواد معدنی را به 
زیادی  به سلامت چشم ها کمک  آن می تواند  و مصرف منظم  یکجا دارد  طور 

بکند.
کدوحلوایی مفید برای پوست

 C ویتامین  بتاکاروتن،  بخصوص  کدوحلوایی  در  موجود  آنتی اکسیدان های 
و ویتامین E موجود در آن برای سلامت پوست مفید هستند. نتایج پژوهش ها 
نشان داده است که بتاکاروتن برای حافظت پوست در برابر اشعه ی ماورای بنفش 
بتاکاروتن  از  باشد که مصرف مواد غذایی سرشار  یادتان  خورشید مؤثر است. 

مانند کدوحلوایی می تواند باعث بهبود بافت و ظاهر پوستتان شود.

کدوحلوایی برای مقابله با سندرم متابولیک
اگر  می شود.  سلامتی  در  مشکل  سری  یک  بروز  باعث  متابولیک  سندرم 
و چاقی  بزرگی  که  بگوییم  باید  است  معنایی  به چه  این سندرم  که  نمی دانید 
با  نیز  مشکل  این  متأسفانه  می گویند.  متابولیک  سندرم  را  شکم  ناحیه  در 
تری  میزان  و  خون  قند  مشکلات  خون،  پرفشاری  مانند  دیگری  بیماری های 
گلیسیرید خون در ارتباط است. حتماً می دانید که عوامل ذکرشده نیز باعث 
افزایش خطر بروز بیماری های قلبی و دیابت می شوند. به عقیده متخصصان 
مصرف مواد غذایی حاوی بتاکاروتن می تواند باعث کاهش سندرم متابولیک 
شود. برای جلوگیری از چاقی شکمی علاوه برای کنترل تغذیه باید تحرک بدنی 

مناسب نیز داشته باشید.
کدوحلوایی مفید برای فشارخون

روی  مثبتی  تأثیر  بنابراین  است.  پتاسیم  زیادی  میزان  حاوی  حلوایی  کدو 
سلامت عروق دارد. توصیه می کنیم برای کاهش خطر ابتلا به بیماری های قلبی 
عروقی و کنترل فشارخونتان از خواص کدوحلوایی و تخمه های آن غافل نشوید.

کدو حلوایی برای التیام سوختگی ها
اگر در حین آشپزی یا کارهای خانه دچار سوختگی و یا بریدگی و خراش روی 
پوست شده باشید می توانید از کدوحلوایی استفاده کنید. گوشت کدوحلوایی 
خام می تواند جای سوختگی و زخم های سطحی را تسکین دهد. برای این کار 
مقداری کدو را له کرده و روی پوست قرار دهید تا احساس سوزش آن برطرف 

شود.
کدوحلوایی برای رفع یبوست

افرادی که به طور مرتب دچار یبوست می شوند می توانند از فواید کدوحلوایی 
خاصیت  و  است  فیبر  از  سرشار  خوش رنگ  کدوی  این  چون  شوند.  بهره مند 
ضدیبوستی دارد. کدوحلوایی برای افرادی که به مشکلات روده دچار هستند 
نیز توصیه می شود. تخمه های کدوحلوایی سرشار از آهن است و به این ترتیب 
برای مقابله با کم خونی و خستگی مفید هستند. اگر مضطرب هستید و استرس 
زیادی دارید و یا از سندرم پیش از قاعدگی رنج می برید از خوردن تخمه های 

کدو غافل نشوید.
کدوحلوایی برای تقویت دندان ها و استخوان ها

کدوحلوایی حاوی میزان قابل توجهی فسفر است و به این ترتیب می تواند برای 
تقویت استخوان ها و مینای دندان هایتان مفید باشد. واقعیت این است که برای 
سلامتی عمومی بدن نباید به مصرف یک ماده غذایی بسنده کرد. به عنوان 
لبنی  و محصولات  به شیر  نباید صرفاً  را  استخوان ها  و  دندان ها  مثال سلامت 
سپرد. بلکه در کنار آن باید به میوه و سبزیجاتی مانند کدوحلوایی نیز اعتماد 

کرد.
کدوحلوایی ضدالتهاب است

مجاری  تسکین  برای  و  دارند  ضدالتهابی  خاصیت  کدوحلوایی  تخمه های 
ادراری و گوارشی مفید هستند. برای مقابله با عفونت ادراری می توانید در کنار 
درمان های معمول از تخمه های کدوحلوایی نیز استفاده کنید تا التهاب ناحیه 

از بین برود.
احتیاط کنید

اگر داروهای خاصی مانند لیتیوم )دارویی برای تثبیت حالت خلقی( مصرف 
ادرارآوری دارد و ممکن است  اندکی خاصیت  بدانید که کدوحلوایی  می کنید 
غذایی،  مواد  فروشگاه های  در  امروزه  براین  علاوه  شود.  مشکل ساز  برایتان 
محصولاتی به فروش می رسد که از کدوحلوایی تهیه شده اند. اما توصیه ما این 
است که خودتان این ماده غذایی را تهیه کرده و باسلیقه و مناسب با ذائقه خود 

مصرف کنید.

نارنجی پرخاصیت این روزها!

9 دلیل خوب برای مصرف کدو حلوایی

همه افراد می دانند که فعال بودن، تا حد بسیار زیادی 
به حفظ وزن سالم کمک می کند. اما آیا می دانستید که 
ورزش، همچنین می تواند شانس شما در ابتلا به هموروئید 

را کاهش دهد؟
و  سوزش  خارش،  بزرگسال،  فرد  چهار  هر  از  نفر  سه 
از  برهه ای  در  را  )بواسیر(  هموروئید  از  ناشی  خونریزی 
زندگی خود تجربه می کنند. این عادات، احتمال بروز چنین 

مشکلی را بیشتر می کند:
1. بلند کردن اجسام سنگین

ممکن است فکر کنید بلند کردن یک طرف مبل، در حال 
حرکت، کار بی خطری است؛ اما این کار فشار زیادی به بدن 
شما تحمیل می کند و باعث فشار به رکتوم شده و در نتیجه 
رگ ها مانند بادکنک، متورم می شوند )هموروئید پلکسوس(. 
متأسفانه هیچ راه نتیجه بخشی برای جلوگیری کامل از این 
مسئله وجود ندارد. بلند کردن صحیح اجسام، به کمک 

زانوها نه کمر، می تواند کمک کننده باشد.
2. بلندپروازی در هنگام ورزش

به همان دلیل که بلند کردن یک جعبه بزرگ می تواند 
باعث هموروئید شود، بلند کردن وزنه سنگین در باشگاه هم 
می تواند شما را دچار این مشکل کند. البته نظر متخصصین 
این است که خود را به چالش بکشید و مطمئن شوید میزان 
فعالیت ورزشی با توانایی تان متناسب است و از وزنه های 

مناسب خودتان استفاده می کنید.
3. نشستن طولانی مدت در توالت

وقتی به این که چه چیزی باعث بروز هموروئید شده فکر 
می کنید، مدت زمانی که در توالت می مانید را در نظر بگیرید. 
مطمئناً کار کردن با تلفن همراه در سرویس بهداشتی، که 
جایی ساکت و آرام است، مورد پسندتان است! اما نشستن 
بیش از حد و طولانی روی یک توالت باز باعث می شود که 

نیروی جاذبه فشار زیادی به این رگ ها وارد کند.
4. مناسب نبودن رژیم غذایی

اگر زیاد فست فود می خورید و یا از اسنک های بسته بندی 
شده در طی روز استفاده می کنید، ممکن است به اندازه 
کافی فیبر دریافت نکنید. فیبر ماده مغذی ای است که 
کمک می کند تا مدفوع به فرم مناسبی درآمده تا به راحتی 

از دستگاه گوارش خارج شود.
مصرف کافی فیبر، چه از طریق غذا، چه از طریق مکمل، 
منجر به حجیم شدن مدفوع می شود که در نتیجه معمولًا 
نرم تر هستند. توصیه معمول برای افراد بزرگسال، مصرف 
۲۵ تا ۳۰ گرم فیبر در روز همراه با ۱۸۰۰ سی سی مایعات 
است. بررسی مطالعات منتشر شده در سال ۲۰۱۵ در مجله 
به  فیبر،  کردن  اضافه  که  می دهد  نشان  گوارش  جهانی 

کاهش علائم هموروئید و خونریزی کمک می کند.
5.  عدم دفع کافی

اگر کمتر از سه بار در هفته برای دفع مدفوع به سرویس 
بهداشتی می روید، احتمالًا یبوست دارید. فشار زیاد برای 
شدن  کشیده  باعث  سخت،  و  ناصاف  مدفوع  توده  دفع 
لایه های مقعدی که از این رگ ها حمایت می کنند، می شود 
و رگ های هموروئیدی را گشاد می کند و احتمالًا به بروز 
و  فیبر  مصرف  ورزش،  می شود.  منجر  هموروئید  علائم 
نوشیدن آب کافی برای رفع تشنگی همه از تغییرات سبک 
زندگی است که می توانید برای منظم تر شدن عمل دفع، 

انجام دهید.
6. دچار شدن به اسهال

یکی از دلایل شایع هموروئید، رفتن زیاد به دستشویی 
است. احتمالا فکر می کنید نتیجه کاملًا برعکس باشد، 
اما دفع مدفوع چند باره در روز، به این معنی است که شما 
وقت زیادی را صرف نشستن در توالت می کنید. راه حل، 
رفع دلیل اصلی اسهال است. اسهال ممکن است به دلیل 
 ،)IBS( سندرم روده تحریک پذیر ،)ویروس )مانند آنفلوانزا
داروها و بیماری های ناشی از غذا باشد و یا ممکن است لازم 

باشد رژیم غذایی خود را تغییر دهید.
فشار زیاد برای دفع توده مدفوع ناصاف و سخت، باعث 
این رگ ها حمایت  از  که  مقعدی  کشیده شدن لایه های 
می کنند، می شود و رگ های هموروئیدی را گشاد می کند و 

احتمالًا به بروز علائم هموروئید منجر می شود

7. بارداری
رشد یک انسان کوچک، اغلب یک فرآیند زیبا است؛ اما 
گمان می رود افزایش فشار داخل شکمی به علت گسترش 
رحم و جنین، می تواند برای زنان باردار، رنج آور باشد و گاهی 
آن ها پس از زایمان دچار هموروئید می شوند. در حقیقت، 
به  باردار  زنان  از  درصد  تقریباً ۴۱  داد،  نشان  مطالعه ای 
هموروئید مبتلا می شوند. این مسئله به ویژه در سه ماهه آخر 
بارداری و یک ماه پس از زایمان، شایع است. درمان های 
مرسوم مانند، مصرف بیشتر فیبر، هیدراته نگه داشتن بدن و 

مصرف ملین ها می تواند به مادران باردار کمک کند.
8.  کنار گذاشتن ورزش

همه افراد می دانند که فعال بودن، تا حد بسیار زیادی 
می دانستید  آیا  اما  می کند.  کمک  سالم  وزن  حفظ  به 
به  ابتلا  در  شما  شانس  می تواند  همچنین  ورزش،  که 
هموروئید را کاهش دهد؟ ورزش منظم، بیش از ۳۰ دقیقه 
ورزش هوازی در روز، به بهبود عملکرد منظم روده، کمک 
می کند؛ اما، این تنها دلیل نیست. مطالعه منتشر شده در 
 BMI مجله بین المللی بیماری های کولورکتال، ارتباط بین
)شاخص توده بدن( و هموروئید را نشان داد. به ازای هر 
افزایش BMI، بزرگسالان ۳.۵ درصد بیشتر در معرض ابتلا 
به هموروئید، قرار می گیرند. به این دلیل که وزن اضافه، 

فشار بیشتری به ناحیه مقعد وارد می کند.

دلایل ابتلا به بواسیر؛
8 عادتی که نمی دانستید می تواند باعث ایجاد هموروئید شود!

۱۱نشانه سطوح کم اکسیژن در خون 

تاکی پنه اصطلاح پزشکی است که به تنفس سریع و کم عمق اشاره دارد. کمبود 
اکسیژن یا دی اکسید کربن بیش از حد در بدن از دلایل شایع این شرایط است. 

کووید۱۹ یک بیماری تنفسی است و می تواند موجب افت سطح اکسیژن خون 
شود. اگر ریه ها تحت تاثیر کروناویروس جدید قرار بگیرند، میزان اکسیژنی که فرد 
دریافت می کند می تواند کاهش یابد. به نقل از "ایت دیس، آگاهی از نشانه های 
هشداردهنده سطوح کم اکسیژن خون که به نام هیپوکسمی شناخته می شود، 

اهمیت دارد. در ادامه با برخی از مهم ترین آنها بیشتر آشنا می شویم.
حس سرخوشی یا حتی توهم 

زمانی که هیپوکسمی به هیپوکسی تبدیل می شود، ممکن است حس سرخوشی 
در فرد شکل بگیرد و می تواند شبیه مسمومیت به نظر برسد. ممکن است تغییراتی 
در ظاهر، رفتار، میزان و تداوم گفتار، خلق و خو یا حتی توهم و باورهای غیرعادی 
درباره زمان، مکان یا مردم در فرد شکل بگیرند. همچنین، قضاوت، حافظه و بینش 

فرد ممکن است مختل شوند.
رنگ آبی لب ها، لاله گوش و/یا بستر ناخن ها 

این شرایط که به نام سیانوز شناخته می شود، نشانه ای از هیپوکسمی شدید است 
که نشان می دهد سلول های بدن به میزان کافی خون اکسیژن دار دریافت نمی کنند. 

سیانوز باید بسیار جدی گرفته شود و فرد مراقبت های پزشکی فوری دریافت کند.
احساس سوزش 

اگر هیپوکسمی مشکلی طولانی مدت باشد، بدن ممکن است بیش از حد گلبول 
های قرمز تولید کرده و این شرایط موجب افزایش غلظت خون و محدود شدن 
توانایی آن برای عبور از رگ های خونی کوچک تر شود. این ممکن است موجب بروز 
علائم اضافه از جمله احساس سوزش در اندام های انتهایی مانند بینی و انگشتان، 

زنگ زدن در گوش و خارش شود.
سردرد 

بیماری مزمن انسدادی ریه )COPD(با شرایطی به نام هیپوکسی مرتبط است که 
به واسطه کمبود اکسیژن در خون رخ می دهد. این شرایط بار کاری مضاعف بر قلب 
وارد می کند و موجب کندی عملکردهای بافتی می شود. همچنین، بیماری مزمن 
انسدادی ریه با هایپرکاپنی مرتبط است که به واسطه سطوح بیش از حد دی اکسید 
کربن در بدن رخ می دهد. سردردهای مرتبط با بیماری مزمن انسدادی ریه به واسطه 
کمبود اکسیژن در مغز در ترکیب با دی اکسید کربن بیش از حد شکل می گیرند. 
این سردردها بیشتر هنگام صبح پس از بیدار شدن از خواب به واسطه انباشت دی 

اکسید کربن در خون هنگام خواب رخ می دهند.
تنگی نفس 

تنگی نفس یا دیس پنی یکی از شایع ترین علائم هیپوکسمی است. افزون بر کمبود 
نفس، تنگی نفس ممکن است شامل احساس تنگی در قفسه سینه، تنفس سریع یا 
احساس ناتوانی در دریافت اکسیژن کافی باشد. جمع شدن لب ها به حالت غنچه یا 

سوزش سوراخ های بینی هنگام تنفس نیز ممکن است رخ دهند.
تنفس سریع 

تاکی پنه اصطلاح پزشکی است که به تنفس سریع و کم عمق اشاره دارد. کمبود 
اکسیژن یا دی اکسید کربن بیش از حد در بدن از دلایل شایع این شرایط است. 
همچنین، برخی مشکلات سلامت می توانند موجب آن شوند. تاکی پنه یک بیماری 

نیست اما علامتی از تلاش بدن برای اصلاح مشکلی دیگر است.
بی قراری 

نشانه های اولیه هیپوکسی شامل اضطراب، سردرگمی و بی قراری می شوند. اگر 
هیپوکسی درمان نشود، کم فشاری خون رخ خواهد داد. با تشدید هیپوکسی، علائم 

حیاتی بیمار، تحمل فعالیت و سطح هوشیاری وی کاهش خواهند یافت.
سرگیجه، سبکی سر و/یا غش 

احساس سرگیجه یا سبکی سر و/یا غش یک نشانه شایع است که بدن اکسیژن 
مورد نیاز خود را به میزان کافی دریافت نمی کند. همچنین، ممکن است احساس 

شناوری یا نیاز مکرر به خمیازه کشیدن رخ دهند.
افزایش فشار خون و ضربان سریع قلب 

هیپوکسی حاد برخی مکانیسم های خودمختار، بیشتر در دستگاه قلبی عروقی 
مانند افزایش ضربان قلب در حالت استراحت، فشار خون و در دستگاه تنفسی مانند 

پرفشاری خون ریوی و تنفس سریع را فعال می کند.
مشکلات بینایی 

علائم کمبود اکسیژن در چشم ها شامل تاری دید، سوزش، آبریزش بیش از حد و 
احساس خراشیدگی، شبیه به وجود شن می شوند. موارد خفیف به طور معمول به 

تورم در لایه اپیتلیال قرنیه و تاری دید موقت منجر می شوند.
عدم هماهنگی و سردرگمی 

علائم هیپوکسی خفیف شامل کم توجهی، قضاوت ضعیف، افت حافظه، و کاهش 
در هماهنگی حرکتی می شوند. سلول های مغزی به شدت نسبت به کمبود اکسیژن 

حساس هستند و طی پنج دقیقه پس از قطع اکسیژن مرگ آنها آغاز می شود.
در صورت مواجهه با سطوح کم اکسیژن خون چه کاری باید انجام دهید 

اگر هر یک از علائم بالا را تجربه می کنید با پزشک خود تماس بگیرید. و اگر به 
کووید-۱۹ مبتلا شده و در خانه بستری هستید، به طور منظم سطوح اکسیژن خون 

را با یک دستگاه پالس اکسی متر کنترل کنید.

روانشناس بالینی  مطرح کرد :

روان درمانی، روش تعاملی برای غلبه بر 
مشکلات روحی 

روانشناس بالینی گفت: روان درمانی یک روش مشارکتی و تعاملی بین فرد یا افراد 
با سنین مختلف و روانشناسان برای بررسی مشکلات روحی و روانی تا رسیدن به یک 

زندگی سالم و شاد است.  
زینب صائمی پور افزود: فرایند روان درمانی در بسیاری از مواقع با رویکرد شناختی 
رفتاری و در واقع بین فردی و رو در رو انجام می پذیرد و در این رابطه روانشناسان با 
استفاده از روش های مبتنی بر پژوهش و داده های فرد مراجع کننده، کار درمان را تا 
رفع مشکلات به انجام می رسانند. وی گفت: روند روان درمانی هیچگاه بر اساس یک 
روال خاص انجام نمی پذیرد بلکه توسط متخصصان مختلف و با روش های متفاوت 
خواهد بود، از این رو درمانگر برای درمان طیف وسیعی از مبتلایان به اختلالات 
روانی و درمان مشکلات هیجانی از طریق گفت وگو برنامه ریزی کرده و فعالیت های 
خود را انجام می دهد. این رواندرمانگر تصریح کرد: شناخت علایم و درک کامل از 
وضعیت روحی و روانی ناخوشایند، کاهش اضطراب و استرس و کنترل اختلالات 
روانی پنهان در فرد یا افراد از جمله وظایف متخصصان روانشناس و رواندرمانگر است 
تا فرد بتواند آرامش خود را به دست بیاورد و عملکرد خود را در طول زندگی حفظ 
کند. وی با بیان اینکه جلسات روان درمانی فقط به افراد مبتلا به اختلالات روانی 
اختصاص ندارد و هر فرد یا افرادی برای ارتقای سطح کیفی زندگی می تواند از ارائه 
خدمات مشاوران روانشناس بهره مند شود،  تصریح کرد: جلسات درمانی می تواند به 
صورت فردی یا گروهی برای اعضای خانواده و یا زوجین قبل و یا بعد از ازدواج برگزار 
می شود. این روانشناس گفت:  مشکلات مربوط به اختلالات روانی اعم از افسردگی، 
 اضطراب، سوءمصرف مواد مخدر،  مشکلات ارتباطی زوجین،  جوانان و نوجوانان با 
والدین،  استرس،  ترس و نگرانی از آینده، مشکل سوگ از دست دادن عزیزان، بیش 
فعالی و اختلالات گفتاری و رفتاری کودکان و در نهایت روش های مواجهه با فرد 
یا افراد هنجارشکن،  از جمله عمده فعالیت های متخصصان روان درمانگر است که 

می توان برشمرد.   

رییس شبکه بیماری های ویروسی ایران گفت: برخی ها افزایش ابتلا، بستری و 
مرگ و میر ناشی از کرونا را به بیماری زایی بیشتر این ویروس نسبت می دهند که از 
نظر علمی صحت ندارد. درواقع این رفتارهای نامناسب مردم بوده که عامل افزایش 
موارد ابتلا شده است.  سیدمحمد جزایری اظهار داشت: تاکنون تعدادی جهش 
جزیی در ویروس به وجود آمده که از سراسر دنیا گزارش گردیده  اما این موضوع به 
بیماری زایی بیشتر کرونا ارتباطی ندارد و تاکنون این موضوع اثبات نشده است. وی 
گفت: شیوع بیشتر کرونا در روزهای اخیر را نباید گردن ویروس کرونا انداخت بلکه 
رفتارهای مردم سبب ایجاد شرایط امروز شده است. معمولا ویروس بعد از مصرف 
دارو و واکسن، نقشه ژنتیکی خود را عوض می کند که الان هیچکدام از آنها تولید 
نشده و در اختیار مردم قرار نگرفته است. جزایری ادامه داد: در آینده ممکن است 
جهش هایی در ویروس کرونا پیدا شود و آن را به سمت کشتار بیشتر ببرد اما الان 
این موضوع هنوز اتفاق نیفتاده است. کرونا جزو ویروس های گروه RNA دار است 
که به رغم تمایل فراوان این گروه به ایجاد جهش در ساختمان خود در برابر فشارهای 
سیستم ایمنی، دارو و واکسن، هنوز شواهدی مبنی بر استفاده از این توان بالقوه 
خود در دنیا به دست نیامده است. به گفته وی: ویروس HIV )عامل بیماری ایدز( با 
وجود اینکه در راس این گروه از ویروس ها است، چنین رفتاری را از خود بروز نداده 
است. در حالی که ویروس کرونا از نظر نحوه انتقال به هیچ وجه با HIV قابل مقایسه 
نیست. بنابراین توصیه می شود به جای انداختن تقصیر به گردن جهش های 
ویروس کرونا، عموم مردم روش های کنترل عفونت مانند عدم تردد غیرضروری و 

فاصله گذاری اجتماعی را رعایت کنند.
جوانان بیشتر در معرض بیماری قرار دارند

عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران ادامه داد: گزارش مبسوطی که 
حدود پنج روز قبل در آمریکا منتشر شده است، نشان می دهد در ماه های اگوست 

و سپتامبر )مرداد و شهریور( به دلیل باز شدن مراکز آموزشی مانند دانشگاه ها افراد 
در سنین بین ۱۸ تا ۲۲ سالگی بیشتر به بیماری کرونا مبتلا شده اند. میزان این 
ابتلا در این گروه سنی ۵۵ درصد نسبت به ماه های قبل بیشتر گزارش شده است.

جزایری ادامه داد: این گزارش که از سوی محققان آمریکایی تهیه و منتشر شده 
است، نشان می دهد افزایشی که در سیر ابتلا به بیماری کرونا صورت می گیرد 
ارتباط مستقیم با رفتار مردم دارد. وی ادامه داد: برخی از جوانان بر این باور هستند 
که به دلیل تقویت سیستم ایمنی بدنشان به بیماری مبتلا نمی شوند که باور غلطی 

است و این ویروس همه افراد را در معرض ابتلا قرار می دهد.
مردم به دستورات بهداشتی بی توجه هستند

دستورات  به  ما  مردم  داشت:  اظهار  ایران  ویروسی  بیماری های  شبکه  رییس 
بهداشتی بی توجه هستند و حتی در اوج تابستان و تعطیلی تمام مراکز آموزشی، در 

مرداد ماه هم موارد زیادی از ابتلا به بیماری کرونا را مشاهده کردیم.
جزایری گفت: در حالی که تمام گزارشات علمی نشان می دهند هوای خشک 
و گرم سبب کاهش انتقال ویروس می شود اما این امر ثابت شده علمی در ایران و 

خصوصا تهران نقض شده و شاهد انتقال بیشتر بیماری در این ایام بودیم.
وی در مورد این سولا که چرا این روند حداقل در شهر تهران رخ نداده است، توضیح 
داد: ترددهای بی مورد و غیرضرور، مسافرت ها و... سبب افزایش موارد انتقال بین 

مردم و بی اثر شدن اثرات گرما و خشکی بر چرخه انتقال ویروس شده است.
رییس شبکه بیماری های ویروسی ایران افزود: کاهش مبتلایان، بستری ها و در 
نتیجه مرگ و میر ناشی از بیماری با برنامه ریزی مناسب مسئولان و بهینه شدن 
رفتار اجتماعی مردم محقق می شود. جزایری ادامه داد: اگر مردم به رفتاری های 
غیراصولی خود اصرار داشته و تغییر رفتار جدی ندهند و مسئولان هم برنامه ریزی 
مناسب نداشته باشند، از این به بعد هم شاهد این دست اتفاقات ناخوشایند در 

کشور خواهیم بود.
فقط تعطیلی چاره کار نیست

وی درخصوص این سوال که آیا ایجاد محدودیت ها به تنهایی می تواند سبب 
مهار بیماری شود، گفت: فقط تعطیلی های یک یا دو هفته ای چاره کار نیست و 
به احتمال زیاد تاثیر موقتی در کاهش گسترش بیماری و مرگ و میر خواهد داشت. 
جزایری ادامه داد: هرچند تعطیلی همه جانبه برای هیچ کشوری امکان پذیر 
نیست اما به بهره گیری از تجربیات سایر کشورها در زمینه اعمال محدودیت ها و 
استفاده سایر اقدامات، شرایط بهتری را فراهم می کند. ایتالیا بالاترین نرخ بیماری 
و مرگ و میر را در اواخر بهار و در حین موج اول بیماری داشت اما در موج دوم که از 

چند هفته قبل در آن کشور آغاز شد، این میزان به حداقل خود رسیده است.
وی گفت: مسوولان این کشور، رعایت اصول بهداشتی و کنترل عفونت از سوی 

مردم را عامل اصلی این کاهش بیماری و مرگ و میر در آن کشور می دانند.
رییس شبکه بیماری های ویروسی ایران به مردم توصیه کرد: با توجه به اینکه هنوز 
واکسن و داروی این بیماری تولید نشده است، همچنان استفاده از ماسک، فاصله 
گذاری اجتماعی و عدم ترددهای بی مورد می تواند سبب کاهش موارد ابتلا به این 

بیماری در کشور باشد.

رییس شبکه بیماری های ویروسی ایران:

کرونا  زیادتر نشده، رفتار مردم تغییر کرده است 
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قم  استان  روستاهای  در  مطلوبی  زیرساخت های  استان  مسئولان  گفته  طبق   
شکل گرفته است و بر همین اساس مهاجرت های معکوسی از دل شهرها به سوی این 

روستاها در حال شکل گیری است. 
وقتی تقویم ملی را ورق می زنم به میانه مهرماه که می رسیم روزی به نام روز ملی»روستا 
و عشایر« توجه مرا به خود معطوف می کند. نامگذاری چنین روزی در تقویم ملی چه 
هدف و یا اسراری را می تواند داشته باشد؟ که ناخودآگاه با سرعت به پاسخ می رسم مگر 
می شود روزی را برای مکان و افرادی که در تولید امنیت غذایی ما نقش اساسی دارند در 

تقویم نداشته باشیم.
روستا و روستائیان و یا عشایری که در تولید ملی، صنایع غذایی و دستی و هم چنین 
فرهنگ و شادابی ما نقش اساسی دارند که مرکز توسعه روستایی این تقاضا را از شورای 
فرهنگ عمومی نموده که به منظور تجلیل و تقدیر از زحمتکشان روستایی و عشایری و یاد 
کردن از خدمات ارزنده آنان به کشور روزی را به نام روز روستائیان و عشایر غیور و سلحشور 

ایران معرفی و نام گذاری کرده است.
این روز در توسعه و ترویج فرهنگ روستایی کمک کننده خواهد بود،  چراکه  قطعاً نقش 
روستا و روستائیان کشور در هر دوره و زمانه ای را به ویژه در زمینه توسعه و رشد اقتصادی 
نباید نادیده گرفت؛ استان قم هرچند دارای ساختار شکننده آب وهوایی و اقلیم خشک و 
کویری است اما در دل خود روستاهای خوش آب وهوایی دارد که می تواند ظرفیتی برای 
گردشگری و مهاجرت از دل دنیای پرهیاهوی شهرنشینی باشد آن هم بدون اینکه به 

ساختار سنتی و فرهنگ روستا لطمه ای وارد شود.
روستائیان و روستاهای کشور و به ویژه استان قم در زمان قبل از انقلاب دوران سختی 
را پشت سر گذاشته اند، این روستاها حداقل ترین امکانات بهداشتی، جاده ای و آموزشی 
را داشتند اما به برکت انقلاب اسلامی امروز روستاهای استان قم از نعمت آب و برق و گاز 
برخوردار هستند و دارای بهترین مراکز بهداشت، راه جاده ای و تلفن و ارتباطات بوده 
است، تا جایی که امروزه با توجه به این زیرساخت ها، این روستاها کاملًا تأمین بوده و 
شاهد مهاجرت معکوسی از دل شهرها به روستاها هستیم. روستاهای استان قم ازنظر 
زیرساخت ها دارای وضعیت مناسبی هستند، تاکنون در همه روستاهای بالای ۲۰ خانوار 
و برخی روستاهای با کمتر از این جمعیت که شامل ۱۵۲ روستا است طرح هادی تهیه و 
تصویب شده است؛ هم چنین سامانه های مدیریت پسماند با ارائه ماشین آلات جمع آوری 
زباله به دهیاری ها و با مشارکت شرکت تعاونی های دهیاری ها شکل گرفته است. اکنون 
و در وقت کنونی که شهرها از دود و آلودگی صوتی و زیست و مهم تر از آن بحران کرونا 
روبرو هستند اما خوشبختانه با تمهیدات و اقدامات مرکز بهداشت،گروه های جهادی، 
فرمانداری و بخشداری ها روستاهای قم عاری از هرگونه آلودگی ویروس کرونا هستند و 
امید است این اقدامات پیشگیرانه همیشگی باشد تا روستاها هرگز نحسی این ویروس 
را مانند ما شهری ها نچشیده و هم چنان در آرامش زندگی سنتی خود را حفظ کنند. 
روستاهای قم علاوه بر ظرفیت توسعه اشتغال و اقتصاد و هم چنین تولیدی با توجه به 
شرایط آب وهوایی مناسبی که دارند می توانند در آینده مقصد مهم گردشگری روستایی 
به شمار می روند تا در کنار گردشگری مذهبی و زیارتی منبع درآمدزایی برای روستاها و 

استان در شرایط سخت تحریم باشند.
شرایط زیرساختی مناسب روستاهای قم

فرماندار قم در گفت وگویی اظهار داشت: توسعه امور روستایی از دیرباز موردتوجه بوده 
و در زمینه امور زیربنایی و زیرساختی روستاهای استان قم در وضعیت بسیار مطلوبی قرار 
گرفته اند و شاید به جرئت می توان گفت روستاهای قم حتی از روستاهای اطراف شهر قم 

شرایط رفاهی و زیرساختی مطلوب تری را دارا هستند.
کشور  دیگر  استان  چند  در  خود  فعالیت  تجربیات  به  اشاره  با  حیدری  مرتضی 
ابرازمی کند: من در چند استان مختلف کشور تجربه کاری دارم و اگر بخواهیم شرایط 
روستاهای استان قم را مقایسه کنیم روستاهای قم پیشرفته تر از دارای امکانات رفاهی و 
زیربنایی بهتری هستند. به گفته وی، شرایط وقت کنونی روستاها قابل قیاس با شرایط 
قبل از انقلاب و محرومیت هایی که داشتند نیست و اکنون روستاهای قم و کشور از 
امکانات برق،گاز و آب کافی برخوردار بوده و امکانات بهداشتی و رفاهی آن ها هم مناسب 
است؛ در سال های اخیر اتفاقات خوبی در دل روستاهای قم رخ داده است و با توجه به 

این امکانات شاهد مهاجرت های معکوسی هستیم.
تلاش برای انتقال آب شرب به 12 روستا

فرماندار قم با بیان اینکه آب شرب قم از سرشاخه های دز جریان دارد عنوان می کند: 
کمبودهایی هم در برخی روستاها مشاهده می شود ازجمله کمبود آب شرب برای برخی 
روستاهای قم که در مسیر اتوبان قم به تهران بوده که بیشتر نمایان است، برای تأمین آب 
از سرشاخه های دز باید بیش از ۴۰۰ کیلومتر راه طی شود که این مشکل همیشه از سوی 
نمایندگان مجلس، استانداری، فرمانداری در حال پیگیری و بررسی است. حیدری 
می افزاید: مشکل آب بخش جعفرآباد وخلجستان رفع شده و بخش قمرود هم تنها منتظر 
اتصال تکه ای از خطوط انتقال هستیم که باید از جاده گرمسار عبور کند  و در تلاش 
برای رفع این مشکل هستیم و نیاز به ۶۰ میلیارد تومان اعتبار دارد هرچند بخشی از آن 
تأمین شده است. وی تصریح می کند: با توجه به وجود عشایر در این روستاها و اهمیتی 

که عشایر در تولید و امنیت غذایی دارند برای تأمین آب این روستاها همت داریم که در 
برخی روستاها هم با توجه به وجود رودخانه سعی کردیم در زمان بارندگی ها این رودخانه 
را ساماندهی تا از سیلاب و حوادث جلوگیری کنیم ولی روستاهای قم عاری از هرگونه 
آلودگی زیست محیطی، بهداشتی و حتی ویروس کرونا هستند. روستاهای استان قم در 
دل خود آثار طبیعی و تاریخی  دارند که علاوه بر آن با توجه به سیستم سنتی و آب وهوای 
ییلاقی آن مرهمی برای شهروندان قمی است تا برای رهایی از یک تابستان داغ کویری 
و ماشینی به دل این روستاها پناه برده و روزهایی را با آرامش سپری کنند، هم چنین این 
روستاها مقصدی برای گردشگران داخلی و خارجی است که نیاز به سرمایه گذاری و 

برنامه ریزی مسئولان دارد.
بوم گردی؛ فرصتی طلایی برای رونق روستاهای قم

فرماندار قم در پاسخ به این سؤال که برای رونق گردشگری با توجه به ظرفیت های نهفته 
در دل روستاهای استان قم چه اقداماتی صورت گرفته می گوید: با افتخار می گوییم که 
بعد از انقلاب اسلامی اقدامات شایسته ای برای رونق گردشگری و درآمدزایی روستائیان 
صورت گرفته است که مهم ترین آن را می توان به رونق بوم گردی و مجتمع های بین راهی 
و گردشگری نام برد. حیدری می افزاید: حتی در این روزهای بحران زده کرونایی هم 
کارهای اساسی صورت گرفته است تا منبعی برای درآمد و اشتغال روستائیان باشد، 
در بخش مرکزی و کنار جاده تهران، قم مجتمع های مهم گردشگری ازجمله مجتمع 
مهروماه، مهتاب، زیتون، عرشیا و مارال ایجادشده است که زمینه اشتغال و رونق روستاها 
را ایجاد کرده است. وی بیان می کند: با همکاری بخش خصوصی و سرمایه گذاران 
اقدامات در زمینه رونق گردشگری و بوم گردی در حال پیشرفت است و بوم گردی 
کاروان سرای دیر گنجی و ایجاد منطقه شترسواری و هم چنین در دشت مسئله هم 

اقداماتی در دست اقدام بوده و سرمایه گذاران در حال بررسی و رایزنی هستند.
ضریب زیربنایی بالای روستاهای استان قم

اما به سراغ مدیرکل امور روستایی و شوراهای استانداری قم می رویم و به بهانه روز ملی 
روستاها و عشایر از آخرین وضعیت روستاهای قم با وی گفت وگویی می کنیم که این 
مسئول ضریب امور زیربنایی و شبکه بهداشتی روستاهای استان قم را ۹۶ درصد بیان 
می کند درحالی که از متوسط کشوری هم بالاتر است خوشحال می شویم هرچند در 

حوزه گردشگری روستایی هنوز ضعف هایی هم دیده می شود.
مدیرکل امور روستایی و شوراهای استانداری قم می گوید: امور زیرساختی و زیربنایی 
است  درصدی  ضریب ۹۶  دارای  قم  استان  روستاهای  بهداشتی  شبکه  وهم چنین 
و این در حالی بوده که در کل کشور روستاهای کشور ضریب ۸۲/۵ درصدی است و 
به جرئت می توان گفت که در مقایسه با ضریب کشورهای خارجی که ۵۳ درصدی است 

روستاهای قم از ضریب زیرساختی بالاتری قرار دارند.
سجاد چهرگانی عنوان می کند: روستاهای استان قم از نعمت گاز،برق و آب کافی 
برخوردار هستند و برای همه روستاهای بالای ۲۰ خانوار گاز رسیده است و هنوز ۸ روستا 
که عمدتاً مشمول این آیین نامه نیستند در تلاش هستیم از این نعمت هم برخوردار 

باشند.
جشن سلامت در روستاهای محروم

مدیرکل امور روستایی و شوراهای استانداری بیان می کند: در منطقه محروم استان با 
توجه به توسعه زیرساخت امور سلامت و بهداشت ذر وضعیت خوبی قرار گرفتند و امسال 
قرار است جشن سلامت را در این منطقه و روستای محروم بگیریم اما مشکلی که وجود 
دارد آمادگی برای پذیرش ظرفیت مهاجرت معکوس و ایجاد اشتغال در دل روستاها 
است. چهرگانی می افزاید: با توجه به شرایط خوب روستاها و ییلاقی بودن آن به ویژه در 
کهک وخلجستان برخی شهروندان علاقه دارند با ایجاد ویلا موقت در این فضای سنتی 
روستایی زندگی کنند و باید قبل از مواجه شدن با آسیب ها و جلوگیری از تهدیدها از این 

فرصت استفاده کرد.
گردشگران فرصت و سرمایه انسانی برای روستاها

مدیرکل امور روستایی و شوراهای استانداری در بخش دیگری از گفت وگوی خود با 
اشاره به بهره گیری از ظرفیت گردشگری روستاهای قم بیان می کند: اکثر روستاها با 
تغییر در طرح هادی در آینده مقصدی برای گردشگری هستند حضور گردشگران یک 
فرصت و سرمایه انسانی است در ابتدا باید برای این امر مطالعه و بعد اقداماتی را انجام 

دهیم تا منجر به آسیب و تهدیدی به روستاها نشود.
چهرگانی اظهار می کند: باید اقدامت موقت را به سمت اقامت دائم ختم دهیم باید بر 
اساس ظرفیت هر روستایی اشتغال زایی را رونق دهیم و به سمت مکانیزه کردن کشاورزی 
و تغییر سیستم آبیاری برای صرفه جویی در آب و درآمدزایی روستائیان گام برداریم . وی 
می افزاید: هم اکنون ۱۷ طرح اشتغال زایی در روستاها در شرف افتتاح است و در انتظار 
یک فرصت مناسب برای افتتاح رسمی این طرح ها هستیم در چند روز اخیر طرح های 
خوبی از سوی سرمایه گذاران و بخش خصوصی در حال بررسی است . گفتنی است؛ در 
قم ۲۲۹ آبادی وجود دارد که ۱۲۹ آبادی دارای کد آبادی و دارای شورا و۱۰۷ آبادی هم 
دارای شرایط دهیاری هستند و با توجه به شروع پیک سوم بیماری کرونا روستاهای قم از 

هرگونه ویروس کرونا و آلودگی آن در امان هستند.

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم :

فاصله گذاری اجتماعی کاهش قابل 
توجه ای یافته است

 معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم با ارائه گزارشی از آخرین وضعیت رعایت 
پروتکل های بهداشتی در این استان گفت: طی یک هفته گذشته در رابطه با رعایت 
فاصله گذاری اجتماعی توسط شهروندان کاهش قابل توجهی داشتیم و نتوانستیم 

ارتقا زیادی در این زمینه پیدا کنیم. 
سیامک محبی روز چهارشنبه در جلسه ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی 
عملیات پاسخ به بحران در تالار کرامت استانداری قم اظهار داشت: در این مدت نرخ 
رعایت پروتکل های بهداشتی در حوزه صنایع و معادن از ۷۶ درصد به ۷۸ درصد و 

در حوزه اداره ها و دستگاه های اجرایی نیز از ۸۰ درصد به ۷۹ درصد رسیده است.
محبی همچنین کاهش هشت درصدی رعایت پروتکل های بهداشتی در دفاتر 
پیشخوان استان را مورد توجه قرار داد و گفت: رعایت پروتکل ها در دفاتر پیشخوان 

قم از ۷۳ درصد به ۶۵ درصد تنزل یافته است.
وی با بیان اینکه نرخ رعابت پروتکل های بهداشتی در بانک های قم نیز به ۸۴ 
درصد کاهش پیدا کرده است گفت: طی هفته گذشته این نرخ در جایگاه های 
سوخت نیز از ۸۰ درصد به ۷۴ درصد، پایانه های مسافری برون شهری به ۴۲ درصد، 
دفاتر بیمه و اسناد رسمی از ۷۵ درصد به ۷۱ درصد، فروشگاه های زنجیره ای از ۸۱ 

درصد به ۶۸ درصد، کافی نتت از ۶۹ درصد  به ۸۵ درصد کاهش یافت.
وی یادآور شد: گیم نت ها و مراکز بازی های رایانه ای که بخش زیادی از آنها تعطیل 
شدند نیز تا زمان تعطیلی به ۴۶ درصد نزول داشتند. وی با بیان اینکه سطح رعایت 
پروتکل های بهداشتی در مجتمع های تجاری و خرید استان نیز به ۵۰ درصد، 
داروخانه به ۷۴ درصد، مراکز درمانی و جراحی محدود به ۷۳ درصد، مراکز شماره 
گذاری و معاینه فنی خودرو به ۵۰ درصد کاهش پیدا کرده، افزود: رعایت پروتکل ها 
در مشاغل مرتبط با کشاورزی و دامداری به ۹۱ درصد افزایش پیدا کرده که پیشرفت 
مطلوبی است. معاون علوم پزشکی قم با اذعان به اینکه رعایت پروتکل ها در رستوران 
ها به ۷۲ درصد کاهش پیدا کرده است گفت: سطح رعایت پروتکل ها در واحدهای 
نانوایی استان ۲ درصد کاهش یافته و در بستنی و آبمیوه فروشی ها نیز به ۷۱ درصد 
ارتقا یافته است. محبی ادامه داد: طبق گزارش میدانی پروتکل ها در مساجد به ۷۵ 
درصد و در مطب ها به ۶۳ درصد رسیده و در اماکن بین راهی از ۸۴ درصد به ۷۰ 

درصد و در مدارس و آموزشگاه ها به ۷۹ کاهش پیدا کرده است.
معاون علوم پزشکی قم با اشاره به انجام ۹۰۲ بازرسی از واحدهای گوناگون صنفی 
و ۲۶ مورد پلمب واحدهای متخلف گفت: متاسفانه صنف بستنی و آبمیوه فروشی 
تنها ۵۱ درصد محدودیت های مصوب را رعایت کردند و ۴۹ درصد نیز خدمات در 
محل داشتند. وی ادامه داد: رعایت محدودیت ها در اغذیه فروشی ها ۳۹ درصد، 
کبابی ها و جگرکی ها ۳۱ درصد و رستوران ها نیز فقط ۷۰ درصد بوده از این رو 
اگر قرار باشد محدودیت های هفته قبل دوباره تمدید شود رعایت پروتکل ها باید 
به ۱۰۰ درصد برسد چون در غیر این صورت مصوبه های مربوطه ضمانت اجرایی 
پیدا نخواهند کرد. محبی همچنین با اشاره به میزان پوشیدن ماسک در سطح شهر 
افزود: نرخ زدن ماسک در بین مراجعه کنندگان به بانک ها و اداره های دولتی از ۷۴ 
درصد به ۷۲ درصد رسیده و تنها ۵۱ درصد شاغلان واحدهای صنفی ماسک می 
زنند. وی سطح استفاده از ماسک بین کارکنان واحدهای صنعتی استان را ۹۰ درصد 
و همچنین کارکنان ادارات و سازمان را ۹۱ درصد ذکر کرد و گفت: استفاده از ماسک 

در وسایل نقلیه عمومی قم ۵۰ درصد است.
 

رئیس اداره ابنیه اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای قم :

زیرگذر پل راه آهن جنت آباد قم
 اصلاح شد

 رئیس اداره ابنیه اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای قم گفت: به منظور ارتقا 
سطح ایمنی و تسهیل ترافیک در محورهای جاده ای قم، طرح اصلاح زیرگذر پل راه 

آهن محور جنت آباد - قم اجرا و مورد بهره برداری قرارگرفت. 
عباس شکوری راد اظهار داشت: با اجرای این طرح از انسداد زیرگذر پل راه آهن 
ایستگاه محمدیه محور جنت آباد - قم، در فصول بارندگی و وقوع سیلاب های فصلی 
جلوگیری می شود. شکوری راد در ادامه به مهمترین اقدام هایی که در این خصوص 
صورت گرفته اشاره و تصریح کرد : در این طرح با اجرای روسازی بتنی در زیرگذر پل 
راه آهن موجود، به هدایت آب های سطحی به هنگام بارش و وقوع سیلاب اقدام 
شد.  وی اعتبار هزینه ای این طرح را بالغ بر یک میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال ذکر کرد 
و گفت: جهت جلوگیری از آب شستگی و تسهیل هدایت آب های سطحی به کانال 
موجود، به موازات پل راه آهن، آب نمایی به طول ۱۵ و عرض هشت متر احداث شده 
است. شکوری راد ادامه داد: همچنین با احداث دیواره هدایت آب در اطراف پل، 
برای جلوگیری از آب شستگی و هدایت بهتر سیلاب های فصلی به کانال موجود 
اقدام لازم صورت گرفت.  رییس اداره ابنیه راهداری قم یادآور شد: با توجه به ترافیک 
غالبا پرحجم محور جنت آباد - قم، تسریع در اجرا و تکمیل طرح در دستور کار قرار 
گرفت که در بازه زمانی ۲ هفته ای اجرا و به بهره برداری رسید. وی در پایان بیان کرد: 
عملیات تکمیلی طرح که شامل اصلاح کانال خاکی موجود در کنار پل می باشد نیز 
به صورت امانی و توسط عوامل راهداری اداره کل اجرا شده است. روستای جنت 

آباد از توابع بخش مرکزی قم در ۱۷ کیلومتری محور قم - کاشان قرار دارد.

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم:

محصولات تراریخته درقم تولید نمی شود
رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: همچون سایر استان های کشور 

هیچ گونه کشت و تولید محصولات تراریخته در سطح استان قم انجام نمی شود. 
جهاد  سازمان  کارشناسان  مستمر  نظارت  به  اشاره  ضمن  پورمیدانی  عباس 
و محصولات  زیر کشت  تمام سطح  کرد:  بیان  کیفیت محصولات،  بر  کشاورزی 

کشاورزی تولیدشده در قم غیر تراریخته و به صورت طبیعی و سالم است.
وی تاکید کرد: حتی در فرآیند تولید محصول نهایی نیز از گیاهانی که تراریخته 
باشد استفاده نمی کنیم و هیچ محصولی در استان با مواد اولیه تراریخته تولید 
نمی شود. وی افزود:  با همکاری بهره برداران، ارتقا سلامت محصولات کشاورزی 
استان را به صورت مستمر دنبال می کنیم و در همین زمینه استانداردهای مناسبی 
تعیین شده که رعایت آن برای صدور مجوز تولید و ادامه فعالیت در این بخش ضروری 
است. پورمیدانی گفت: ازجمله مهمترین اولویت های سازمان جهاد کشاورزی قم 
درسال جهش تولید،  بالا بردن سطح خودکفایی استان در تولید انواع محصولات 
غذایی موردنیاز مردم است که این مهم را با رعایت استانداردهای تعیین شده به منظور 
تولید غذای سالم و باکیفیت مطلوب دنبال می کنیم. وی با اشاره به این که کمیته 
غذای سالم در سازمان جهاد کشاورزی قم تشکیل شده است،  افزود: با ارائه نشان 
غذای سالم به محصولات کشاورزی تولیدشده در قم،  شاهد توسعه هرچه بیشتر در 

عرضه این محصولات خواهیم بود.

مدیرکل دامپزشکی استان قم:

بیماری تب سه روزه مشاهده نشده است
 مدیرکل دامپزشکی استان قم گفت: در نیمه نخست سال جاری هیچ موردی از 

بیماری تب سه روزه دامی)تب بی دوام( در استان قم مشاهده نشده است. 
مهدی رفیعی محمدی افزود: بیماری تب سه روزه دامی در نیمه اول سال جاری در 
برخی استان های کشور مشاهده شد، ولی تاکنون موردی از آن در استان قم گزارش 
نشده است. وی با تاکید بر تشدید اقدامات دامپزشکی در دامداری ها،  اضافه کرد: 
دامداران باید نسبت به اقدامات بهداشتی در واحدهای دامی خود و عدم ورود دام 
بدون اخذ مجوزهای حمل بهداشتی به دامداری ها نظارت جدی تری داشته باشند.
وی ادامه داد: پاک سازی محوطه دامداری به طور مرتب و خودداری از انباشت کود 
بدون پوشش نایلونی و سمپاشی برای پیشگیری از ابتلا به این بیماری از دیگر نکاتی 
است که باید توسط دامداران انجام شود. رفیعی گفت: بیماری تب سه روزه دامی 
توسط پشه ها در بین گله های گاو و گاومیش منتقل می شود  و با واگیری بالای بیماری 
در یک گله و تلفات کم بروز می کند؛ دام های بیمار علایمی از قبیل تب، بی حالی، 

قطع اشتها و نشخوار، قطع شیر، لنگش و زمین گیری از خود نشان می دهند.

معاون اجتماعی بهزیستی استان قم :

کرونا ضربه سختی به مهدکودک ها 
وارد کرد

 معاون اجتماعی بهزیستی استان قم گفت: تعطیلی های کرونایی هفت ماهه 
مهدکودک های قم ضربه سنگینی را به این مراکز آموزشی تربیتی وارد کرده است. 

مریم علیشیری با اشاره به شیوع ویروس کرونا از اسفندماه سال گذشته تاکنون 
اظهار داشت: در قم حدود ۷۰ مهد کودک تحت نظارت بهزیستی قم فعالیت داشتند 
و عهده دار ارائه خدمت به حدود چهار هزار و ۷۵۰ کودک قمی بودند که با شیوع 
کرونا مهدهای کودک تعطیل شدند و خانواده های خدمت گیرنده از این مهدهای 
که عموما هم زوج های شاغل بودند با مشکل های متعددی در نگهداری فرزندان 
خود مواجه هستند. معاون بهزیستی قم افزود: در کنار تعطیلی مهدهای کودک 
بیکاری حدود ۵۰۰ نفراز مدیران و مربیان و پرسنل خدماتی مهدهای کودک هم قابل 
ذکر است که برای این قشر هم مشکل هایی ایجاد شده است. علیشیری با اشاره 
به اجاره ای بودن اکثر ساختمان های مهدهای کودک قم خاطرنشان کرد در ۲ ماه 
نخست شیوع بیماری چون چشم اندازی از طولانی شدن بیماری نداشتیم برخی 
مهدهای کودک ساختمان های اجاره ای را نگه داشتند یا برخی مالکان با پیوستن 
به پویش همدلی مبالغی از اجاره بها را بخشیدند اما با طولانی شدن بیماری، بیشتر 
مهدهای قم تعطیل شد و با توجه به زیان مالی مدیران مهدها و افزایش افسارگسیخته 
اجراه بها در قم به قطع یقین می تواند گفت بازگشت مهدهای کودک به روال سابق 
غیرممکن است . وی با اشاره به مباحث حاکمیتی و متولی گری مهدهای کودک و 
موارد متعدد مطرح شده پیرامون این موضوع خاطرنشان کرد: همانطور که ریاست 
سازمان بهزیستی کشور نیز اعلام کرد بهزیستی برای تعیین تکلیف متولی حوزه 
مهدهای کودک آمادگی کامل دارد و هر تصمیمی که دولت ، مجلس و مسولان اتخاذ 
کنند بهزیستی ضمن اعلام نظرهای کارشناسی خود تبعیت خواهد کرد. علیشیری 
با اشاره به هفته سالمند و تبعات نگهداری کودکان در منازل سالمندان افزود: در 
و  تاکید ما حضور بیشتر کودکان در کنار پدربزرگ ها  ایام غیرکرونایی  و  گذشته 
مادربزرگ ها بود و تاکید داشتیم در این فرایند هم پدربزرگ ها و مادربزرگ ها از حضور 
نوه ها لذت می برند و هم کودکان فرایند اجتماعی شدن را بهتر می آموزند اما کرونا 
پایه های زندگی اجتماعی را تغییر داده است و توصیه متخصصان حضور نداشتن 
کودکان در کنار سالمندان است تا زنجیره انتقال ویروس گسسته شود و سالمندان که 

در معرض بیشترین خطر در چرخه بیماری هستند مصمون بمانند.
این مقام بهزیستی قم همچنین با اشاره به تعطیلی مهدها و تبعات آن بر زندگی 
بانوان شاغل بیان کرد: مادران شاغل با تعطیلی مهدهای کودک مجبورند از پرستار 
کودک که شاید هیچ شناختی از او ندارد، استفاده کند، آیا این افراد سابقه و تجربه 
کافی برای نگهداری و آموزش کودک را دارند؟ از نظر امنیتی و اخلاقی اصلا این افراد 
قابل اعتماد هستند یا نه؟ این مباحث موضوع جدی خانواده ها است  و تبلیغات در 

فضای مجازی برای نگهداری کودک هم معضلی جدید است.

معاون آموزشی و پژوهشی دانشگاه علمی کاربردی استان قم  مطرح کرد:

تاثیر مشاغل خانگی در افزایش 
درآمد خانوار

معاون آموزشی و پژوهشی دانشگاه علمی کاربردی استان قم گفت: توسعه مشاغل 
خانگی در افزایش درآمد سرانه تأثیر چشمگیری دارد. 

نیازمند  ابتدا  در  خانگی  مشاغل  حوزه  اظهارداشت:  فرد  ابراهیمی  حسین 
راه  و کار  را که در خانه کسب  افرادی  از مردم،  زیرا بسیاری  فرهنگ سازی است 
انداختند شاغل نمی دانند. تغییر این نگرش در توسعه مشاغل خانگی بسیار مؤثر 
است. قدم بعدی آموزش و مشاوره به افراد در این زمینه است؛ یعنی شناخت کافی 
نسبت به مواد اولیه، بازار، تدارکات و تسهیلات ارائه شده توسط دولت در این زمینه 
به طور کامل ایجاد شود. وی افزود: تفکرات غلط متعددی مانند نیاز صرف به مغازه 
جهت فروش محصول، نیاز به سرمایه زیاد برای راه اندازی کسب و کار و عدم آگاهی 
از تکنولوژی هایی که در این زمینه می تواند یاری دهنده باشد مانع پیشرفت مشاغل 
خانگی شده است. ابراهیمی فرد با اشاره به نقش مهم مشاغل خانگی در اقتصاد 
کشورها اظهار کرد: در تمام دنیا مشاغل خانگی توجه زیادی را به خود جذب کرده و 
دلیل آن هم مزایای فراوان آن نسبت به سایر مشاغل است. از جمله مزایای مشاغل 
خانگی کاهش خود به خودی هزینه راه اندازی و طول کار است که این امر سبب 
سوددهی بیشتر و در نتیجه بالارفتن قدرت رقابت با سایر مشاغل می شود. وی موارد 
مذکور را در حوزه توانمندسازی افراد دانست و تصریح کرد: در مشاغل خانگی نیز 
مانند سایر کسب و کارها مشکلات و نگاه های سختگیرانه وجود دارد؛ به طور مثال در 
بحث مواد غذایی که با سلامت مردم سر و کار دارد، از طرف بهداشت موانعی به وجود 
آمده که باید راهکارهایی ارائه شود تا مجموعه های نظارتی نیز از اطمینان خاطر لازم 
برخوردار شوند. ابراهیمی فرد مسئله دیگر در بهبود مشاغل خانگی را ایجاد پشتیبان 
سیستمی به جای پشتیبان فردی عنوان کرد و گفت: وظایف پشتیبان باید فراتر 
از آنچه که مشخص شده است باشد بنابراین یک فرد به تنهایی نمی تواند از عهده 
تمامی این مسائل برآید پس باید چند نیروی کمکی بگیرد و مسائلی اعم از سنجیدن 
توانایی افراد به وسیله آزمون یا مصاحبه، اخذ مجوز از اداره جات، ایجاد بازار فروش 
و این دسته از مسائل را بر عهده گیرد تا از درگیر شدن نیروی کار و سختی هایی که 
باعث از دست رفتن انگیزه وی می شود پرهیز شود. وی ادامه داد: ایجاد تشکل هایی 
جهت یاری رساندن به افراد ناآگاه در این حوزه ضروری است. باید تشکل هایی 
محلی به وجود آورد تا با ایجاد بازارچه های محلی، در اختیار قراردادن مکان های 
عمومی مانند مساجد به شاغلان و ایجاد نمایشگاه های مجازی برای کسانی که 
آگاهی یا شرایط انجام این کار را ندارند، به فروش محصولات آن ها و پایداری مشاغل 

خانگی کمک کنند.

هشدار رئیس پلیس فتای استان قم؛

مراقب باج افزار ها باشید 
رئیس پلیس فتای استان قم نسبت به مجرمان سایبری که با ارسال باج افزار ها 

سعی در سرقت اطلاعات مهم کاربران دارند،هشدار داد. 
سرهنگ علی موالی اظهار کرد: برخی از مجرمان سایبری با ارسال بدافزار ها و باج 
افزار ها سعی در سرقت اطلاعات مهم کاربران دارند و در نهایت به دنبال کلاهبرداری 
و باج گیری از آنان هستند. او ادامه داد: یکی از عمده ترین مشکلات سیستم های 
کامپیوتری، نبود و یا منقضی شدن آنتی ویروس است که متاسفانه این موضوع اغلب 
از سوی کاربران نادیده گرفته می شود که می تواند عواقب خطرناکی به دنبال داشته 
باشد و کاربر را با مشکلات متعدد مواجه کند. سرهنگ موالی در خصوص نقش پر 
رنگ آنتی ویروس در جلوگیری از نفوذ بدافزار و باج افزار به سیستم های کامپیوتری 
افزود: حفاظت از داده ها و اطلاعات، جلوگیری از نفوذ ویروس ها ، حذف بدافزار ها 
و ویروس ها و ... از جمله دلایلی است که استفاده از یک آنتی ویروس بروز و قوی 
آنتی ویروس خوب گفت:  انتخاب یک  او در خصوص نحوه  را ضروری می کند. 
از نسخه های اصلی آنتی ویروس استفاده و از نصب آنتی ویروس ها با لایسنس 
غیر معتبر خودداری کنید. رئیس پلیس فتای استان قم گفت: هموطنان گرامی 
می توانند آخرین آموزش های لازم و هشدار های سایبری را از طریق سایت پلیس فتا 
به آدرس www.cyberpolice.ir دریافت کنند و در صورت مواجهه با موارد مشکوک 

آن را از طریق لینک مرکز فوریت های سایبری با ما درمیان بگذارند.
 

استاندار قم:

مساجد بهترین مکان برای ترویج جامعه 
پذیری است 

استاندار قم مساجد را یکی از کانون های جامعه پذیری دانست و افزود: جذب نسل 
جوان به مساجد یکی از مهمترین وظایف متولیان امر مساجد است.

بهرام سرمست در نشست با مدیران کانون فرهنگی مساجد استان قم در سخنانی 
تحقق برنامه های فرهنگی و هنری را در تعامل و هماهنگی با مسجد دانست و افزود: 
کارکردهای مساجد در راستای تأثیرگذاری بر سایر عرصه ها بسیار متنوع است و 
نوآوری و خلاقیت می تواند این کارکردها را تکثیر کرده و موجب افزایش نقش آفرینی 

مساجد در جامعه شود.

اجتماعی

در شرایط کنونی جامعه که به علت شیوع بیماری کرونا 
به  آموزان  دانش  آموزش  از جمله  فعالیت ها  از  بسیاری 
صورت مجازی برگزار می شود، حضور کودکان در فضای 
مجازی و شبکه های اجتماعی نیز افزایش یافته است؛ 
به طوری که بسیار از والدین در شرایط کنونی نگران این 
مسئله هستند و احساس می کنند باید به گونه ای کودک 
خود را از دسترسی به محتوای فضای مجازی منع کنند، 
زود  را  فضا  این  در  کودکان  حضور  حتی  والدین  برخی 
هنگام می دانند و بر این باورند کودکان نباید تا قبل از سن 

نوجوانی در این فضا حاضر شوند. 
می گوید:  باره  این  در  روانشناس  نیا  حسینی  نرگس 
بلکه  نیست  تنها ممکن  نه  ارتباطی  حذف رسانه های 
توصیه هم نمی شود، چرا که نمی توانیم از دنیای بی 
رسانه با کودک امروز که از ابتدا با دنیای رسانه گره خورده، 

صحبت کنیم. 
وی افزود: هرچند این مساله مزایا و معایبی دارد ولی 
لازم است والدین آگاهی خود را افزایش دهند تا بتوانند 
کودکانی با اعتماد به نفس، خلاق، مستعد، پیشرو و البته 

در جستجوی یادگیری، تربیت کنند.
خانواده  فرهنگی  سبد  در  داد:  ادامه  روانشناس  این 
های امروز فضای مجازی، فیلم ها و انیمیشن ها، بازی 
های کامپیوتری، شبکه های تلویزیونی داخلی و خارجی 
و ... وجود دارد که هر کدام بر طرح و شیوه زندگی مردم 
به نحوی تاثیر گذار است، در حال حاضر در عصر فناوری 
اطلاعات، کودکان نسل جدید امکاناتی در اختیار دارند 
که پارادوکسی از نگرانی و رغبت در والدین ایجاد می کند.

تلویزیون،  از  اعم  رسانه  که  است  معتقد  نیا  حسینی 

انیمیشن ها، فضای مجازی و حتی بازی های کامپیوتری 
و ... اطلاعات بسیاری را به کودک می دهند که نسبت به 
سطح درک و توان کودک بالاتر است. از طرف دیگر والدین 
مشتاقند تا کودکانی مطابق با علم روز، پیشرو و خلاق 
داشته باشند. لذا پارادوکسی از نگرانی و رغبت، توامان در 

والدین دیده می شود.
وی آموزش تفکر انتقادی به کودکان را یکی از مولفه های 
مهم در این مسیر دانست و اظهار کرد: در این راستا نحوه 
برخورد با کودکان، نحوه مواجهه با سوالات سخت و آسان 
آنها، نحوه شناسایی و پاسخ دهی به نیاز ها و کنجکاوی 
های آنها، آماده سازی کودکان برای مواجهه با موقعیت ها، 
ارتباط والدین با یکدیگر و ... از جمله مواردی هستند که 
کودک را برای رشد متناسب با جامعه امروز آماده می کند.

به گفته  این روانشناس، حذف رسانه از دنیای کودکان در 
حال حاضر مقدور نیست، به ویژه در وضعیت فعلی که به 
دلیل شیوع کرونا آموزش ها و راه های ارتباطی با مدرسه 
و محیط های آموزشی بصورت مجازی شده است، این راه 

یکی از معدود راه های پیش روست. 
وی با بیان اینکه دسترسی به رسانه الگوی تعامل والدین 
و کودکان را تغییر داده است، اظهار کرد: الگو گیری از 
شخصیت های محبوب انیمیشن ها، کارتون ها، بازی 
های کامپیوتری هیجانات کودک را تحت الشعاع قرار می 
دهند و به همین منوال تلاش والدین در تربیت و آموزش 
کودکان تحت تاثیر قرار می گیرد و مهم ترین نکته در این 
فضای  از  کودک  استفاده  بر  نظارت  و  مدیریت  شرایط 

مجازی است.
برای  از راهکارها  بیان برخی  به  ادامه  نیا در  حسینی 

مدیریت وضع موجود پرداخت و گفت: والدین باید برای 
استفاده کودکان از اینترنت، شبکه های اجتماعی و ... 
مجموعه قوانینی تعریف کنند، همچنین سعی کنند قبل 
از کودکان، فیلم، کارتون یا انیمیشن و یا بازی های رایانه 

ای را از نظر بگذرانند.
به گفته ی این روانشناس،  والدین باید برای استفاده 
کودک از رسانه های مذکور، با توجه به سن و نیاز کودک 
بازه زمانی تعریف کنند و همان گونه که در دنیای واقعی بر 
ارتباطات کودک با فرد یا افراد دیگر نظارت دارند، در دنیای 

مجازی نیز باید نظارت کنند.
وی افزود: والدین باید سایت هایی که فرزندان در آنها 
عضویت دارند را بشناسند، همچنین می توانند موتورهای 

جستجو را برای سنین مناسب کودکشان محدود کنند.
آنچه  درباره  می توانند  والدین  داد:  ادامه  نیا  حسینی 
کودکان تجربه می کنند با آنها صحبت کنند، در داستان 
پردازی های آنها مشارکت کنند و اجازه دهند از هیجاناتی 
که حین بازی، تماشای انیمیشن یا حرکات نمایشی که 
مانند شخصیت های مورد علاقه شان،  ابرقدرت ها  از 
دیده اند برای والدین تعریف کنند چراکه با این کار ذهن 
کودک با مسائل درگیر می شود و خلاقیت او پرورش پیدا 

می کند.
به گفته ی وی، با انجام این اقدامات والدین تفاوت دنیای 
واقعی و خیالی را به کودک می آموزند و کودکان در می یابند 
که این اتفاقات در دنیای واقعی ممکن است خوشایند یا 
ناخوشایند، قابل پیاده سازی یا غیر واقعی باشد، مانند 
تجربه خشم، پرخاشگری  و یا حتی ترس در بازی های 

کامپیوتری و انجام دادن آن فعالیت ها در دنیای واقعی.

یک روانشناس  پاسخ می دهد 

منع کودکان برای ورود به فضای مجازی کار درستی است؟

گام بلند به سمت توسعه روستاهای قم؛
 بوم گردی فرصت طلایی مغفول مانده برای رونق روستاها
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رئیس اتحادیه طلا و جواهر اعلام کرد:
حباب یک میلیون و ۵۰۰ هزار تومانی نرخ سکه

رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران با اشاره به تقاضای زیادی برای خرید سکه و 
طلای آبشده، میزان حباب ایجاد شده در قیمت سکه تمام بهار آزادی را حدود 

یک میلیون و ۵۰۰ هزار تومان اعلام کرد. 
»ابراهیم محمدولی« به وجود تقاضای غیرمنطقی در بازار اشاره کرد و افزود: 
در شرایط فعلی افرادی که نقدینگی در اختیار دارند، به بازار طلا وارد شده اند و 

تقاضا برای خرید طلای آبشده و سکه به شدت افزایش پیدا کرده است.
وی ادامه داد: در شرایط فعلی که تقاضای زیادی برای سکه و طلای آبشده 
وجود دارد، بازار طلا تنها در بخش سکه، گاها با حباب مواجه می شود. به عنوان 
مثال در حال حاضر بعد از افزایش هیجانی قیمت طلا در روزهای دوشنبه و سه 
شنبه ما شاهد حباب بیش از یک میلیون و ۵۰۰ هزار تومانی برای قیمت گذاری 

سکه تمام بهار آزادی طرح جدید هستیم.
رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران افزود: البته نباید فراموش کنیم که طلا، صرفا 
تحت تاثیر قیمت جهانی طلا و قیمت ارز در بازار آزاد قیمت گذاری می شود و 
حجم تقاضا تاثیر زیادی بر آن ندارد. به عنوان مثال اگر در چهارشنبه گذشته 
بازار شاهد نوسان خاصی نبود، دلیل آن کاهش تقاضا یا افزایش عرضه نبود، 
بلکه به دلیل کاهش قیمت جهانی طلا و آرامش در بازار آزاد طلا این شرایط 
ایجاد شد. اما در بخش سکه تا حد اندکی این موضوع متفاوت است و به دلیل 
محدودیت هایی که برای عرضه آن وجود دارد، در مواجهه با تقاضای بسیار زیاد، 

امکان ایجاد حباب در قیمت آن وجود دارد.
نیز  گذشته  یکشنبه  در  طلا  قیمت  شدید  کاهش  خصوص  در  محمدولی 
تاثیر مسائل سیاسی نیز قرار  بازار طلا تحت  خاطرنشان کرد: گاهی اوقات 
می گیرد. این مساله، پدیده ای جهانی است و در هفته گذشته پس از آن که خبر 
بستری شدن رئیس جمهوری آمریکا به دلیل ابتلا به کرونا اعلام شد، قیمت طلا 
در بازارهای جهانی کاهش یافت. علاوه بر آن کاهش شدید قیمت ارز در بازار آزاد 
نیز رخ داد که این دو مسئله منجر به کاهش حدود یک میلیون تومانی قیمت 

سکه بهار آزادی و همچنین طلای خام در بازار داخلی شد.
رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران در ادامه به مخاطرات خرید طلای آبشده 
نیز اشاره کرد و افزود: طلای آبشده، محصولی است که تنها برای افرادی که به 
صورت فنی با طلا در ارتباط هستند قابل استفاده است. به همین دلیل افرادی 
که اهل فن نیستند، گاهی ممکن است با کلاهبردارانی مواجه شده و سرمایه 
خود را از این طریق از دست بدهند. متاسفانه کلاهبرداری در بازار طلای آبشده 

قابل رصد و ردیابی نیست.
وی از دیگر دلایل توصیه به عدم خرید طلای آبشده را عدم نیاز دانست و خاطر 
نشان کرد: علاوه بر این طلای آبشده، استفاده جزئی که در برخی صنایع مانند 
ساخت قطعات الکترونیکی و ادوات پزشکی وجود دارد، تنها مورد استفاده 
فعالین صنعت طلا است و باید در چرخه ساخت و تولید مصنوعات طلا مصرف 
شود. بنابراین خرید و فروش آن در خارج از چرخه صنعت طلا، امر غیرمنتفعی 

است.

وزیر راه و شهرسازی:

 قیمت بلیت هواپیما به اجبار گران می شود
وزیر راه و شهرسازی از اجرای طرح نشستن یک درمیان مسافران در هواپیما 
از ابتدای آبان ماه خبر داد و گفت: بر اثر اجرای این طرح قیمت بلیت هواپیما به 

اجبار افزایش خواهد یافت. 
»محمد اسلامی« روز چهارشنبه در حاشیه همایش سراسری مدیران سازمان 
بنادر و دریانوردی که به شکل ویدئوکنفرانسی انجام گرفت در جمع خبرنگاران، 
در پاسخ به سوالی درخصوص اجرای طرح فاصله گذاری اجتماعی که از ابتدای 
آبان ماه امسال قرار است در پروازها اجرا شود، گفت: در خصوص این طرح 
تعدادی از شرکت ها از ۱۰ روز پیش شروع به پذیرش مسافر در هواپیماها به 
صورت یک در میان کرده اند تا در ادامه هرچه به اول آبان ماه نزدیک تر می شویم 

باقی شرکت ها نیز این فاصله گذاری را رعایت کنند.
وی ادامه داد: در تفاهمی که از لحاظ پروتکلی با وزارت بهداشت و کمیته 
بهداشتی انجام گرفت، چون هر سه دقیقه یک بار هوای داخل هواپیما تخلیه 

می شود نگرانی از بابت ماندگاری هوای آلوده وجود ندارد.
اسلامی ادامه داد: حتی ایکائو)سازمان جهانی هوانوردی( هم در سندی که 
منتشر کرد این مساله را الزام نکرد اما تصمیم رعایت فاصله در سفرهای هوایی به 
لحاظ روانی و به خاطر این که یک مطالبه اجتماعی بود اجرا و با هماهنگی وزارت 

بهداشت نشستن مسافران به صورت یک در میان در هواپیماها الزامی شود.
وی گفت: طبیعی است که این مساله روی هزینه بلیت تاثیر خواهد گذاشت که 

این اجباری است و راهی غیر از این نداریم.
این مقام مسئول گفت: به همین خاطر برخی از شرکت ها شروع به اجرای این 

تصمیم گیری کردند و در ادامه به بقیه هم تسری داده می شود.
وزیر راه و شهرسازی گفت: دلیل تاخیر هم این است که یکسری شرکت ها بلیت 
پیش فروش کرده بودند که قرار شد به تدریج و حداکثر اول آبان این فاصله گذاری 
رعایت شود و بعد از زمان اعلام شده هیچ شرکتی مجاز نیست بیش از ۵۰ تا ۶۰ 

درصد ظرفیت هواپیماهای خود مسافر پذیرش کند.

در حالی صادرات نفت کشورمان در سال های اخیر با چالش های جدی روبرو شده 
که سه کالا که در دنیا با اسم ایران شناخته می شوند، می توانند راهگشای خروج 

اقتصاد کشور از فضای تک محصولی باشند. 
سال هاست صدای اقتصاد تک محصولی ما و پیامدهایی که برای کشورمان داشته 
درآمده است. موضوعی که سال ها پیش اقتصاددانان بر آن تأکید کرده بودند، حالا 
دیگر در پی تحریم  های متعدد به پاشنه آشیل صنعت و اقتصاد کشور تبدیل شده 
است. عبدالناصر همتی رئیس کل بانک مرکزی ۱۳ خردادماه امسال در زمان ارائه 
گزارش درباره وضعیت اقتصادی کشور در صحن علنی مجلس شورای اسلامی با 
تأکید بر اینکه تحریم ها تأثیر بسیاری بر شاخص های رشد اقتصادی داشت، گفت: 
»به طور مثال، ما در سال ۱۳۹۰ بیش از ۱۰۷ میلیارد دلار درآمد حاصل از نفت 

داشتیم که در سال ۱۳۹۸ به کمتر از ۲۰ درصد این رقم دست پیدا کردیم.«
صادرات  وضعیت  درباره  مجلس  علنی  صحن  در  نوبخت  محمدباقر  همچنین 
نفت و میعانات گازی گفت: »این موضوع همواره با فراز و نشیب هایی مواجه بوده؛ 
چنانچه از ۱۱۹ میلیارد دلار میزان صادرات در سال ۱۳۹۰ به ۸.۹ میلیارد دلار در 
سال گذشته رسیده  ایم.« ناگفته پیداست که بهترین راه در این سال ها این بوده که بر 

صنایعی تأکید کنیم که در آنها مزیت نسبی داریم؛ همان ها که ایران و ایرانی را با آن 
می  شناسند؛ زعفران، پسته و فرش. آنها که مشتری خاص دارند و با وجود مسائلی که 
درباره شناخت و تبلیغات آنها در جهان وجود دارد، می  توانیم به صادرات آنها امیدوار 
باشیم. در ادامه سه مورد از کالاهایی را بررسی کردیم که کشورمان در تولید آن ها 

مزیت نسبی دارد و کشورمان را با این کالاها در دنیا می شناسند.
طلای سبز یا آجیل خندان

صادرات پسته ایران سالانه حدود ۲ میلیارد دلار است و به گفته حسین رضایی، 
دبیرکل انجمن پسته ایران، در ماه  های فروردین تا تیر امسال به ترتیب ۲۶۰۰، ۹۲۰۰، 
۹۸۰۰ و ۱۴ هزار و ۱۴۰ تن پسته از ایران به خارج صادر شد. البته به کمک ایرانیانی 
که به کالیفرنیا مهاجرت کرده  اند، حالا دیگر آمریکا رقیب ایران در تولید پسته است. در 
سالیان اخیر، ترکیه رقیب سوم بوده که البته تولید پسته در این کشور نسبت به ایران 

و آمریکا بسیار ناچیز است.
هنری که دیگر فقط نزد ایرانیان نیست

در زمینه تولید فرش هم خبرها به همین منوال است. رقبایی که یک به یک وارد 
میدان می  شوند و بازاری که اگر مدیریت نشود، از دست می  رود. شاید تا چند سال 

پیش اگر حرف از فرش دستبافت افغانی یا پاکستانی می زدند، برایمان عجیب بود، 
اما حالا دیگر این کشورها هم جزو مدعیان این صنعت به شمار می روند.

به گفته مجتبی عراقچی رئیس اتحادیه فروشندگان فرش دستباف تهران، فرش 
یک هنر- صنعت است که در رابطه با بخش هنر آن، ایران همچنان حرف اول را در 
جهان می زند، اما در رابطه با بخش صنعت، به این دلیل آنکه کشورهایی مانند هند، 
پاکستان و افغانستان به ارزانی فرش تولید می  کنند؛ بنابراین نمی توانیم به راحتی در 

این زمینه با آن ها رقابت داشته باشیم و بازارهای جهانی خود را از دست می دهیم.
رئیس اتحادیه فرش فروشان تصریح کرد: در رابطه با طرح اعطای وام که به کالاهای 
خانگی تعلق می گیرد، هیچ نامی از فرش دستباف نیامده است. در بسته خروج 
از رکود نیز حمایت از ماشین و لوازم خانگی به چشم می خورد، اما هیچ حمایتی از 

فرشی که با زحمت کارگر ایرانی تولید می شود، در میان نیست.
چندی پیش فرحناز رافع، رئیس مرکز ملی فرش ایران گفت، مجموع جهانی 
صادرات فرش دستباف در سال ۲۰۱۹ افزون بر ۸۰۰ میلیون دلار بوده که سهم ایران 

از این رقم ۷۳ میلیون دلار بوده است.
به گفته وی،  بیش از ۴۰ سال برای تولید مواد اولیه این هنر- صنعت تلاشی نشده 
و نظارتی بر فروش مواد اولیه آن وجود نداشته است. وی همچنین به برنامه ریزی 
برای ایجاد زنجیره کامل تولید مواد اولیه فرش اشاره کرد که برای نخستین بار پس از 
چهار دهه به صورت نمونه و آزمایشی در استان گلستان کلید خورده و به زودی افتتاح 

می شود.
طلای سرخ ایرانی

بنابر گزارش وزارت جهاد کشاورزی، ایران سال گذشته ۲۰۳ تن زعفران به ارزش 
۲۸۶ میلیون دلار صادر کرده و به عنوان بزرگترین تولیدکننده زعفران در دنیا، حدود 
۹۰ درصد تولید این محصول را در اختیار دارد. از ۱۲۲ هزار هکتار سطح زیرکشت 
زعفران در دنیا، ۱۱۵ هزار هکتار مربوط به ایران است. با این اوصاف زعفران در 
صادرات غیرنفتی و ارزآوری نقش به  سزایی دارد، اما متأسفانه در سال های گذشته 
به دلیل تولید سنتی، ضعف در بسته بندی و صادرات فله ای این محصول از یک سو 
و از طرف دیگر قاچاق پیاز زعفران به کشورهایی همچون افغانستان، همگی سبب 
شده تا در بازاریابی صادراتی در تنگنا قرار گیریم. کشورهایی همچون عمان، روسیه، 
امارات متحده عربی، اسپانیا، ایتالیا، آمریکا، هند، فرانسه، سوئد، آرژانتین، عربستان 
سعودی، هنگ کنگ، بریتانیا و سوئیس از بهترین خریداران زعفران صادراتی ایران 
به شمار می  روند. محسن احتشام رئیس شورای ملی زغفران درباره فعالیت بخش 
دولتی در حوزه صادرات این محصول گفته، بخش خصوصی کارهای زیادی در زمینه 
صادرات زعفران انجام داده، اما بخش دولتی همپای بخش خصوصی نیامده است. 
مشوق های صادراتی باید به گونه ای داده شود که صنعت بسته بندی زعفران رشد کند.
محمدعلی طهماسبی معاون امور باغبانی وزارت جهاد کشاورزی نیز در این رابطه 
اعلام کرده، عملکرد و میزان تولید زعفران در هکتار در همه کشورها به طور میانگین 
۴ کیلوگرم است، اما اگر شرایط و کشت اصولی و عملی انجام شود، از هکتار ۲۰ 

کیلوگرم زعفران برداشت خواهد شد.

ایمان گزارش می دهد

کدام کالاهای ایرانی راهگشای خروج از اقتصاد تک محصولی می شود؟

 وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از آغاز واریز مرحله پنجم تسهیلات پایدار اشتغال روستایی از محل صندوق توسعه ملی به میزان 
هشت هزار میلیارد تومان خبر داد. 

»محمد شریعتمداری« روز چهارشنبه در حاشیه جلسه هیات دولت در جمع خبرنگاران گفت: مرحله پنجم پرداخت تسهیلات 
اشتغال پایدار روستایی را از دو روز گذشته شروع کردیم. وی افزود: هشت هزار میلیارد تومان منابع از محل صندوق توسعه ملی 
در اختیار بانک توسعه تعاون، کشاورزی، پست بانک و صندوق کارآفرینی امید برای پرداخت تسهیلات متقاضیان در نوبت 
اشتغال های پایدار روستایی قرار گرفت. وزیر تعاون درباره مجموعه پرداختی تسهیلات اشتغال پایدار روستایی تا کنون، گفت: 
از مجموع ۱.۵ میلیارد دلار منابع صندوق توسعه ملی قرار بود ۲۲ هزار میلیارد تومان به اشتغال روستایی اختصاص یابد که در 
گذشته ۱۲ هزار میلیارد تومان پرداخت شده و با احتساب واریز هشت هزار میلیارد تومان مجموع واریزی به ۲۰ هزار میلیارد تومان 
می رسد. وی ادامه داد: تاکنون ۱۳۵ هزار فعالیت اقتصادی از محل این منابع در سطح کشور در روستاها و بخش های زیر ۱۰ هزار 

نفر و بیش از ۲۵ هزار فعالیت مختلف در عرصه های گوناگون روستایی ایجاد شده و برای ۲۲۰ هزار نفر شغل ایجاد شده است.
شریعتمداری گفت: پایش های مختلف نشان می دهد که به غیر از بوم گردی که با شیوع بیماری کرونا متوقف شده بقیه فعالیت ها 
ادامه و بخشی بازپرداخت تسهیلات آغاز شده است و تا کنون ۸۰۰ میلیارد تومان از تسهیلات پرداختی دوباره به چرخه پرداخت 
تسهیلات جدید بازگشته است. وی اظهار امیدواری کرد که این مسیر، با کسب مجوزهای لازم به صورت چرخشی ادامه داشته 
باشد و سهم اشتغال روستایی از سبد اشتغال کشور از سه درصد به ۲۹ درصد رسانده شود. وزیر تعاون درباره بیمه روستائیان 
و عشایر نیز گفت: یکی از اقداماتی که در روز روستا کلید خورد این بود که قبل از شروع به کار دولت تدبیر و امید، ۶۵۴ هزار 
مستمری بگیر روستائی و عشایر داشتیم که در دولت تدبیر و امید به یک میلیون و ۲۷۸ هزار افزایش یافت. وی ادامه داد: با توجه 
به اینکه منابع اولیه برای پیوستن به این صندوق از طریق افراد، تامین شده و امکان پرداخت پنج درصد را نداشتند، دولت این 
مبلغ را تقبل کرد و یک هزار و ۴۲۵ هزار میلیارد تومان منابع اختصاص یافت، بنابراین یک میلیون و ۵۰۰ هزار بیمه شده جدید به 
مجموعه بیمه شدگان اضافه می شود و مجموع آنها به ۲ میلیون و ۸۰۰ هزار نفر می رسد. شریعتمداری با بیان اینکه صندوق بیمه 
اجتماعی روستائیان و عشایر پایدارترین صندوق هاست، گفت: میزان مستمری بگیران که قبلا کمتر از ۱۰ هزار نفر بود امروز به 

۱۱۲ هزار نفر رسیده و مجموعه سرمایه بیمه شدگان که چهار میلیون تومان بود ۲۰ برابر افزایش یافته است.
وزیر تعاون درباره همسان سازی حقوق بازنشستگان در مهرماه نیز گفت: اقدامات اولیه در حال انجام است و امیدواریم تا پایان 

مهرماه به اتمام برسد. 

وزیر امور اقتصادی و دارایی با تاکید بر حمایت های بنیادی دولت از بازار سرمایه از ورود بنگاه های بزرگ مقیاس همچون ستاره 
خلیج فارس و همچنین عرضه باقی مانده سهام دولت در بانک های ملت، تجارت و صادرات به بازار سرمایه خبر داد.  »فرهاد 
دژپسند« در حاشیه جلسه هیات دولت، اضافه کرد: حمایت دولت از بازار سرمایه، حمایت های بنیادی مانند مدرن سازی بازار و 
افزایش عمق آن است تا سهام دار در بازار سرمایه با گزینه های متعدد و متنوع مواجه باشد. دژپسند افزود: به عنوان مثال یکی از 
اقدامات دولت، مورد توجه قرار دادن بازارگردانی توسط بنگاه ها است که تا پیش از مغفول مانده بود. براین اساس طی مصوبه 
شورای عالی بورس مقرر شد تا تمامی بنگاه ها، راسا امر بازاگردانی را انجام داده یا بازارگردان های حرفه ای در اختیار داشته 
باشند. رئیس شورای عالی بورس حمایت دیگر دولت از بازار سرمایه را به موضوع فروش اختیاری اوراق تبعی مربوط دانست و 
خاطر نشان کرد: فروش اختیاری اوراق تبعی که در حال حاضر توسط تعداد زیادی از شرکت ها با استقبال مواجه شده است،  
این امکان را به سهامدار می دهد که بداند بنگاهی که سهامش را خریداری کرده است، تصمیم دارد سهام خود را ظرف مدت 
مشخصی از زمان پیش رو،  با چه نرخی تنظیم کند. همچنین حمایت دیگر دولت به بحث سهام خزانه مربوط است. البته این 
حمایت دو جنبه متفاوت دارد. در نگاه اول برای سهامداران حاشیه امن ایجاد می کند و در نگاه دوم باعث می شود مدیران 
بنگاه هایی که سهام داری می کنند،  نسبت به سهام بنگاه هایشان مسئولانه تر اقدام کنند. دژپسند ترغیب و تامین بازار از طریق 
عرضه اولیه ها و سهام شناور را مصداق دیگری از حمایت های بنیادی دولت از بازار سرمایه دانست و افزود: بر این اساس دولت 
زمینه ورود بنگاه هایی که دارای شاخص های مناسب هستند، به بازار سرمایه را فراهم می آورد.  همانگونه که در حال حاضر 
بحث حضور بنگاه های بزرگ مقیاسی مانند ستاره خلیج فارس به بازار سهام مطرح است. همچنین عرضه باقی مانده سهام 
دولت در بانک های ملت و تجارت و صادرات نیز در دست انجام است که در قالب دارا سوم عرضه خواهد شد. وی درباره پیش 
بینی آینده بازار سرمایه نیز تصریح کرد: در روزهای اخیر شاخص بازار مثبت است، اما می خواهم تاکید کنم که وضعیت بازار 
سرمایه را نباید فقط بر اساس شاخص سنجید. شاخص برآیند خیلی از موارد است، اما همه نکات بازار را نشان نمی دهد. به 
عنوان مثال تحلیل گران مالی و بازار سرمایه ممکن است تحلیل کنند در دوره ای مشخص یک سهام را نداشته باشند و سهام 
دیگری را خریداری کنند. این تصمیمات ممکن است بر شاخص اثر منفی بگذارد، اما از سوی دیگر اینکه تحلیل گران همواره 
در حال آنالیز و انتخاب هستند،  نشان دهنده حیات بازار سرمایه است. دژپسند در پایان خاطرنشان کرد: خواهش من از افرادی 
که به بازار سرمایه ورود می کنند این است که عقل محاسبه گری شان همواره فعال باشد درباره خرید سهام، نگهداشتن یا فروش 

سهام به صورت مداوم محاسبات لازم را انجام دهند. جنس بازار سرمایه جنس عقلانیت، محاسبه گری و پویایی است.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی خبر داد:

آغاز پرداخت 8 هزار میلیارد تومان تسهیلات اشتغال روستایی
وزیر امور اقتصادی و دارایی اعلام کرد:

عرضه بنگاه های بزرگ و صندوق دارا سوم به بورس

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده 
های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح 

ذیل تأیید نموده اند
۱- رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۹۰۴۲ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۱۸۷مربوط 
به اصغر محمودآبادی فرزند حسن آقا درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۵۵/۲۸ مترمربع پلاک شماره ۲۲۸۰اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

خریداری مع الواسطه از وراث حسینعلی بیوک نژاد)م الف۷۶۹۷(
۲- رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۹۳۳۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۵۶۰ مربوط 
به خلیل عقیلی بهمنش فرزند بیرامعلی درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۱۰۲ مترمربع پلاک شماره ۱ فرعی از ۲۲۹۵اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دوقم مالکیت 

متقاضی طی سند رسمی شماره ۱۴۸۴۳۶ مورخ ۹۰/۰۸/۰۸ دفترخانه ۴قم)م الف۷۶۹۸(
۳- رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۹۰۴۷ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۷۵۲ مربوط 
به احمد زند منفرد فرزند منصور درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۱۳۳/۱۰مترمربع پلاک شماره ۲۳۹۲ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دوقم مبایعه نامه عادی 
خریداری مع الواسطه از زهرا مهدی سلطانی احدی از ورثه میرزا آقا شاه جعفری و ربابه مهدی سلطانی )م 

الف۷۷۰۱(
۴- رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۹۲۸۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۲۷۵ مربوط به 
فاطمه دانش پژوه فرزند محمد درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱۴متر 
مربع پلاک شماره ۲۴۷۹/۲/۲۹اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری 

مع الواسطه از سیدعباس آقایی ثبت دفتر ۱۳۹ صفحه ۲۶۳ )م الف۷۷۰۲(

۵- رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۹۶۵۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۶۱۳ مربوط 
به اصغر صوفی فرزند اکبر درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۴/۲۴ متر 
مربع پلاک شماره ۲۱۸۵ و ۲۱۸۶ اصلی که به پلاک ۲۱۸۶ اصلی تبدیل گردیده واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از فاطمه بیگدلی آذری و قدسی بیگدلی ثبت دفتر ۲۵ 

صفحات ۵۷۲ و ۵۷۵)م الف۷۷۰۳(
۶- رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۹۳۷۲ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۱۸۹ مربوط به 
مالک مغدانی فرزند محمد درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۷۸مترمربع 
پلاک شماره ۲۲۷۷/۴/۳۱۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع 

الواسطه از شاهرخ جوهری و معصومه جوهری ثبت دفتر ۳۸۵ صفحه ۷۷ و ۸۰)م الف ۷۷۰۴(
۷- رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۹۵۵۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۵۹۸ مربوط 
به محمدحسین آزرمی انرجان فرزند عزت اله درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت ۶۴ مترمربع پلاک شماره ۲۶۰۲/۴۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دوقم مالکیت 

متقاضی طی سند رسمی شماره ۵۰۴۲ مورخ ۹۰/۷/۲۷ دفترخانه ۱۱۰ قم)م الف ۷۷۰۶(

۸- رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۹۵۵۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۴۷۰ مربوط 
به محمد شجاع فرزند قدمعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱۷ 
مترمربع پلاک شماره ۲۳۷۸/۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دوقم مبایعه نامه عادی خریداری 

مع الواسطه از هدایت اله الهی ثبت دفتر ۴۴۵ صفحه ۴۲۰)م الف۷۷۰۸(
۹- رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۸۶۹۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۱۹۶ مربوط به 
عبداله بیاتی فرزند عوضعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۸ مترمربع 
پلاک شماره ۲۳۰۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه 

از جواد جهانبخشی ثبت دفتر ۳۳۰ صفحه ۴۹۰)م الف۷۷۱۰(
۱۰- رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۹۵۴۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۲۵۸مربوط 
به زهرا فرمانی فرزند قهرمان درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۰متر مربع 
پلاک شماره ۲۱۸۱اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه 

از سید محمد رضویان توسط ورثه سید جلال)م الف۷۷۱۱(
۱۱- رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۹۷۵۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۱۵۹ مربوط 
به معصومه کهن سال فرزند علی   درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱۳ 
متر مربع پلاک شماره ۳۴۸ و ۱۹۴۷/۱۳۳/۳۴۹ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دوقم مبایعه نامه 
عادی خریداری مع الواسطه از حسینعلی شعبانی از پلاک ۱۹۴۷/۱۳۳/۳۴۸ ثبت دفتر ۳۹۹ صفحه ۱۲۸ و 

مسیحا و محسن پرنلو)م الف۷۷۱۲(
۱۲- رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۸۶۷۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۰۵۵ مربوط 
به جواد دهقانی جعفرآبادی فرزند علی درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۱۱۹/۷۰مترمربع پلاک شماره ۲۵۴۰/۱۲۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دوقم مالکیت 

متقاضی طی سند مالکیت مشاعی ثبت دفتر ۲۹۳ صفحه ۲۸۶)م الف۷۷۱۳(
 ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۹۸۵ کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۹۵۵۷ شماره  رأی   -۱۳
مربوط به حسن مرادی فرزند حسین درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۹۴/۷۱مترمربع پلاک شماره ۲۳۰۵/۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

خریداری مع الواسطه از ابوالقاسم و سید موسی میری از وراث سید محمد میرئی)م الف۷۷۱۴(

۱۴- رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۹۸۰۲ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۴۷۴ مربوط 
به مسعود ابی پور فرزند علی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۰متر مربع 
پلاک شماره ۲۶۰۲/۱۲۰ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری از علی 

ابی پور انتقال طی سند قطعی شماره ۳۴۲۲۷ مورخ ۶۱/۸/۲۳ دفترخانه ۲۰قم )م الف۷۷۱۵(
۱۵- رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۹۷۱۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۰۷۳ مربوط 
به محمود ابی پور فرزند علی  در۲ دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۱۴۸/۵۰متر مربع پلاک شماره ۸۰ فرعی از ۲۶۰۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 

نامه عادی خریداری مع الواسطه از حسین ابوطالبی زواره ثبت دفتر ۲۵۴ و ۱۲۳ صفحه ۱۶۶)م الف ۷۷۱۶(

۱۶- رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۹۷۹۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۴۷۳ مربوط 
به عین اله ابی پور فرزند علی   درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۱/۵۰ 
مترمربع پلاک شماره باقیمانده ۲۶۰۲ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دوقم مبایعه نامه عادی 

خریداری مع الواسطه از مهدی باغبانی نایینی)م الف ۷۷۱۷(
۱۷- رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۹۷۰۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۰۷۱ مربوط 
به عین اله ابی پور فرزند علی در ۲دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۱۴۸/۵۰مترمربع پلاک شماره ۸۰فرعی از ۲۶۰۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دوقم مبایعه 

نامه عادی خریداری مع الواسطه از حسین ابوطالبی زواره ثبت دفتر ۲۵۴ و ۱۲۳ صفحه ۱۶۶)م الف ۷۷۱۸(
۱۸- رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۹۷۱۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۰۷۲ مربوط 
به مسعود ابی پور فرزند علی  در ۲دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۱۴۸/۵۰متر مربع پلاک شماره ۸۰ فرعی از ۲۶۰۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 

نامه عادی خریداری مع الواسطه از حسین ابوطالبی زواره ثبت دفتر ۲۵۴ و ۱۲۳ صفحه ۱۶۶)م الف۷۷۱۹(
۱۹- رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۹۶۹۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۲۳۳ مربوط 
به عبدالله سعدیان فرزند محمدعلی   در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۴۴/۱۵مترمربع پلاک شماره ۲۴۰۲/۵۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی 

طی سند مالکیت مشاعی ثبت دفتر ۲۰ صفحه ۵۶۲)م الف۷۷۲۱(
۲۰- رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۷۳۲۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۸۷۹ مربوط 
به علی صفدر عسگری فرزند محمدحسین در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت ۷۱مترمربع پلاک شماره ۱۹۶۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

خریداری مع الواسطه از براتعلی گل محمدی)م الف۷۷۲۲(
۲۱- رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۹۰۲۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۰۷۹ مربوط 
به عشقعلی محمدی فرزند شیرعلی  درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۱۳۲ مترمربع پلاک شماره ۱۸۵۳اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری 

مع الواسطه از حسن محمدی والا که نام خانوادگی قبلی ایشان غله بر میباشد)م الف۷۷۲۳(

مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی 
صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه 
اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره 
ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه 
مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است 

که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
تاریخ انتشار نوبت اول:99/07/19 
تاریخ انتشارنوبت دوم:99/08/05
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی
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کارشناس فوتبال گفت:هدی طارمی و سردار آزمون در 
بهترین شرایط سنی و جسمی هستند که اگر آنها همیشه 
در وضعیت ایده آل قرار بگیرند خوش شناسی بزرگی برای 

اسکوچیچ محسوب می شود. 
 بیژن ذوالفقار نسب در خصوص عملکرد تیم ملی مقابل 
اظهار  اسکوچیچ  هدایت  با  بازی  اولین  در  ازبکستان 
داشت: با توجه به اینکه تیم ملی از بازیکنان باشگاه های 
مختلف تشکیل شده در مجموع عملکرد ملی پوشان را 

مثبت ارزیابی می کنم. 
روحی می تواند  نظر  از  اسکوچیچ  افزود: حضور  وی 
برای تیم ملی ما خوب باشد. ما همیشه مقابل ازبک ها 
را  آنها  بازی  این  در  ولی  داشته ایم.  سختی  بازی های 
راحت تر شکست دادیم. تیم ملی با چهار مدافع بازی 

می کند و شش نفر در خط میانی و حمله حضور دارند که 
این باعث ترافیک در مرکز زمین ما می شود.

کارشناس فوتبال تأکید کرد: مهدی طارمی و سردار 
آزمون در بهترین شرایط سنی و جسمی هستند که اگر 
آنها همیشه در وضعیت ایده آل قرار بگیرند خوش شناسی 

بزرگی برای اسکوچیچ محسوب می شود.
ازبکستان  با  بازی  در  شد:  یادآور  ذوالفقار نسب 
ناهماهنگی هایی در خط هافبک وجود داشت. مثلًا در 
پرسپولیس دو هافبک دفاعی در کوتاه ترین زمان ممکن 
به کمک مدافعان میانی می روند و هر موقعیتی را خنثی 

می کردند. 
ولی این رویه را در بازی تیم ملی شاهد نبودیم. البته 
اسکوچیچ  معتقدم  اما  است  متفاوت  مربیان  تفکرات 

آنها  بین  و  را بشناسد  باید خیلی زود مدافعان تیمش 
هماهنگی به وجود بیاورد.

وی با تقدیر از عملکرد علی قلی زاده گفت: او در این 
بازی خوب کار کرد و شنیده ام در لیگ بلژیک هم خوب 
کار می کند. سامان قدوس نیز یکی از بازیکنان خوب تیم 
ملی است که باید بیشتر از او استفاده شود. او بازیکن کم 
حرف و با ظرفیتی  بالا است. به نظرم باید از توانمندی این 

بازیکن بهره های بیشتری ببریم.
کارشناس فوتبال با اشاره به اینکه نفرات دعوت شده 
به فهرست تیم ملی با مطالعه صورت گرفته است، گفت: 
نظر من  به  اما  نکرده  را دعوت  اسکوچیچ چند ستاره 
آگاهانه این کار را انجام داده است او قطعاً برنامه دارد و 

می خواهد تیمی که باب میل خودش است را بسازد. 

ذوالفقار نسب مطرح کرد

آمادگی آزمون و طارمی شانس بزرگ اسکوچیچ 

تیم ملی فوتبال ایران در دیدار تدارکاتی خارج از خانه مقابل ازبکستان به 
برتری دو بر یک دست یافت. 

تیم ملی فوتبال ایران عصر روز پنجشنبه در دیداری تدارکاتی در ورزشگاه 
پاختاکور تاشکند به میهمانی ازبکستان رفت و در نهایت صاحب برتری شد.

این نخستین دیداری بود که »دراگان اسکوچیچ« هدایت تیم ملی ایران را 
برعهده داشت.

تیم ایران که پس از سال ها با تغییر سیستم و با روش چهار.چهار.دو بازی 
و در دقیقه  را در دستور کار داشت  ابتدا روشی تهاجمی  از همان  می کرد 
هفتم می توانست به گل دست یابد که »سردار آزمون« قدر پاس زیبای »علی 

قلی زاده« را ندانست.
در دقیقه ۱۴ کار هماهنگی مهدی طارمی و سردار آزمون موجب شد تیم 
ایران در موقعیت خوبی قرار بگیرد که آزمون بازهم این بخت خوب را از دست 

داد.

میزبان برای رسیدن به دروازه ایران به ارسال های بلند روی آورده که »شجاع 
خلیل زاده« و »محمدحسین کنعانی زادگان« در قلب خط دفاعی ایران با تسلط 

روی توپ های بلند اجازه خودنمایی به مهاجمان حریف را ندادند.
در دقیقه ۲۸ شوت تماشایی »سنجر کودیر مولوف« به تیرک دروازه تیم ایران 

برخورد کرد.
در دقیقه ۴۲ شوت از پشت محوطه جریمه آزمون با واکنش ضعیف دروازه بان 

میزبان همراه شد تا ایران به گل نخست دست یابد.
در ابتدای نیمه دوم ازبکستان با ۲ تغییر وارد زمین شد تا شاید روند بازی را 

دگرگون کند.
در دقیقه ۵۰ »مهدی طارمی« با خطای واضح دروازه بان میزبان سرنگون شد 

تا داور نقطه پنالتی را نشان دهد.
طارمی پشت توپ ایستاد و گل دوم ایران را به ارمغان آورد.

در دقیقه ۵۲ ضربه آرام »الدور شوموردوف« مهاجم باشگاه جنوای ایتالیا از 

پشت محوطه جریمه با عکس العمل ضعیف نیازمند مواجه شد تا ازبکستان 
به گل نخست برسد.

در ادامه اسکوچیچ دست به تغییرات زیادی زد تا سایر بازیکنان نیز فرصت 
حضور در میدان را پیدا کنند.

در نهایت این دیدار با پیروزی دو بر یک ایران همراه شد تا اسکوچیچ شروع 
امیدوار کننده ای داشته باشد.

دومین دیدار تدارکاتی تیم ملی فوتبال ایران، عصر روز سه شنبه ۲۲ مهرماه در 
آنتالیا ترکیه و برابر مالی برگزار خواهد شد.

ترکیب ازبکستان
الدوربک سویونوف، اسماعیل جان قبیلوف، رستم جان آشورماتوف)گولبان(، 
خوجی اکبر علی جانف)خالموخاندف(، فرخ سایفی اف، لطف الله تورائف، 
آنزور اسماعیل اف)علی دائف(، سنجار کودیرکولوف، جسوربک یاخشیبوئف، 

جلال الدین ماشاریپوف و الدور شومورودوف)ایگور سرگیف(
ترکیب ایران

صادق  خلیل زاده،  شجاع  کنعانی زادگان،  محمدحسین  نیازمند،  پیام 
محرمی، میلاد محمدی، احمد نوراللهی )سیامک نعمتی(، احسان حاج صفی 
)علی کریمی(، علی قلی زاده)سامان قدوس(، وحید امیری )امید نورافکن(، 

مهدی طارمی )کاوه رضایی( و سردار آزمون )مهدی قائدی(
اسکوچیچ: در شرایط سخت به مصاف ازبکستان رفتیم

 سرمربی تیم ملی فوتبال ایران با ابراز رضایت از عملکرد شاکردانش در دیدار 
دوستانه برابر ازبکستان گفت: با توجه به حضور شمار زیادی از ملی پوشان در 

تورنمنت لیگ قهرمانان آسیا شرایط این مسابقه اصلا راحت نبود. 
»دراگان اسکوچیچ« در نشست خبری پس از پیروزی این تیم برابر ازبکستان 
اظهار داشت: باید از مسوولان ورزشی و فوتبال ۲ کشور تشکر کنم که برای 
برگزاری این دیدار تلاش کردند. به بازیکنان تیم هم تبریک می گویم آنان با 
شرایط سخت به پیروزی رسیدند. شرایط سخت بود چون شمار زیادی از 
ملی پوشان در تورنمنت لیگ قهرمانان آسیا حضور داشتند آنان برای این 

موفقیت تلاش زیادی کردند.   
 او با اشاره به اردوهای آماده سازی تیم ملی فوتبال ایران افزود: این برد در 
حالی به دست آمد که بازیکنانم تنها با یک جلسه تمرین تاکتیکی در این بازی 
حضور پیدا کردند. به دنبال؟ آن بودم که از ۲ سیستم متفاوت در این بازی 
استفاده کنم. در نیمه اول استفاده از سیستم ۲-۱-۳-۴ بود اما با این وجود 
احساس کردم که  و  با این سیستم از کناره ها مشکل داریم. در نیمه دوم تغییر 
سیستم دادیم تا بتوانیم کناره ها را پوشش دهیم و به سیستم ۱-۳-۲-۴ روی 

آوردیم و سعی کردیم بازی را در کناره ها آرام کنیم.   
سرمربی تیم ملی فوتبال کشورمان در پایان تصریح کرد: از ۶ بازیکن تعویضی 
خود رضایت کامل دارم و افزون بر این ۶ نفر  چند بازیکن جوان دیگر داریم که 

به تیم اضافه کردیم و می توانند انرژی خوبی به تیم ما اضافه کنند.  

ایران از سد ازبکستان گذشت؛

شروع شیرین اسکوچیچ با تیم ملی
محمود فکری: 

استقلال می تواند دوباره در آسیا آقایی کند

 سرمربی جدید تیم فوتبال استقلال، گفت: با اتحاد و از پیش رو برداشته شدن 
مشکلات، استقلال می تواند دوباره در آسیا آقایی کند. 

»محمد فکری دیروز در گفت وگو با برنامه تلویزیونی ورزش ومردم در خصوص 
نحوه جدا شدنش از نساجی مازندران، اظهار داشت: از روز اولی که با نساجی 
قرارداد بستم، آنها به گونه ای صحبت کردند که اگر قرار باشد روزی به استقلال بروم 
به من کمک خواهند کرد. آنها اعلام کردند که ما استقلالی هستیم و دوست داریم 

شما پیشرفت کنید.
وی افزود: زمانی که مسابقات به اتمام رسید و حضور استراماچونی و نوری در 
استقلال منتفی شد، چند گزینه برای استقلال مطرح بودند که یکی من بودم. 

بلافاصله به مسوولان نساجی اطلاع دادم و آنها نیز استقبال کردند.
فکری تصریح کرد: بعد از اینکه مذاکراتم با استقلال جدی و در نهایت توافق 
شد، مسوولان نساجی اعلام کردند که مدیران استقلال تماسی نداشته اند. من 
نیز به مسوولان استقلال اعلام کردم که باید با مسوولان نساجی صحبت کنند 
که »حجت نظری« از استقلال در باشگاه نساجی حاضر شد. مبلغی را مدیران 

نساجی خواستند که در حال حاضر در توان باشگاه استقلال نبود.
این مربی افزود: وقتی دیدم در عمل همکاری و کمک صورت نگرفت؛ فضایی 
بوجود آمد که برای فصل آینده خودم را مربی نساجی نمی دیدم و استعفا دادم. 
حتی آن زمان حضورم در استقلال قطعی نبود چراکه در فوتبال ایران هر دقیقه 
اتفاق جدیدی رخ می دهد. خیلی خوشحال می شدم که باشگاه استقلال پول 
داشت و ۱۰ میلیارد برای جذب من به باشگاه نساجی می داد. اما پولی در کار 
نبود و هیچگونه همکاری هم با من صورت نگرفت. اگر از روز اول می گفتند که تا 
پایان قرارداد تمرکزم روی نساجی باشد، یک قدم هم به سمت باشگاه استقلال 

برای مذاکره نمی رفتم.
در رفتار مدیران نساجی صداقت ندیدم

 وی گفت: متاسفانه در بحث قرارداد با من صادق نبود. در حالی که اعتماد کردم 
و نخوانده قرارداد را امضا کردم. حتی یک نسخه از قرارداد را به من نمی دادند. روز 
گذشته هم متاسفانه قراردادم را پخش کردند که در آن آدرس منزل و شماره تماس 
من وجود داشت؛ این رفتار اصلا اخلاقی نیست. در هر تیمی با تمام توان کار 

می کنم اما نمی توانم دروغ را تحمل کنم.
وی در پاسخ به این سوال که آیا گفته بود حاضر است برای جدایی از نساجی 
و حضور در استقلال خانه اش را بفروشد، توضیح داد: بله این صحبت را گفته ام. 
تاوان اعتمادم را باید بدهم و اگر قرارداد را به طور کامل می خواندم این مشکلات 

ایجاد نمی شد.
وی در مورد همکارانش در استقلال گفت: اکنون تغییراتی در حال صورت گرفتن 
است. باشگاه نساجی با برخی همکارانم صحبت کرده و با آنها به توافق رسیده 
است. صمد مرفاوی و سیروس دین محمدی از نساجی به استقلال خواهند آمد. 

آرش برهانی هم اضافه شده است.
سرمربی استقلال در خصوص مربی دروازه بان های استقلال، توضیح داد: به 

احتمال زیاد »سعید عزیزیان« را در این بخش به جمع ما اضافه می شود.
وی در مورد نفرات جدید و تقویت تیم، اظهار داشت: چند جای خالی در فهرست 

وجود دارد و در پست هایی که ضروری است، حتما بازیکن جذب خواهیم کرد.
فکری گفت: استقلال نفرات خوبی دارد و بزرگترین مشکل فضای بدی است 
که بین بازیکنان، کادر و مجموعه ایجاد شده است. با کمک هم نظم خوبی ایجاد 

خواهیم کرد. معتقدم استقلال می تواند دوباره در آسیا آقایی کند.
این مربی افزود: هر چه دارم از استقلال است و باید از پیشکسوتان اجازه بگیرم. 
همچنین از طرفداران خوب رخصت می گیریم و ان شالا همه کنار هم باشیم و کار 
سختی که وجود دارد را با موفقیت پیش ببریم. با اتحاد و تلاش کار راحت خواهد 

شد.

مروری بر برترین رقابت های کاراته جهان؛

مبارزه فینال مهدیزاده تحلیل فنی می شود
در  کشورمان  کاراته  نماینده  مبارزه 
روز   ۲۰۱۲ جهانی  مسابقات  فینال 
تحلیل  جهانی  فدراسیون  در  جمعه 
فنی می شود. به گزارش روابط عمومی 
فدراسیون کاراته، فصل جدید بررسی 
دهه  یک  در  کاراته  مبارزات  بهترین 
اخیر از روز جمعه ۱۸ مهر ماه با مبارزه 
فینال مسابقات جهانی وزن منفی ۶۰ 
کیلوگرم سال ۲۰۱۲ پاریس بین امیر 
ایران و بروس داگلاس  از  مهدی زاده 
جهانی  فدراسیون  کانال  از  برزیل  از 
کاراته آغاز می شود. فدراسیون جهانی 
مروری  با هدف  روزهای گذشته  طی 
یک  در  جهان  های  رقابت  برترین  بر 
دهه گذشته، باز نشر رقابت های برگزیده از پیکارهای جهانی سال ۲۰۱۰ را آغاز 
نموده است. طبق اعلام فدراسیون جهانی در بررسی مبارزه فینال وزن منهای 
۶۰ کیلوگرم رقابتهای جهانی ۲۰۱۲ داگلاس بروس برزیلی درباره مسایل فنی 
و فریبا مدنی داور ایرانی که سالهاست در امریکا اقامت دارد، در خصوص نکات 
داوری ان صحبت خواهند کرد. طبق اعلام فدراسیون جهانی مبارزه فینال وزن 
منهای ۶۰ کیلوگرم رقابتهای جهانی ۲۰۱۲ به قدری حساسیت داشت که در 

کانال فدراسیون جهانی حدود ۶ میلیون بازدید کننده داشته است.

AFC رسما شکایت النصر را رد کرد

 پرسپولیس فینالیست ماند
 با اعلام کنفدراسیون فوتبال آسیا شکایت باشگاه النصر عربستان از باشگاه 
پرسپولیس رد شد و به این ترتیب حضور نماینده ایران در فینال لیگ قهرمانان 

آسیا قطعی است.
بعد از آنکه تیم فوتبال پرسپولیس موفق شد با شکست النصر عربستان به فینال 
لیگ قهرمانان آسیا راه یابد، باشگاه سعودی از نماینده ایران به کنفدراسیون 
فوتبال آسیا شکایت کرد. النصری ها به بهانه استفاده پرسپولیس از بازیکنان غیر 
مجاز، خواهان تغییر نتیجه و گرفتن جای پرسپولیس در فینال بودند. در شکایت 
باشگاه النصر به AFC تاکید شده بود که جذب بازیکنان جدید در دوره محرومیت 

پرسپولیس در پی رای فیفا در پرونده برانکو ایوانکوویچ صورت گرفته بود.
کنفدراسیون آسیا هم روز سه شنبه در نامه ای به فدراسیون فوتبال ایران، از 

پرسپولیس خواست مدارک و مستنداتش را در دفاع از شکایت النصر ارسال کند.
 AFC ،در نهایت و بعد از بررسی همه جانبه این پرونده در کنفدراسیون آسیا
شکایت النصر را وارد ندانست و به این ترتیب پرسپولیس به صورت قطعی در فینال 
لیگ قهرمانان ۲۰۲۰ آسیا حضور خواهد داشت. این رای امروز جمعه صادر شد.

دیدار فینال لیگ قهرمانان ۲۰۲۰ آسیا روز ۲۹ آذر برگزار می شود و پرسپولیس به 
عنوان فینالیست غرب آسیا در انتظار فینالیست شرق این قاره می ماند.

 

یک بازیکن پیشین تیم فوتبال استقلال می گوید باید به محمود فکری فرصت کار کردن داد تا بتواند خودش را ثابت کند. 
مهدی امیرآبادی، بازیکن پیشین تیم فوتبال استقلال ، درباره انتخاب شدن محمود فکری به عنوان سرمربی جدید 
آبی پوشان پایتخت گفت: محمود فکری هم بازی و دوست قدیمی ما است و خیلی خوشحالم با سرمربی گری استقلال 

به خانه خودش برگشته است.
او ادامه داد: ما متاسفانه غریبه پرست هستیم و هنگامی یک مربی خارجی به ایران می آید، به او فرصت می دهیم تا 
خودش را ثابت کند اما وقتی یک ایرانی و کسی مثل محمود فکری سرمربی شود و چند بازی نتیجه نگیرد، نسبت به 
عملکرد او معترض می شویم و او را از تیم خارج می کنیم. به نظر من باید فکری فرصت داد تا بتواند نتیجه لازم را به دست 

آورد. امیدوارم فکری مثل مجیدی مهره سوخته نشود و بتواند عملکرد موفقیت آمیزی داشته باشد.
امیرآبادی در پاسخ به این پرسش که بزرگ ترین چالش محمود فکری در استقلال چیست؟ خاطرنشان کرد: ما زمان 
را از دست دادیم، همه تیم ها برای فصل آینده مسابقات لیگ برتر آمادگی لازم را به دست آوردند و تمرینات خود را پیش 
می برند. ما درباره بازیکنان دچار مشکل هستیم و در چند پست، دچار کمبود مهره هستیم و همین طور پنجره های نقل 
و انتقالاتی استقلال بسته است و کادر مدیریت باید هر چه زودتر این مشکل را برطرف کند تا بتواند قراردادهای خود را 

برطرف کند.
او در پاسخ به این سوال که استقلال می تواند در فصل آینده رقابت های لیگ برتر موفق باشد؟ گفت:  ما امیدواریم 
این اتفاق رخ دهد. فکری باید سریع تر تیم را جمع کند و در یک مکان خوب اردو بزند و تمرینات را شروع کند. او باید 
حرف های خود را هر چه سریع تر به بازیکنان منتقل کند تا بتواند تیم را در دست بگیرد و شاکله اصلی تیم را به وجود 

بیاورد.
این بازیکن پیشین استقلال در پایان گفت: در استقلال متاسفانه از اول اشتباهات مدیریتی وجود داشت و در این مدت 
اخیر هواداران خواستند تا مربی خارجی یا آندره آ استراماچونی را به استقلال بیاورند. به نظر من باید به جای مربی 

خارجی، باید مدیر خارجی بیاورند که ساختار یک باشگاه از پایه عوض شود و تغییر و تحولات مهمی ایجاد شود.

یک پیشکسوت تیم فوتبال استقلال می گوید آبی پوشان پایتخت پتانسیل لازم را برای قهرمانی در فصل آینده رقابت های 
لیگ برتر دارند. 

اکبر کارگرجم، درباره انتخاب شدن محمود فکری به عنوان سرمربی چدید آبی پوشان پایتخت گفت:  من به محمود 
فکری بابت این اتفاق، بسیار تبریک می گویم، او بازیکنی بود که با تعصب سال های سال برای استقلال بازی کرد و 
عملکرد او همیشه در ذهن ها باقی است. من برای محمود فکری آرزوی موففیت می کنم و امیدوارم در جایگاه سرمربی 
استقلال بتواند روزهای خوبی را برای آبی پوشان پایتخت رقم بزند. او درباره مشکلاتی که محمود فکری ممکن است با آن 
مواجه شود، اظهار کرد: تیم داری مشکلات خودش را دارد و فکری باید از که امکاناتی دارد، استفاده کند. او  باید محکم 
به کار خودش فکر کند و برنامه های خودش را جلو ببرد و اجازه ندهد کسی در کار او دخالت کند و آن چیزی که به فکر 
خودش می رسد را انجام دهد. کارگرجم درباره زمانی که استقلال برای آماده سازی خود در فصل آینده رقابت های لیگ 
برتر از دست داده است، خاطرنشان کرد:  استقلال باید هر چه زودتر تمرینات خود را شروع کند تا بتوانند آمادگی لازم 
را به دست بیاورد و تلاش خود را بیش تر کند. استقلال باید با این مشکلات دست و پنجه نرم کند تا ببینیم در آینده چه 
اتفاقاتی خواهد افتاد. این پیشکسوت تیم فوتبال استقلال در پاسخ به این پرسش که آبی پوشان در فصل آینده رقابت های 
لیگ برتر می توانند عنوان قهرمان را به دست بیاورند؟ گفت: استقلال قطعا این پتانسیل را دارد. این تیم مگر چه چیزی 
کم دارد؟ ما بازیکنان خوبی داریم و امیدوارم با یک بدنساز خوب، بازیکنان بتوانند آمادگی لازم را به دست بیاورند و با ارائه 

بازی ها با کیفیت بتوانند نتایج لازم را کسب کنند و در فصل آینده عملکرد موفقیت آمیزی داشته باشند.
او در پایان درباره اتفاقات اخیر باشگاه استقلال و تغییراتی که پیش آمد، خاطرنشان کرد: آقای سعادتمند خوب شروع 
کرده بود و زحمت های زیادی کشید و این که چطور شد که ایشان از باشگاه رفت را من در جریانش نیستم. در این مدت 
باشگاه چند مدیرعامل و چند سرمربی عوض کرده اما هنوز استقلال سرجای خودش است چون استقلال، باشگاه 
بزرگی است و بازیکنان بزرگی دارد. نمی شود آینده را پیش بینی کرد اما من به آینده استقلال امیدوارم هستم و فکر 

می کنم این تیم اگر شرایط خوبی داشته باشد، روزهای خوبی در انتظارش خواهد بود.

در گفت وگو با مهدی امیرآبادی مطرح شد:

مهم ترین چالش فکری در استقلال چیست؟
اکبرکارگرجم: 

فکری اجازه ندهد کسی در کارش دخالت کند

 هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.

۱- رای شماره  ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۶۲۰۲مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۲۳۳ مربوط به زهرا زارعی 
فرزند علی میرزا در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت۹۵مترمربع پلاک شماره ۶ فرعی از ۶۱۵۶اصلی واقع در قم 

بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به شماره ۱۲۸۰۳ مورخ ۱۳۹۷/۰۵/۱۱ دفترخانه ۵ قم)م الف ۷۶۹۹(
۲- رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۶۱۹۷ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۲۲۱۵ مربوط به سید محمد 
حسنی زاده فرزند سیدمحمدحسن در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۶۲/۸۰ مترمربع پلاک شماره ۱۰۵۸۶ اصلی 
واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به شماره ۱۳۲۶۱مورخ ۱۳۹۵/۰۸/۱۱ دفترخانه ۸۷قم )م 

الف۷۷۰۰(
 ۳- رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۵۶۲۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۸۲۳ مربوط به حسن 
حیاتی فرزند محمد در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۴۵/۳۵ مترمربع پلاک شماره ۱۰۶۹۷/۹ اصلی واقع در قم 
بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سندقطعی ۸۵۱۴ مورخ ۹۸/۱۰/۰۳ دفترخانه ۸۲قم و سند قطعی ۱۱۲۳۰۳ مورخ 

۷۹/۰۹/۱۹ دفترخانه ۳قم )م الف ۷۷۰۵(
۴- رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۶۶۰۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۰۶۳ مربوط به مجتبی 
صراف زاده فرزند مرتضی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۸۳/۲۹ مترمربع پلاک شماره ۹۲۹۶/۱ اصلی واقع 
در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۴۶۹ صفحه ۲۰۱ به موجب سند قطعی 
به شماره ۱۱۰۱۸ مورخ ۱۳۹۲/۰۴/۰۲ دفترخانه ۷۷ قم بانضمام سهم الارث متقاضی از مالکیت صاحبه رئیس میرزائی 

جمکرانی صادره در دفتر ۲۸۸ صفحه ۳۴)م الف ۷۷۰۷(
۵- رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۶۱۹۳مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۵۲۷ مربوط به سید منصور 
حسینی فرزند سید حسن  در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۴۰/۹۹ مترمربع پلاک شماره۲۲ فرعی از ۱۰۵۴۲ 
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به شماره ۷۳۷۳ مورخ ۱۳۹۹/۰۳/۳۱ دفترخانه 

۷۶قم)م الف ۷۷۰۹(
۶- رای شماره  ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۶۵۷۳مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۲۹۷ مربوط به سعید تقی 
زاده فرزند محمد در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۷۵/۵۰مترمربع پلاک شماره ۱۱۰۰۳/۶ اصلی واقع در قم 
بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر الکترونیکی ۱۳۹۸۲۰۳۳۰۰۰۱۰۱۵۶۴۴)م 

الف ۷۷۲۰(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با 
توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته 
باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را 
اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی 
آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 

نخواهد بود
تاریخ انتشار نوبت اول:99/07/19
تاریخ انتشارنوبت دوم: 99/08/05
محمود مهدوی- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم
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عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی ایران گفت: مجلسی که امروز شکل 
گرفته، دچار خلاء هویتی است و هنوز شاکله خودش را بدست نیاورده و این بازیابی 
هویتی به هر حال ماموریت چهره های شاخص مجلس است که کنار هم بنشینند و 

مجلس را معنا بخشند و هدایت کنند. 
»محمد عطریانفر« در گفت وگو با ایرنا در باره بررسی طرح اصلاح قانون انتخابات 
ریاست جمهوری در پی چه اهدافی هستند، گفت: در حد فهم حقوقی محدودی 
که دارم طرح پیشنهادی نمایندگان مجلس را بی طرفانه بررسی کردم، احساس 
می کنم نمایندگان دچار سردرگمی بزرگی هستند. سردرگمی و حیرت به این معنا که 
نماینده ای که از حوزه انتخابیه خود وارد پارلمان می شود ابتدا باید بداند تکالیف و 

ماموریت های مهم او چیست.
معاون سیاسی پیشین وزارت کشور ادامه داد: در مقام تعریف و تشخیص نحوه 
تمشیت امر قانونگذاری، نمایندگان باید ابتدا مهمترین تکالیفی که برای رفع نیازهای 

میان مدت مردم بر دوش دارند را شناسایی کنند.
عطریانفر افزود: شیوه ورود نمایندگان محترم به موضوع انتخابات ریاست جمهوری 
و اراده تغییر یا اصلاح قانون انتخابات، دلالت روشنی بر عدم فهم روزآمد نمایندگان 
مجلس دارد چرا؟ چون وقتی مجلس نسبت به هر قانونی که در نظام اداری کشور 
جاری و ساری است بخواهد رویکرد و رویه اصلاحی در پیش گیرد، ابتدا باید قانون 
موجود را آسیب شناسی کرده و ببیند آن قانون با چه بحران ها و مشکلاتی روبرو است.
وی افزود: اگر آن مشکلات در مقام اجرا قابل حل بود، مجریان را باید مکلف به 
اقدام کنند و اگر نیست توسط قوانین متمم یا اصلاحیه آن را به یک روند بهتری 
هدایت کنند. در طول چهار دهه گذشته ۱۲ دوره  انتخابات ریاست جمهوری برگزار 
شده است. در این استمرار تاریخی تنها یک نقطه عطف مهمی در سال ۶۸ داریم که 
مقوله ریاست جمهوری را که وجه تشریفاتی نظام بود به یک وجاهت حقیقی تبدیل 
کردیم. نخست وزیری در ریاست جمهوری ادغام شد و این ادغام منطق روشن و قابل 
دفاعی هم  داشت و از ۱۳۶۸ تا به امروز که بیش از ۳۰ سال می گذرد، انتخابات با 
همه اختلاف سلیقه های سیاسی موجود بدون دغدغه حقوقی و یا ناکارآمدی قانون، 

بطور مطلوب برگزار شده و نهایتا فرد پیروز به منصب ریاست جمهوری رسیده است.
عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی ایران خاطرنشان کرد: نمایندگانی 
که این طرح را امضا کرده اند آیا می توانند اثبات کنند در این سه دهه چه اشکال و 
بن بست هایی در نحوه برگزاری انتخابات ریاست جمهوری وجود داشته که به اصلاح 
یا پیشنهاد متمم برای قانون انتخابات مبادرت کرده اند؟ به اعتقاد من پاسخ محکمه 

پسندی نخواهند داشت.
عطریانفر  اضافه کرد: نمایندگان در این طرح تلاش کرده اند به حوزه تکالیف 

و اختیارات شورای نگهبان وارد شوند و آن نهاد را مقید کنند اما در نهایت، باز امر 
تشخیص را به عهده شورای نگهبان واگذار کرده اند. فی الوقع، طرح نمایندگان 
رافع هیچ مشکلی نخواهد بود و در بر همان پاشنه نخستین خواهد چرخید و هیچ 
مساله ای را حل نمی کند و این گام، اقدام بی خاصیت است. به باور من این طرح البته 
مصوب نخواهد شد زیرا در حوزه بررسی حقوقی و شرعی شورای نگهبان، حضرات 

فقها و حقوقدانان نسبت به  بندهای مطروحه ایراد خواهند گرفت و آنرا رد می کنند.
این فعال اصلاح طلب درباره ایرادات احتمالی شورای نگهبان به طرح اصلاح قانون 
انتخابات گفت: موضوع مورد نظر فی المثل تعیین سن برای نامزدها نیست بلکه بحث 
محوری در طرح، تشخیص رجل سیاسی فرد و یا نحوه احراز مدیریت و تدبیر کلان 
نامزد انتخاباتی است که شئونی را قائل شدند و مسائلی را بار کرده اند که بالمال مرجع 
تشخیص را شورای نگهبان قرار می دهند. در حالی که این اقدام در نهایت، تحصیل 
حاصل است که شورای نگهبان در گذشته هم این کار را می کرده و بعدا هم می کند.

وی ادامه داد: قانون اساسی در این باره عناوین کلی را مطرح کرده است مثلا 
می گوید فرد باید رجل سیاسی، مدیر و مدبر باشد. در مقام تفسیر اگر بخواهیم مفهوم 
رجل سیاسی را روشن تر بیان کنیم با قانون عادی نمی شود و این از انحصارات و 
اختصاصات خود قانون اساسی است. اگر چنانچه روزگاری خبرگان قانون اساسی 
تشکیل شد و نیازمند تغییر و اصلاح قانون اساسی شدیم، این محورها می تواند در 
آنجا مورد بحث و نقد و نظر قرار گیرد که اگر الزاماتی در قانون متمم مقرر شد، طبیعی 
است که تکلیف مهمی بر دوش شورای نگهبان قرار می گیرد. در چنین موقعیتی 
است که شورای نگهبان در چارچوب مقیدتری تکلیف خودش را روشن می داند اما 

براساس قانون عادی این قید امکان تحقق نخواهد داشت.  
ارتباطی میان عملکرد مجلس و نتایج انتخابات 1400 وجود ندارد

عطریانفر درباره تاثیر عملکرد مجلس یازدهم در نتیجه انتخابات ریاست جمهوری 
۱۴۰۰ یادآور شد: روند انتخابات مجلس نسبتی با انتخابات ریاست جمهوری ندارد. 
نمایندگان مجلس از حوزه های انتخابیه متکثر انتخاب می شوند و اکثریت قاطعی 
از نمایندگان که وارد پارلمان می شوند، به ویژه در حوزه های تک نماینده ای، درگیر 
اینکه سرنوشت  مسائل محلی خود می شوند و کمتر ملی فکر می کنند. ضمن 
بسیاری از مسائل ملی ما امروزه در مجلس رقم نمی خورد. از این جهت تصور می کنم 
نباید نسبتی میان ماموریت و مسوولیت نمایندگان و امر انتخابات ریاست جمهوری 
برقرار کرد.   این فعال اصلاح طلب درباره شباهت میان مجلس پنجم و پیروزی سید 
محمد خاتمی در سال ۷۶ و مجلس یازدهم و احتمال انتخاب شدن رییس جمهوری 
اصلاح طلب در سال ۱۴۰۰ نیز گفت: آن پیروزی ارتباطی به مجلس اصولگرای پنجم 
نداشت و بسی فراتر از این قاعده عمل کرد. امروز به دلیل اینکه دولت روحانی در 

پیشبرد اهداف خود موفق نشده است. اگر چه بخش بزرگی از مسوولیت هم به دوش 
دولت نیست بلکه معضلاتی فراتر از ناکارآمدی دولت، باعث عدم موفقیت روحانی 
شده است. اما مردم و جامعه، فعلا دولت را مسوول می دانند. شرایط عمومی جامعه 

در حال حاضربه نفع دولت روحانی نیست.
عطریانفر خاطرنشان کرد: دولت و اصلاح طلبان مسوول پاسخگویی مشکلات 
هستند اما نه صد درصد. حال عمومی اصلاح طلبان در وضعیت فعلی مناسب 
نیست. به همان دلیلی که سرنوشت مجلس یازدهم با اکثریت قاطعی از اصولگرایان 
ریاست  انتخابات  در  اصولگرایان  که  کرد  بینی  پیش  تاحدی  می توان  خورد  رقم 

جمهوری حسب قاعده عمومی، دست برتر را داشته باشند. 
بزرگان مجلس آنرا هدایت کنند

عطریانفر گفت: مجلسی که امروز شکل گرفته دچار خلاء هویتی است و شاکله 
ماموریت  حال  هر  به  هویتی  بازیابی  این  است.  نیاورده  بدست  هنوز  را  خودش 
چهره های شاخص مجلس است که کنار هم بنشینند و مجلس را معنا بخشند و 
هدایت کنند. امروز آقای قالیباف به هر دلیل با رای نمایندگان مجلس رییس پارلمان 
شده است. عملکرد و مدیریت او را با شخصیت اصولگرایی چون لاریجانی که تا دیروز 
مدیریت مجلس را برعهده داشت مقایسه می کنیم، تفاوت های فاحشی میان مدل 

رفتاری و هویت بخشی آنها می بینیم.
عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی ایران ادامه داد: اگر بخواهیم از 
روسای فعلی و گذشته قضاوت درستی داشته باشیم آقای قالیباف باید زحمت بکشد 
و به جای تبلیغات بی خاصیت و سفرهای استانی که جزو وظایف رییس مجلس 
نیست، وقت خود را صرف مدیریت مناسب تر، موفق تر، روزآمدتر و بروندادتر برای 
مجلس کند. مجلس نیازمند این است که از حیرت، سردرگمی و بی هویتی نجات 
یابد. آنها باید به اولویت ها توجه کنند و برای رفع نیاز مردم به تدوین قوانین مناسب 
بپردازند. وی یادآور شد: نمی توان گفت تک تک نمایندگانی که انتخاب می شوند، 
الزاما واجد توانمندی و قابلیت فراگیر هستند اما کلیت مجلس باید دارای این ظرفیت 
و صلاحیت باشد. بنابراین کلیت مجلس از طریق نقش آفرینی چهره های شاخص 
و بهره گیری از کارشناسان مجرب و استفاده از تجارب مجالس پیشین و همچنین 

مطابق با نیاز جامعه باید برنامه های آینده خود را ترسیم کند.
مجالس اول تا پنجم هویتی ملی داشت

افزود: میان مجالسی که در چهار دهه گذشته تشکیل شده است،  عطریانفر 
مجالس اول تا پنجم قابل دفاع بمعنی الاعم کلمه هستند. آن مجالس، هویتی فراتر 
از احزاب داشتند. مجالس اول تا پنجم عموما هویت ملی داشتند. از مجلس ششم 
به بعد پارلمان ایران رفتار حزبی پیدا کرد و هدایت مجلس براساس منافع حزب حاکم 

صورت گرفت. مجلس ششم با توجه به فضای حماسی دوم خرداد که در سال های  
۷۶ تا ۷۸ وجود داشت با اکثریت مطلقی از اصلاح طلبان شکل گرفت و بعضا منافع 

جریانی را بر مسایل ملی مقدم می داشت و از این جهت آسیب دید.  
این فعال اصلاح طلب یادآور شد: از آن تاریخ تا به امروز نوعا مجالسی که تشکیل 
شده بیشتر رفتار تقنینی خود را بر مسیر تامین منافع گروهی و حزبی قرار داده که 
این پاشنه آشیل و نقطه آسیب پذیر مجلس محسوب می شود. در این باره  به همه 
گروه های سیاسی که به سمت استقرار سازوکارهای حزبی در پارلمان هستند، باید 
هشدار داد. می توان در یک موقعیتی منافع ملی را از طریق تقنین با منافع حزب 
پیروز برهم منطبق ساخت، اما زمانی می توان این انتظار را داشت که انتخابات ایران 
در پارلمان نه براساس رقابت های افراد بلکه برپایه رقابت های حزبی شکل بگیرد. 
امروز رقابت ها فردی است که البته در قبال این اتفاق، توقع داریم شورای نگهبان 
نظارت های خود را به گونه ای تدارک ببیند که حداقل دو جریان اصلی رقابت پذیر در 

عرصه سیاست ایران باحقوق برابرفعالیت کنند.

عطریانفر: مجلس دچار خلاء هویتی است
 بزرگان مجلس آن را هدایت کنند

ناصر ایمانی، تحلیلگر سیاسی اصولگرا می گوید: آیا جناح های سیاسی در مقابل مردان خبره و کارکرده ای که 
دارند و اصطلاحا دنیا دیده هستند، یک زن به عنوان کاندیدای ریاست جمهوری معرفی می کنند؟ 

همچون هر دوره انتخابات ریاست جمهوری، اینبار هم بحث کاندیداتوری زنان در انتخابات ریاست جمهوری و 
چند و چون آن از چند ماه پیش از آغاز انتخابات داغ شده و توجه ها بار دیگر به اظهار نظرات اعضای شورای نگهبان 

در این باره است.
با این حال ناصر ایمانی، تحلیلگر سیاسی اصولگرا معتقد است با اینکه شورای نگهبان باید تفسیر خود را در این 
رابطه اعلام کند اما به گفته او، در حالی که حضور زنان در مجلس شورای اسلامی یا وزارت خانه به عنوان وزیر منعی 
ندارد، جریان های سیاسی کشور هیچ کدام زنی را برای حضور در این سمت ها معرفی نمی کنند و تعداد زنان در 

مجلس هیچ گاه به بیش از ۱۰ در صد هم نرسیده است.
او همچنین می گوید که برگ برنده اصولگرایان در انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ عملکرد نمایندگان مجلس 
یازدهم است چون به گفته او، مجلس یازدهم آینه تمام نمای اصولگرایان در عرصه اجرایی و تقنینی است و نوع 

عملکرد آنها می تواند قضاوت عمومی را در پی داشته باشد.
مشروح گفت وگوی خبرآنلاین با ناصر ایمانی، تحلیلگر سیاسی اصولگرا را در ادامه بخوانید.

آقای ایمانی! تحلیل شما از فضای انتخاباتی جریان ها و گروه های سیاسی کشور چیست؟ به نظر می 
رسد برخی طیف های اصولگرا فعال شدند، فکر می کنید اگر اصلاح طلبان کاندیدای قدری برای معرفی 

نداشته باشند، فضا به سمت رقابت درون اصولگرایی در انتخابات 1400 می رود؟ 
این یک احتمال است اما بر خلاف افکار بعضی از مردم که تصور می کنند اصولگرایان حتما در انتخابات بعدی 
پیروز خواهند بود، من اصلا چنین تصوری ندارم. نمی خواهم این احتمال را نفی کنم اما اینکه قطعیتی باشد که 
حتما اصولگرایان در انتخابات بعدی به احتمال بسیار زیاد پیروز خواهند شد، نه، چنین چیزی نیست. دلایل آن هم 
کاملا روشن است؛ تحولات سیاسی در کشور ما خیلی سریع و زیاد اتفاق می افتد، شاید در کشورهای دیگر چنین 
پدیده ای نباشد )که سرعت تحولات سیاسی  انقدر زیاد باشد(؛ از طرفی دیگر وضعیت افکار عمومی در جامعه 

بخاطر مسائل مختلفی که وجود دارد و انباشت بعضی از مطالبات سیاسی و مسائل اقتصادی و نارضیاتی هایی 
که در سطح جامعه در اندازه های مختلف هست و هر نوع واگرایی که در جامعه عمومی ما ملاحظه می شود، یک 

وضعیت ناپایدار و غیر قابل پیش بینی به وجود می آورد.
هیچ تضمینی وجود ندارد که اصولگرایان پیروز انتخابات باشند

در عین حال نمی توان وضعیت جامعه را هم ۱۰۰ درصد پیش بینی کرد، ما هم در ساحت سیاسی هم در افکار 
عمومی بسیار ناپایدار هستیم! بنابراین اصلا نمی شود پیش بینی کرد که در انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ چه 
اتفاقاتی می افتد. از طرف دیگر ما این تجربه را داریم که در انتخابات ریاست جمهوری ناگهان کاندیداهایی در هفته 
های آخر مطرح شوند که حضورشان اصلا قابل پیش بینی نبوده است، درحالی که به سرعت هم توانستند نظر 
افکار عمومی را جلب کنند؛ مانند آقای احمدی نژاد در سال ۸۴ و تا حدودی هم آقای روحانی در سال ۹۲ که این 

اتفاق پیش آمد و رئیس جمهور شدند. 
با این تفاسیر اصلا نمی شود پیش بینی کرد در ماه آخر و یکی دو هفته مانده به انتخابات چه اتفاقی در جامعه 
ای که خیلی هم سیال است، میفتد. ناگهان می بینید کاندیدایی پا به عرصه می گذارد که هیچ تعلقات پر رنگ 
جناحی هم نداشته باشد و بتواند موفق شود، ممکن است یک کاندیدای که گرایش های اصلاح طلبی دارد مطرح 
شود و بتواند آرای مردم را به سمت خودش جلب کند. بنابراین هیچ تضمینی وجود ندارد که اصولگرایان حتما پیروز 

انتخابات باشند و چنین تصوری کمی عوامانه است.
وحدت اصولگرایان در انتخابات 96 واقعا شکننده بود

مجموعه اصولگرایان خیلی تاکید دارند که بتوانند همچون انتخابات ریاست جمهوری 96 به وحدت 
و تک کاندیدایی برسند. فکر می کنید این اتفاق این بار هم امکان پذیر است یا این وحدت شکننده خواهد 

بود؟
واقعیت این است که وحدتی که در انتخابات سال ۹۶ شکل گرفت واقعا وحدت شکننده ای بود، یعنی در ساعت 
های آخر این وحدت اتفاق افتاد، بنابراین می توان گفت که کاملا شکننده بود و ممکن است در انتخابات آینده هم 

این وحدت شکننده باشد و حتی احتمال شکنندگی آن بیشتر است.
شاید اصولگرایان با چند کاندیدا وارد انتخابات شوند

پس احتمال چندکاندیدایی اصولگرایان در انتخابات 1400 وجود دارد؟
بله، اگر در انتخابات مجلس یازدهم هم آن وحدت شکننده به وجود آمد بخاطر این بود که اصولگرایان دولت و 
مجلس را در اختیارنداشتند، بنابراین تلاش می کردند مجلس را در اختیار بگیرند، اما برای انتخابات ۱۴۰۰ چون 
مجلس را در اختیار دارند مقداری خیالشان راحت تر است و همین راحتی خیال می تواند موجب ضربه شود که 

مثلا هرکس برای خودش یک پرچمی علم کند. 
من نمی خواهم بگویم که این اتفاق قطعا می افتد اما این احتمال از نظر عقلانی بیشتر است، مگر اینکه با توجه 
به شرایط موجود بخواهند وحدت داشته باشند. البته شرایط انتخابات ریاست جمهوری با مجلس به کل متفاوت 
است، ماهیت آن متفاوت است؛ در انتخابات ریاست جمهوری صحبت سر انتخاب یک نفر است و در انتخابات 
مجلس صحبت از پیروزی ۲۹۰ نفر. ممکن است طیف های مختلف اصولگرا با توجه به کاندیداهایی که تایید 
صلاحیت می شوند به طور خواه ناخواه به یک کاندید برسند چون در نهایت ۴ نفر هم بیشتر تایید صلاحیت نمی 
شوند اما در مجلس می توانند همه گزینه هایشان را بیاورند اما در ریاست جمهوری اینگونه نیست و ما صحبت از ۴ 
الی ۵ نفر می کنیم و همین تعداد کمتر امکان به وحدت رسیدن را بیشتر می کند چون تعداد خیلی محدود است. 
یعنی ممکن است که خود موضوع، اصولگرایان را مجبور کند تا به وحدت برسند؛ اما امکان به وحدت نرسیدنشان 

هم وجود دارد یعنی اصولگرایان این مشکل را دارند و مقداری وحدتشان، وحدت شکننده ای است. 
فکر می کنید برگ برنده اصولگرایان در انتخابات 1400 چیست؟ بحث هایی بعد از انتخابات مجلس 

یازدهم بود که انتخابات 1400 متاثر از عملکرد مجلس یازدهم خواهد بود. فکر می کنید با توجه به 
عملکردی مجلس یازدهم تا این زمان داشته می شود میزان مشارکت و اقبال عمومی را پیش بینی کرد؟

عملکرد مجلس یازدهم برای اصولگرایان و در انتخابات ۱۴۰۰ برگ برنده است، چون مجلس فعلی آینه تمام 
نمای اصولگرایان است، چون تمام اصولگرایان جمع شده اند و وحدت کرده اند و کسانی که به مردم معرفی کرده 
اند همین هایی هستند که شما در مجلس می بینید، بنابراین این مجلس ماحصل آنچیزی است که ما به نام جریان 
اصولگرایی در کشور می شناسیم.  بنابراین عملکرد این مجلس، عملکرد واقعی اصولگرایان در صحنه اجرایی، 
تقنینی و اداره یکی از بزرگترین نهاد های کشور یعنی مجلس است؛ بنابراین هر عملکردی که این مجلس داشته 
باشد قاعدتا در اینکه اصولگرایان بخواهند در انتخابات ۱۴۰۰ به مردم بگویند که عملکرد ما این است و به کاندید 
ما رأی دهید، بسیار مؤثر است. اما در مورد اینکه عملکرد مجلس چگونه است، باید صبر کرد چون چندماه بیشتر 

از عملکرد آن نمی گذرد. 
یعنی هنوز نمیتوان از عملکرد این مجلس تحلیلی ارائه داد؟

خیر، نیاز به تحلیل ندارد چون خواهیم دید. 
دست جناح های سیاسی برای معرفی کاندیدای زن باز نیست

این روزها بحث حضور کاندیداهای زن در کشور داغ شده، بعضی از چهره های اصولگرا هم از این 
موضوع استقبال کردند و گفتند که اگر شرایط قانونی آن مهیا باشد اصولگرایان هم می توانند کاندیدای 

زن معرفی کنند. نظر شما در این باره چیست؟
هر بار  و در هر دوره انتخابات ریاست جمهوری موضوع حضور کاندیدای زن مطرح می شود اما پیش از هر چیز 
شورای نگهبان باید یکبار آن را تفسیر و حل کند؛ چون شورای نگهبان مسائل فقهی و حقوقی برای این تفسیر دارد 
و قبلا هم در این باره صحبت کرده اند. نمی خواهم بگویم که من در این مورد نظر منفی دارم، بلکه می خواهم 

بگویم مسائل مختلفی وجود دارد که باید بررسی شود. 
باید این مساله را یکبار حل کنیم که آیا زنان می توانند کاندیدای ریاست جمهوری شوند یا خیر! اگر تفسیر شورای 
نگهبان این باشد که زنان می توانند کاندیدای ریاست جمهوری شوند، من تصور نمی کنم که هر دو جناح سیاسی 
ما هم خیلی دستشان باز باشد که بخواهند یک زن را به عنوان کاندید ریاست جمهوری معرفی کنند؛ همین حالا 
هم ما برای نمایندگی مجلس زنان محدودیتی نداریم اما عملا تعداد نمایندگان زن در مجلس ۱۰ درصد هم نمی 
شود، تازه نماینده مجلس نمی خواهد کار اجرایی انجام دهد بلکه می خواهد روی صندلی بنشیند و قانون تصویب 
کند؛ تعداد زنان در همه ادوار مجلس به ۱۰ درصد هم نمی رسده و حتی زمانی که جناح های سیاسی می خواهند 

کاندیدا معرفی کنند نهایت ۳ الی ۴ نفر زن در لیست خود دارند.
جناح های سیاسی چند زن می شناسند که در قد و قواره ریاست جمهوری باشد؟

ما چند وزیر زن در دولت اصلاح طلب فعلی داریم؟ یا داشتیم؟ هیچ. در دولت پیشین هم که آقای احمدی نژاد 
تابوشکنی کرد و برای اولین بار در تاریخ بعد از انقلاب  یک زن را برای وزرات معرفی کرد اما بعد از مدتی او را بر 
کنار کرد. بنابراین در وزارت خانه که بخش کوچک اجرایی در قیاس با رئیس جمهور است، عملا این اتفاق نیفتاده 
است.  موضوع این است که الان سدی به نام تفسیر قانون اساسی داریم و همه می خواهند این سد را بشکنند؛ 
مثلا فرض کنید که این سد نباشد و شورای نگهبان فردا بگوید که زنان می توانند کاندیدای ریاست جمهوری شوند، 
)الان چون این سد وجود دارد همه می خواهیم این سد را بشکنیم چون همه از وجود مانع بدشان می آید(، آیا 
جناح های سیاسی یا مستقل ها در مقابل مردان خبره و کارکرده ای که دارند و اصطلاحا دنیا دیده هستند، یک 
زن را معرفی می کنند؟ همین جریان اصلاح طلب چند زن دارد که در قد و قواره یک رئیس جمهور درقیاس با 
مردان باشد؟ همینطور جریان اصولگرا! می خواهم بگویم که امکان این کار به لحاظ عملی خیلی ضعیف است ولو 

اینکه منع قانونی نداشته باشد.

ناصر ایمانی، تحلیلگر سیاسی اصولگرا :

مجلس یازدهم آینه تمام نمای اصولگرایان است

یک دیپلمات پیشین ترخیص سریع ترامپ از بیمارستان را تاکتیکی پر مخاطره 
عنوان کرد و گفت: اینکه ترامپ ظرف چند روز آینده مجبور به بازگشت بیمارستان 

نشود، قطعی نیست. 
»کوروش احمدی« در گفت وگو با ایرنا، درباره تاثیر ابتلای دونالد ترامپ به ویروس 
کرونا بر روند انتخابات ریاست جمهوری آمریکا گفت: تاکنون و با داده های موجود 
نمی توان گفت که کرونای ترامپ تاثیر عمده ای بر روند مبارزات انتخاباتی داشته 
است. اگر همانطور که پزشک کاخ سفید مدعی است، ترامپ بهبود یافته و به کار 
برگشته باشد، این اپیزود می تواند در هیاهوی انتخابات تقریبا به فراموشی سپرده 

شود.
وی ادامه داد: اگر بیماری ترامپ، موجب نوعی از سمپاتی و همبستگی در بخشی 
از مردم نسبت به ترامپ شده باشد، می توان انتظار داشت که با توجه به حساسیت 

شدید و درجه قطبی بودن فضا، چنین حسی به زودی زائل شود.
کارشناس ارشد مسائل آمریکا افزود: سوال اصلی این است که آیا واقعا ترامپ 
معالجه شده است یا خیر. حال یک بیمار کرونایی طی نزدیک به ۱۰ روز چندین بار 
فراز و فرود دارد. حال بیمار یک روز ممکن است کاملا خوب باشد و روز بعد رو به 
وخامت بگذارد. بنابراین تا حدود یک هفته دیگر هیچ چیز در مورد وضعیت سلامتی 

ترامپ قطعی نیست.
ترامپ در زمره آسیب پذیرترین ها در برابر ویروس کرونا است  

احمدی با اشاره به وضعیت جسمی ترامپ تصریح کرد: ترامپ به عنوان یک فرد 
۷۴ ساله و چاق در زمره آسیب پذیرترین ها در برابر ویروس کرونا است. نکته مهم در 

مورد ترامپ که مورد توجه است، این است که پزشک کاخ سفید حاضر نشد به سوال 
خبرنگاران در مورد نتیجه ایکس ری سینه و اسکن ریه های ترامپ جواب دهد.

به گفته این تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی، از پاسخ مبهم پزشک کاخ 
سفید چنین استنباط شد که در مقطعی اکسیژن خون ترامپ به زیر ۹۰ رسیده که 
حاکی از جدی بودن بیماری اوست. لیست داروهایی که به ترامپ داده شده، به ویژه 

دگزامتازون، حاکی از درگیر بودن ریه رئیس جمهور آمریکا است.
وی با اشاره به بازگشت ترامپ به کاخ سفید خاطرنشان کرد: ترامپ در جریان 
به  احتمالا  و  نشان دهد  را شکست ناپذیر  تا خود  بیمارستان کوشید  از  ترخیص 

پزشکش نیز دستور داده تا چیزی در مغایرت با نمایش او اظهار نکند.
مناظره بعدی در 15 اکتبر برای ترامپ بسیار مهم است

احمدی درباره میزان ریزش آرای ترامپ در انتخابات یا تردید بیشتر آرای خاکستری 
نتایج  را ملاک قرار دهیم،  اگر نظرسنجی ها  ابراز داشت:  او  به  برای رای ندادن 
نظرسنجی هایی که بعد از اعلام خبر بیماری ترامپ انجام شده، نشاندهنده تغییر 

چندانی در روند موجود نیست.
وی با تشریح آرای بایدن و ترامپ بیان کرد: بایدن همچنان مطابق نظرسنجی های 
مختلف بین ۸ تا ۱۴ درصد در سطح ملی جلوتر از ترامپ است و در ایالات حساس 
مانند فلوریدا، پنسیلوانیا، ویسکانسین، آریزونا، کارولینای جنوبی و شمالی و حتی در 

مواردی در اوهایو جلوتر است.
به گفته این دیپلمات پیشین، به خاطر همین عقب بودن در نظرسنجی ها، مناظره 
بعدی در ۱۵ اکتبر برای ترامپ بسیار مهم است. این درحالی است که بایدن برای 

شرکت در این مناظره شرط و شروط می گذارد.
تلاش ترامپ تظاهر به سوپرمن بودن است

احمدی اظهار داشت: مبتلا شدن ترامپ باید به عینه ثابت کرده باشد که جهان بینی 
او در مورد ویروس کرونا و جدی نگرفتن آن توسط او کاملا اشتباه بوده است.  همین 
جهان بینی که گریبان خود او را هم گرفت، در مرگ حدود ۲۱۰ هزار آمریکایی به علت 

کرونا نقش داشته و حداقل بخشی از این مرگ ها قابل اجتناب بوده است.
وی افزود: این قاعدتا باید درسی باشد که ممکن است کسانی از رای دهندگان از 
بیماری ترامپ گرفته باشند و به این دلیل بیماری ترامپ ممکن است بخشی از آرای 
خاکستری را از ترامپ دور کند. البته توانایی بایدن در توجه دادن به رای دهندگان 

هم مهم است.
کارشناس ارشد مسائل آمریکا درباره تاثیر بهبودی ترامپ بر انتخابات هم عنوان 
کرد: تلاش ترامپ از ابتدای ابتلا به بیماری تظاهر به سوپرمن و شکست ناپذیر بودن و 
نترسیدن از کرونا بوده است. طرفداران او نیز به اشکال مختلف او را در رینگ بوکس 
یا کشتی کج تصویر کرده اند که در حال شکست حریف غول پیکری بنام ویروس کرونا 

است.
ابتلای ترامپ موجب تغییری در سیاست او در قبال کرونا نشده است

احمدی با بیان اینکه آن نمایش ها صرفا به دلایل سیاسی و انتخاباتی است و 
هیچ پایه و اساس علمی ندارد، گفت: ترخیص سریع ترامپ از بیمارستان تاکتیکی 
پر مخاطره است. قطعی نیست که او ظرف چند روز آینده مجبور به بازگشت به 

بیمارستان نشود. پایگاه رای او شیفته این نوع رفتارهای ترامپ است.

از  درصد  حدود ۱۰  بر  مثبتی  اثر  نیست  معلوم  تاکتیک  این  کرد:  اضافه  وی 
رای دهندگان که هنوز تصمیم نگرفته اند، داشته باشد. به ویژه زنان که درصد قابل 
توجهی از آنها همیشه نسبت به ترامپ تردید داشته اند، بیشتر از مردان معتقد به لزوم 

جدی گرفتن ویروس کرونا هستند.
این تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی در پاسخ به این سوال که آیا ابتلای 
ترامپ به کرونا، تغییری در سیاست های دولت آمریکا در مواجه با آن داشته است؟ 
اظهار داشت: نمایش ترخیص ترامپ از بیمارستان، اقدام او به برداشتن ماسک 
قبل از ورود به داخل کاخ سفید، اظهارات او در توئیتر، اظهارات حامیان و مشاوران 
او و بسیاری نشانه های دیگر، حاکی از آن است که ابتلای ترامپ موجب تغییری در 

سیاست او در قبال بیماری نشده است.
ترامپ درباره ایران تغییر سیاست نمی دهد

احمدی با تاکید بر اینکه رهبران اقتدارگرا معمولا از تحولات درس نمی گیرند، 
تصریح کرد: آنها همواره فکر می کنند عدول از سیاست هایشان در حکم ضعف نشان 
دادن خواهد بود. به نظر می رسد همچنان سیاست و بازار و اقتصاد و نه داده های 
علمی و تخصصی مبنای نگرش و تصمیم گیری های ترامپ در قبال ویروس کرونا 

خواهد بود.
وی درباره سیاست دولت ترامپ نسبت به ایران در مدت زمان باقیمانده تا انتخابات 
ریاست جمهوری این کشور خاطرنشان کرد: بسیار بعید است که در زمان باقی مانده 
تا انتخابات تغییری در سیاست های دولت ترامپ در قبال ایران رخ دهد و امکانی برای 

اقدامی وجود داشته باشد.

کوروش احمدی کارشناس ارشد مسائل آمریکا:

ترخیص سریع ترامپ از بیمارستان تاکتیکی پرمخاطره است
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هرکه گوش به گفته سخنگویی دهد، در واقع او 
را پرستیده است. اگر ]آن سخنگو[ از خدا بگوید، 
خدا را پرستیده و اگر از شیطان بگوید، شیطان را 

پرستیده است.

شنبه -نوزدهم مهر 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5132

گزیده تحف العقول، ص 63

طرح:محمدعلی رجبی

قدیما مهریه ۱۴  تا سکه بود! الانم یه دونش ۱۴ تومنه!

جان باختگان کرونا در کشور به بیش از 28 هزار نفر رسید
سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: تاکنون ۴۹۲ هزار و ۳۷۸ نفر در کشور به طور قطعی 
به ویروس کرونا مبتلا شده و با فوت ۲۱۰ نفر از بیماران مبتلا به کرونا در ۲۴ ساعت گذشته، تعداد جان باختگان 
کرونا در کشور به ۲۸ هزار و ۹۸ نفر رسیده است. سیما سادات لاری روز جمعه درباره آخرین آمار مبتلایان قطعی 
به ویروس کرونا و موارد فوت ناشی از ابتلا به کووید ۱۹ در کشور بیان کرد: از دیروز تا امروز ۱۸ مهر ۱۳۹۹ و بر 
اساس معیارهای قطعی تشخیصی، ۴ هزار و ۱۴۲ بیمار جدید مبتلا به کووید۱۹ در کشور شناسایی شد که یک 
هزار و ۷۸۷ نفر از آنها بستری شدند. با این حساب، مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور به ۴۹۲ هزار و ۳۷۸ نفر 
رسید.وی افزود: متاسفانه در طول ۲۴ ساعت گذشته، ۲۱۰ بیمار کووید ۱۹ جان خود را از دست دادند و مجموع 
جان باختگان این بیماری به ۲۸ هزار و ۹۸ نفر رسید.معاون وزیر بهداشت گفت: خوشبختانه تاکنون ۴۰۱ هزار 
و ۳۷۹ نفر از بیماران، بهبود یافته یا از بیمارستان ها ترخیص شده اند. همچنین ۴۳۹۲ نفر از بیماران مبتلا به 
کووید۱۹ در وضعیت شدید این بیماری تحت مراقبت قرار دارند.لاری ادامه داد: تاکنون چهار میلیون و ۲۵۷ 

هزار و ۷۶۶ آزمایش تشخیص کووید۱۹ در کشور انجام شده است.

آیت الله علوی بروجردی به کرونا مبتلا شد
دفتر آیت الله علوی بروجردی با صدور اطلاعیه ای ضمن اعلام ابتلای آیت الله سیدمحمدجواد علوی 
بروجردی به بیماری کرونا حال این اساتید برجسته حوزه علمیه قم را خوب دانست. در این اطلاعیه که عصر 
روز چهارشنبه در صفحه رسمی دفتر آیت الله بروجردی در شبکه های اجتماعی منتشر شده، آمده است که به 
اطلاع عموم مؤمنین میرساند در پی احساس کسالت حضرت آیت الله علوی بروجردی از روز پنجشنبه ۹ مهر و 
مثبت شدن تست کرونا ایشان در روز دوشنبه، با توجه به تشخیص پزشکان محترم در قرنطینه خانگی به سر می 

برد.این اطلاعیه افزوده است: لازم به ذکر است در حال حاضر، حال عمومی ایشان خوب است.

عذرخواهی ظریف از یک عکاس 
وزیر خارجه از یکی از عکاس های کشورمان که در صفحه توییترش از او به خاطر استفاده از عکس استاد 
شجریان بدون کسب اجازه انتقاد کرده بود، عذرخواهی کرد. این مطلب با واکنش وزیر امور خارجه کشورمان 
روبرو شد و ظریف در پاسخ به توییت این عکاس خطاب به وی نوشت:در ملاقاتی بودم که خبر درگذشت استاد 
را شنیدم. بلافاصله پس از ملاقات، با وزیر خارجه انگلیس تماس تلفنی داشتم.در مسیر متنی را آماده کردم.می 
خواستم همراه یک قطعه زیبا از استاد، متن را در اینستاگرام بگذارم. فرصت نشد.عکسی در موبایلم بود، همان 

را گذاشتم. کراپ هم نکردم.ببخشید. 

بستری بیماران غیر اورژانسی در بیمارستان ها؛ ممنوع 
معاون وزیر بهداشت گفت: به علت مراجعه بالای بیماران کرونایی، پذیرش بیماران غیر اورژانسی چه برای 
عمل های جراحی و چه برای درمان های معمولی در بیمارستان ها ممنوع شد.دکتر ایرج حریرچی افزود: با توجه 
به اوج بیماری در کشور و ابتلای بیش از ۴ هزار نفر در روز و همچنین فوت بیش از دویست نفر در روز به روسای 
دانشگاه های علوم پزشکی اجازه داده شده است از ظرفیت بیمارستان های خصوصی و عمومی غیردولتی 
برای بیماران کرونایی استفاده کنند و همچنین با دستور مقام معظم رهبری صد درصد ظرفیت بیمارستان های 
نیرو های مسلح نیز در اختیار ستاد کرونا قرار گرفت. وی گفت: با همکاری وزیر رفاه بنا شد از بیمارستان های 
سازمان تامین اجتماعی نیز کمک بگیریم و کلینیک های تنفسی به صورت ۲۴ ساعته برای بیماران سرپایی در 

دانشگاه های علوم پزشکی ایجاد شود.

فوت 14 بیمار مبتلا به کرونا در قم 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان با اشاره به آخرین وضعیت شیوع بیماری کرونا در قم گفت: در ۲۴ ساعت 
گذشته و تا ساعت ۱۴ دیروز، متاسفانه ۱۴ بیماری که تست کرونایشان مثبت بوده، جان خود را از دست دادند.
دکتر محمد رضا قدیر افزود: در حال حاضر ۷۷۱ نفر مشکوک به کرونا در بیمارستان های استان بستری هستند 
که حال ۱۴۴ نفر آن ها وخیم است. وی با بیان اینکه در ۲۴ ساعت گذشته ۱۷۹ نفر در اورژانس مراکز درمانی 
قم با تشخیص احتمالی و مشکوک به کرونا بستری شدند گفت: از این تعداد ۹۳ نفر در بخش های بیمارستان ها 
بستری شدند. رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان افزود: ۶۵ نفر از کل بیمارانی که در روز های گذشته بستری 

بودند، مرخص شدند.

نرگس محمدی از زندان آزاد شد
 رییس کل دادگستری استان زنجان از آزادی نرگس محمدی خبر داد.به گزارش قوه قضاییه، حجت الاسلام 
والمسلین صادقی نیارکی رییس کل دادگستری استان زنجان در این باره، گفت: مجازات این فرد با استفاده از 
قانون اخیرالتصویب کاهش مجازات حبس، تقلیل یافت و از زندان آزاد شد.وی با بیان اینکه دادگاه در مورد این 
محکوم اعمال تخفیف کرد و با رافت اسلامی آزاد شد، افزود: نرگس محمدی ده سال مجازات حبس لازم الاجرا 
داشت که با استفاده از قانون کاهش مجازات حبس و موافقت دادگاه، میزان حبس وی به هشت و نیم سال 

کاهش پیدا کرد و با پایان محکومیت هشت سال و نیم حبس، چهارشنبه شب گذشته از زندان آزاد شد.

کنایه آشنا به قالیباف: »شو آف« کرد
حسام الدین آشنا، مشاور رئیس جمهور در توئیتی در واکنش به بازدید قالیباف از بیماران کرونایی نوشت: 
اشکال فقط به کسی که بر خلاف مقررات و مصوبات شوآف می کند، وارد نیست. اشکال به مسئولانی هم هست 
که علیرغم اطلاع از نادرستی عمل و بدون مجوز او را همراهی و در پایان از او تشکر می کنند. اشکال به سازمانی 

هم هست که بر خلاف وظایف و صلاحیت های خود عمل کرده و برای او رپرتاژ آگهی می سازد.

معاون خدمات شهری شهرداری قم :

پیام های سامانه ۱37نباید بدون پاسخ 
و پیگیری باقی بماند 

معاون خدمات شهری شهرداری قم گفت: سامانه ۱۳۷راهی برای جلب 
اعتماد عمومی توسط شهرداری است و  حتی یک پیام در این سامانه نباید 

از سوی دستگاه های خدماتی بدون پاسخ و پیگیری باقی بماند..
سید امیر سامع در جلسه هفتگی هم اندیشی معاونت خدمات شهری 
شهرداری قم که با حضور معاون و مدیران این حوزه به صورت ویدئو کنفرانس 
از  یکی  شهر  سطح  در  موذی  حیوانات  وجود  داشت:  اظهار  شد،  برگزار 
مسائلی است که موجب ناراحتی شهروندان می شود. معاون خدمات شهری 
شهرداری قم با اشاره به تلاش شهرداری برای جمع آوری سگ های ولگرد، 
ادامه داد: از طرفی دستگاه های دیگر هم باید به وظایف خود عمل کرده و 
این موضوع از مبدأ کنترل شود. سامع گفت: اینکه یک کارخانه تولیدکننده 
مواد غذایی پسماند خود را در حریم شهر رها کرده و موجب زاد و ولد حیوانات 
ولگرد شود، در نهایت برای شهروندان و شهرداری دردسر ایجاد می کند. وی 
با اشاره به تماس شهروندان با سامانه ۱۳۷ درباره سگ های ولگرد، افزود: 
شهروند مشکلات ما را در این زمینه نمی داند و از آزار این حیوانات گلایه دارد 
که باید حق را به شهروندان داده و با مشارکت سازمان های مردم نهاد بیشترین 
جمع آوری از سطح شهر صورت بگیرد. معاون خدمات شهری شهرداری قم با 
اشاره به اینکه سامانه ۱۳۷ یکی از مظاهر مشارکت مردمی است، ادامه داد: 
بسیاری از موضوعاتی که شهروندان در این سامانه مطرح می کنند مرتبط با 
منافع عمومی است که باید این مسئله را قدر دانسته و بهترین پاسخگویی 
را داشته باشیم. سامع خاطرنشان کرد: سامانه ۱۳۷راهی برای جلب اعتماد 
عمومی توسط شهرداری است و  حتی یک پیام در این سامانه نباید از سوی 
دستگاه های خدماتی بدون پاسخ و پیگیری باقی بماند. وی در بخش دیگری 
از سخنانش به مدیریت سبز شهر اشاره کرد و گفت: از جمله مراکزی که در 
مسیر انرژی صفر شدن تلاش می کند، مرکز مطالعات و تولیدات سازمان 
پارکها و فضای سبز است که از نظر شاخص های مختلف در حال تبدیل شدن 
به یک گلخانه انرژی صفر و پسماند صفر است. وی اضافه کرد: باید با استفاده 
از سیستم های نوین طراحی هایی انجام شود تا در آینده بوستان غدیر به یک 

بوستان انرژی صفر تبدیل شود.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد:

ایجاد مزرعه خورشیدی 
در بوستان غدیر

مرکز  گفت:  قم  شهرداری  سبز  فضای  و  ها  پارک  سازمان  مدیرعامل 
تولیدات، تحقیقات و آموزش سازمان با انجام اقداماتی مانند ایجاد مزرعه 
خورشیدی، در حال تبدیل شدن به یک مرکز انرژی صفر و پسماند صفر 
است.  پیام جوادیان در جلسه هم اندیشی مدیران حوزه خدمات شهری 
شهرداری قم که در معاونت خدمات شهری برگزار شد با اشاره به تلاش 
برای ایجاد یک مرکز تحقیقات انرژی صفر و پسماند صفر، اظهار کرد: در 
حال حاضر در مرکز تولیدات، تحقیقات و آموزش سازمان پارک ها و فضای 
سبز شهرداری قم فرایند ۸۵ درصدی بازیافت و بازچرخانی کوزه های گل 
صورت می گیرد. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم 
افزود: ما در این مرکز از یک کوزه پلاستیکی پنج یا ۶ بار و از یک کوزه سفالی 
گل بیش از دو بار استفاده می کنیم که این کوزه ها از سطح شهر جمع آوری 
می شوند. جوادیان به فرآیند تولید چیبس چوب در این مرکز اشاره کرد و 
گفت: تمام سرشاخه های مناسب از سطح شهر جمع آوری شده و برای تهیه 
چیبس چوب به این مرکز منتقل می شود. وی ادامه داد: همچنین در این 
مرکز علاوه بر کمپوست، خاک های مناسب و مغذی تولید می شود تا در این 
زمینه هم به خودکفایی برسیم. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز 
شهرداری قم به تولید بذر گل اشاره کرد و گفت: به منظور صرفه جویی در 
هزینه ها از بسیاری از گل ها سطح شهر بذرگیری انجام می شود و بذر سبز 
را به پیمانکاران تحویل می دهیم. جوادیان با اشاره به ایجاد یک نیروگاه ۵۰ 
کیلوواتی تولید انرژی خورشیدی در مرکز تحقیقات سازمان پارک ها و فضای 
سبز شهرداری قم، اظهار داشت: به دنبال ایجاد یک مزرعه خورشیدی در 

بوستان غدیر هستیم تا این مرکز به یک مرکز انرژی صفر تبدیل شود.

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم :

طرح مدیریت سبز در شهرداری قم 
اجرا می شود

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم از پایش سازمان های 
شهرداری قم بر مبنای شاخص های مدیریت سبز خبر داد. سید عبدالله 
میرابراهیمی در جلسه هم اندیشی مدیران حوزه خدمات شهری شهرداری 
قم که در معاونت خدمات شهری برگزار شد با اشاره به اجرای طرح مدیریت 
داشت:  اظهار  قم،  شهرداری  وابسته  مجموعه های  و  سازمان ها  در  سبز 
در گام نخست سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم از این 
منظر مورد بررسی کارشناسان مدیریت پسماند و محیط زیست قرار گرفت. 
سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با اشاره به اینکه این طرح 
موجب فرهنگ سازی برای مدیریت بهتر انرژی و پسماند خواهد شد، افزود: 
در سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم نکات اصلاحی برای 
مدیریت بهتر با همکاری کارشناسان سازمان تدوین شد. میرابراهیمی با 
اشاره به اینکه کارگروه مدیریت سبز باید در تمام سازمان ها و زیرمجموعه های 
بسیاری  جلسات  همین  قالب  در  داد:  ادامه  شود،  ایجاد  قم  شهرداری 
موضوعات رصد شده و نواقص روشن می شود. وی با اشاره به اینکه گام 
نخست در مدیریت سبز در حیطه پسماند کاهش تولید زباله است، افزود: 
در گام بعدی موضوعاتی مانند تفکیک و مدیریت پسماند ویژه اهمیت پیدا 
می کند. سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم به ماده ۳۸ قانون 
برنامه ششم توسعه اشاره کرد و گفت: طبق این قانون تمام دستگاه  ها وظیفه 

دارند برنامه های مدیریت سبز را در حیطه مسئولیت خود اجرایی کنند.

باحکم  دکتر سقائیان نژاد :

وحید نیا سرپرست اداره کل تشخیص 
و وصول درآمد شهرداری قم شد

شهردار قم طی حکمی، محمد وحیدنیا را به عنوان سرپرست اداره کل 
تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم منصوب کرد.

به گزارش شهرنیوز، دکترسید مرتضی سقائیان نژاد در حکمی محمد 
وحیدنیا را به سرپرستی اداره کل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم 
منصوب کرد. در این حکم آمده است: »نظر به مراتب تعهد و تجارب اجرایی 
جنابعالی به موجب این حکم به عنوان سرپرست اداره کل تشخیص و 
وصول درآمد شهرداری قم منصوب می شوید«. شهردار قم در ادامه این 
حکم تاکید کرد: » اهتمام به پیگیری سیاست های کلان شهرداری در 
حوزه اقتصاد شهری، پایش مستمر منابع درآمدی مبتنی بر آینده نگری، 
شناسایی منابع درآمدی جدید و پایدار، اتخاذ تدابیر لازم برای جذب و 
وصول به موقع منابع درآمدی مبتنی بر استیفای حقوق شهرداری در 
چارچوب قوانین و مقررات مرتبط، ضمن هماهنگی و همسویی با سایر 
برنامه  و   ۱۴۱۴ قم  چشم انداز  سند  چارچوب  در  شهرداری  حوزه های 

راهبردی ۱۴۰۰ مورد تاکید و انتظار است«.

 استاندار قم با اشاره به شیوع موج جدید کرونا در این استان و افرایش تعداد 
مبتلایان، بستری شدگان و فوتی های این بیماری گفت: با توجه به صعودی 
کلیه  پزشکی  علوم  دانشگاه  درخواست  به  بنا  قم  در  کرونا  وضعیت  بودن 
محدودیت هایی که طی یک هفته گذشته جاری و ساری بوده تا یک هفته دیگر 

نیز ادامه خواهد داشت. 
و  هماهنگی  پیشگیری،  ستاد  جلسه  در  چهارشنبه  روز  سرمست  بهرام 
فرماندهی عملیات پاسخ به بحران در تالار کرامت استانداری اظهار داشت: 
طبق گزارش علوم پزشکی و همچنین سازمان های دیگر استان محدودیت 
های اعمال شده طی یک هفته گذشته در قم باید در هفته پیش رو نیز به اجرا 

گذاشته شود.
سرمست با بیان اینکه موج تازه کرونا در این استان در حال کنترل می باشد 
گفت: در صورت تداوم محدودیت ها و رعایت پروتکل های بهداشتی از سوی 

مردم می توانیم از این موج نیز عبور کنیم.
انجام نظارت های لازم توسط دستگاه های اجرایی  استاندار قم ضرورت 
و اتحادیه های صنفی را مورد توجه قرار داد و افزود: همراهی مردم مهمترین 
رکن در امر مبارزه با کرونا به شمار می آید و از جامعه در این خصوص انتظارهای 

زیادی وجود دارد.
استاندار قم با بیان اینکه نیت ها و کمک های مردمی باید به صورت مومنانه 
و مواسات برای کمک به اقشار آسیب پذیر، نیازمندان و حمایت از کادر درمان 
و پزشکی اختصاص داده شود گفت: کمیته های چندگانه ای که در این زمینه 
تشکیل شده نیز باید به وظایف خود عمل نمایند و هیات ها و مواکب نیز برای 
به  را  ها  این کمک  و شهادت  ایثار  فرهنگ  و  ارزش های عاشورا  پاسداشت 

محرومان برسانند.
فعالیت های نظارتی باید فراتر از مسئولیت های سازمانی باشد

سرمست در بخش دیگری از سخنان خود با تاکید بر اینکه مقابله با کرونا 
وظیفه یک دستگاه خاص نیست  و فعالیت نکردن دستگاه ها نیز به هیچ وجه 
قابل پذیرش نمی باشد یادآور شد: همه اقدام ها و فعالیت های نظارتی باید 
فراتر از مسئولیت های سازمانی باشد چرا که دوره ای که در آن قرار داریم دوره 
خدمت به مردم می باشد، و اگر حتی یک فرد کمتر آسیب ببیند علاوه بر اجر و 
پاداش اخروی به لحاظ وجدانی نیز می تواند یک رضایتمندی به همراه داشته 

باشد.
وی با بیان اینکه در دوران کرونا کار گروه های جهادی و خیران سلامت که 
در خارج از وظایف سازمانی خود در عرصه مقابله با این بیماری حضور پیدا 
کردند ارزش بالایی دارد افزود: ما از این گروه ها تجلیل کردیم چرا که دستگاه 
برتر واقعی آنها هستند و دستگاه اجرایی اگر خدمتی هم می کنند در حقیقت 

وظیفه خود را انجام می دهند.
وی ادامه داد: جبهه سلامت و کادر بهداشت و درمان که با پول مملکت 
آموزش دیده و تربیت شدند نیز امروز باید به داد مردم برسند البته این به معنای 
قدرنشناسی از آنها نیست، بلکه به معنای وظیفه شناسی است ما وظیفه داریم 

در این شرایط سخت در کنار مردم باشیم و از ظرفیت ها استفاده کنیم.

باید حساسیت های اجتماعی در مورد کرونا افزایش یابد
معاون سیاسی امنیتی اجتماعی استانداری قم نیز در این جلسه با اشاره 
به اهمیت موضوع افزایش حساسیت های اجتماعی در مورد کرونا گفت: در 
جلسه اخیر شورای اطلاع رسانی استان ۲ کمیته تحت عنوان محتوا با مسئولیت 
اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی و همچنین کمیته عملیات روانی با محوریت 
معاونت اجتماعی نیروی انتظامی شکل گرفت. بیژن سلیمان پور افرود: تمام 
تلاش ما این است که از این طریق بتوانیم حساسیت های اجتماعی را بالا ببریم 
ولی نیازمند همکاری و همیاری تمام دستگاه ها و نهادها هستیم. سلیمان پور 
همچنین موضوع اطلاع رسانی در خصوص کرونا از طریق تلفن همراه و به 
شکل پیام صوتی و تصویری را یادآور شد و افرود: این اقدام چون نیازمند کسب 
موافقت وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی است و استان ها در صورت 
نیاز باید از ستاد ملی مبارزه با کرونا مجوز بگیرند، در صورت صلاحدید استاندار 
ما برای گرفتن این مجوز مکاتبه ای را با دبیر امنیتی انتظامی کشور خواهیم 
داشت. معاون استاندار قم با اشاره به نیاز حوزه اطلاع رسانی استان به پشتیبانی 
مالی گفت: این موضوع در جلسه شورای اطلاع رسانی استان مطرح شده و یک 
مصوبه نیز داشتیم و به سازمان مدیریت و برنامه ریزی هم ابلاغ کردیم. فرماندار 
قم نیز در این جلسه با طرح یک پیشنهاد در رابطه با چگونگی تامین مالی حوزه 
اطلاع رسانی استان خاطر نشان کرد: با دستور استاندار و تصویب ستاد ملی 
مبارزه با کرونا یک درصد از بودجه جاری دستگاه های اجرایی مختلف برای 
موضوع هایی مانند تغییر سبک زندگی و تولید محتوای فرهنگی اختصاص پیدا 
کند. مرتضی حیدری تصریح کرد: به این شیوه می توانیم حوزه اطلاع رسانی و 
تبلیغات را در خصوص کرونا که در حال حاضر مهمترین مساله استان است غنی 

کنیم و حتی مطبوعات را پشتیبانی نموده و فضای مجازی را نیز فعال کنیم.

استاندار قم اعلام کرد؛

محدودیت های کرونایی یک هفته دیگر تمدید شد 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:

عادی انگاری کرونا در بین مردم خطرناک است
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت :عادی انگاری کرونا در بین مردم خطر بزرگی است و نباید شرایط 

برای مردم عادی شود
دکتر محمدرضا قدیر در جلسه ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ به بحران استان 
قم اظهارداشت :رعایت پروتکل های بهداشتی و زدن ماسک در استان تنها به ۶۰ درصد رسیده است، ۳۰ 
درصد جامعه هنوز زیر بار قانون نمی روند از همین رو سازمان های متولی باید نظارت های لازم را تشدید 
کنند وی افزود :از عملکرد برخی اصناف در رعایت محدودیت های اعمال شده در استان قدردانی می کنیم 
اما در این میان برخی اصناف هیچ همکاری با مرکز بهداشت ندارند، از همین رو نیاز است محدودیت ها 
یک هفته دیگر نیز تمدید شود. وی در ادامه تاکید کرد :عادی انگاری کرونا در بین مردم خطر بزرگی است 
و نباید شرایط برای مردم عادی شود، برخی معتقدند نباید با ارئه اعداد و ارقام بین مردم ترس ایجاد کرد اما 
این نظریه صحیح نیست و باید مردم را نسبت به شرایط موجود آگاه کرد، اگر مردم از شرایط موجود ترس 
آگاهانه نداشته باشند، هرگونه محدودیتی بی فایده است از این رو باید حساسیت ها را بین مردم حفظ کرد. 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم  تصریح کرد : برای کاهش حضور و ورودی های بیمارستان، مراکز جامع 
سلامت استان، ساعات فعالیت آنها برای پذیرش خدمات سرپایی، ارائه تست رایگان و خدمت رسانی به 
شهروندان تا ساعت ۲۱ افزایش پیدا کرد.قدیر خاطرنشان کرد :با برگزاری تجمعات، ایستگاه صلواتی و 
دسته جات مخالفیم، در روز اربعین هم باید کمیته نظارت، شهرداری و سازمان تبلیغات اسلامی همکاری 

بیشتری در زمینه کنترل و پیشگیری از تجمعات داشته باشند.

 سرپرست کمیته ی بازی های الکترونیک قم  خبرداد:
نماینده قم  در راه بازی های جهانی بازی های الکترونیکی 
سرپرست کمیته ی بازی های الکترونیک قم  گفت :مسابقات جهانی بازی های الکترونیک در آذر ماه 
برگزار می شود که مرتضی محمدی نماینده ۱۷ساله قمی به عنوان نماینده ایران در این رقابت ها حضور 

دارد 
سید محمود رضوی در گفت وگو با ایسنا عنوان کرد: مسابقات جهانی بازی های الکترونیک در آذر ماه 
برگزار می شود که مرتضی محمدی نماینده ۱۷ساله قمی به عنوان نماینده ایران در این رقابت ها حضور 
دارد. سرپرست کمیته ی بازی های الکترونیک قم در رابطه با برنامه هایی که برای ادامه پیروزی های این 
نماینده قم در مسابقات جهانی در نظر گرفته شده است، بیان کرد: برای آمادگی بیشتر تمرینات، حرفه ای 
مشاوره و بحث های روانشناسی رو درنظر گرفته شده است و چون این نماینده جوان در سن پایین هستند 
قطعا پیشرفت بالایی در انتظارشان هست. وی با اشاره بر اینکه  با همه ی بازیکنان حرفه ای قرار داد سه 
ساله بسته شده و همچنین بازیکن های مطرح نیز از حقوق ماهانه برخوردارهستند، خاطر نشان کرد: از 
مسابقات استعدادیابی که به صورت متناوب برگزار می گردد تیمی تشکیل شده است که از بازیکن های 
مطرح و حرفه ای  سایر شهر ها برای رقابت با این افراد نیز دعوت می شود و همچنین تمام مسابقات برگزار 
شده در کشور نیز اعزام می شوند. وی با اشاره بر اینکه بزرگترین باشگاه بازی های الکترنیکی خاور میانه 
در قم قرار دارد، عنوان کرد: برای معرفی بیشتر این رشته المپیکی به خانواده های چندین برنامه رادیو 
ای داشته ایم و از سال گذشته نیز لیگ رسمی داخلی راه اندازی شد که با پخش تلویزیونی سیمای نور 
نیز همراه است. وی در خصوص راه اندازی بخش بانوان این رشته در قم تصریح کرد: متاسفانه در سطح 
استان باشگاهی برای بانوان وجود ندارد و برای تاسیس این اولین باشگاه بانوان با مشکلاتی نظیر اخذ 
مجوز های متعدد روبه رو هستیم و با تعلق چند سانس به بانوان مشکلی حل نمی شود و سال گذشته نیز 
تصمیم به راه اندازی باشگاه مخصوص بانوان گرفتیم؛ اما در حال حاظر به دلایل اقتصادی نظیر افزایش 

قیمت دلار و هزینه ی بالای تجهیزات مورد نیاز، این امر امکان پذیر نیست.

سخنگوی پلیس قم  خبرداد

دستگیری ۲ نفر به اتهام تهدید سلامت عمومی 
 سخنگوی پلیس قم گفت: برابر خبر واصله ۲ تَن که با تحریک کردن شهروندان برای تجمع و برگزاری 
عزاداری بدون رعایت شیوه نامه های بهداشتی، قصد به خطر انداختن سلامت عمومی شهروندان را 

داشتند، شناسایی و دستگیر شدند. 
به گزارش روز پنج شنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، سرهنگ مهرداد حاجی زاده اظهار 
داشت: این طور که مطلع شدیم، قبلا افراد مذکور به دستورالعمل های بهداشتی بی توجهی نموده و بارها 
توسط مراجع ذی صلاح به ایشان تذکرات لازم داده شده بود. وی تاکید کرد: حفظ و صیانت از سلامتی 

مردم، مطالبه قمی ها از مسئولان و بزرگان شهر مقدس قم است.

مدیر گروه سلامت محیط و کار مرکز بهداشت 
استان قم گفت: معاونت بهداشتی بر واحدهایی 
که نباید فعالیت داشته باشند، نظارت می کند و با 
کسانی که نسبت به این امر تخطی کنند برخورد 

قانونی صورت می گیرد. 
نرگس جعفری با بیان اینکه در مدت اخیر وضعیت 
استان قم از نظر بیماری نامناسب بوده است، اظهار 
به  رو  فوتی  و  و بدحال  موارد بستری  تعداد  کرد: 
افزایش است و هنوز شرایط مناسبی وجود ندارد 
بنابراین برای قطع زنجیره انتقال بیماری و ویروس 
باید یک سری اقدامات را انجام دهیم که مؤثرترین 

فعالیت فاصله گذاری اجتماعی است.
 وی با اشاره به انجام مدیریت خاص در فعالیت 
کرونای  کمیته  مصوبات  بر  بنا  گفت:  صنوف 
به رده های صنفی 1، 2، 3 و 4  کشوری صنوف 
تقسیم می شوند که در شرایط قرمز رده های صنفی 
2، 3 و 4 باید محدودیت فعالیت داشته باشند و به 

نوعی فعالیت خود را مدیریت کنند.
مدیر گروه سلامت محیط و کار مرکز بهداشت 
استان قم خاطرنشان کرد: این مسؤولیت و وظیفه 

و  است  استانداری  عهده  بر  استان ها  سطح  در 
در زمینه وضعیت فعالیت صنوف تصمیم گیری 

می کند.
وی عنوان کرد: روز پنجشنبه اعمال محدودیت ها 
انجام و اعلام شد که این صنف ها باید محدودیت 
و  آموزش ها  بحث  جمله  از  که  باشند  داشته 
آموزشگاه های سطح شهر بود که باید فعالیت ها و 

کلاس هایشان به صورت غیر حضوری باشد.
جعفری با اشاره به اعلام محدودیت واحدهای 
میوه  آب  رستوران ها،  تمام  گفت:  فروشی  اغذیه 
و  جگرکی ها  و  کبابی ها  فروشی ها،  بستنی  و 
مکان هایی که محل پذیرایی دارند، باید غذایی که 

تهیه و توزیع می کنند؛ به صورت بیرون بر باشد.
باشگاه های  آرایشگاه ها،  کرد:  خاطرنشان  وی 
ورزشی، باشگاه های بدن سازی، استخرهای شنا، 
خانه بازی و گیم نت ها و مراکز تفریحی نیز تعطیل 

اعلام شد و همایش ها و جشنواره ها لغو شدند.
آرامستان ها و آستان مقدس امامزاده ها به 

دلیل تجمع تعطیل شدند 
مدیر گروه سلامت محیط و کار مرکز بهداشت 

استان قم ابراز امیدواری کرد: با چنین روندی باید 
تجمعات را کاهش داده و مدیریت بیماری صورت 
گیرد و هر یک از واحدها، سازمان ها و نهادها که 
صنوفی را زیر مجموعه خود دارند؛ بر فعالیت آنها 

نظارت می کنند.
وی با بیان اینکه معاونت بهداشتی بر واحدهایی 
نظارت می کند،  باشند،  فعالیت داشته  نباید  که 
گفت: با کسانی که نسبت به این امر تخطی کنند 
ابلاغ  آنها  به  و  می گیرد  صورت  قانونی  برخورد 

می شود که باید تعطیل شوند.
 جعفری عنوان کرد: آرامستان ها و آستان مقدس 
امامزاده ها به دلیل تجمع تعطیل شدند. در صورت 
مشکلات بهداشتی در سطح شهر مردم می توانند با 
تماس با سامانه شبانه روزی 190 مشکلات خود را 
بیان کرده و کد پیگیری دریافت کنند تا به مشکلات 

آنها رسیدگی شود.
وی یادآور شد: بازرسان به صورت مداوم بازرسی 
از صنوف انجام می دهند و جلسات متعدد استانی 
برگزار و تخلف به سازمان ها گزارش داده می شود تا 

برخورد سریع با آنها صورت گیرد.

مدیر گروه سلامت محیط و کار مرکز بهداشت استان قم تاکید کرد

تشدید بازرسی های کرونایی

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم 
از تولید روزانه ۵۰۰ هزار ماسک و دپوی ۱۰ میلیون 
ماسک در استان خبر داد.  محمود سیجانی در حاشیه 
پانزدهمین جلسه با اشاره به موضوع در توزیع ماسک 
اظهار داشت: بیش از نیاز استان تولید ماسک داریم 
که ۱۰ میلیون ماسک تولیدی تاکنون دپو شده است، 
شهروندان نیز ماسک مورد نیاز خود را از داروخانه ها 
تامین کنند. رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت 
استان قم افزود: بنا به تصمیم استان ادارات دولتی 

پزشکی  دارند، دانشگاه علوم  اجازه ذخیره ماسک 
در  همچنین  دارد،  ماسک  ذخیره  ماه   برای ۴  نیز 
صورت نیاز به دیگر استان ها ۵ میلیون ماسک ارائه 
هزار  تولید ۵۰۰  توان  اینکه  بیان  با  وی  می دهیم. 
ماسک در روز داریم خاطرنشان کرد: داروخانه ها و 
دیگر عرضه کنندگان ماسک در استان باید تک نرخی 
به مبلغ ۱۳۰۰ تومان عرضه کنند.   سیجانی درباره 
کمبود روغن نباتی در استان گفت: برای تامین روغن 
خام در کارخانجات کشور مشکل داشتیم که با کمی 

تامین شد در حال  آن ها  اولیه  مواد  افزایش قیمت 
در  اما  نداریم  برای مصرف خانگی مشکلی  حاضر 

مصرف صنعتی پیگیر مشکل هستیم.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان به 
موضوع تامین تخم مرغ اشاره کرد و افزود: برای 
تخم مرغ ۲ نوع قیمت فله ای و کیلویی ۱۴۵۰۰ و هر 
قیمتی بیش از آن گرانفروشی است که شهروندان 
در صورت مواجهه با افزایش قیمت ها آن را به مراجع 

مربوطه اطلاع دهند.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم :

بیش از نیاز استان تولید ماسک داریم 


